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DANES ZAČETEK ZASEDANJA VSEDRŽAVNEGA SVETA KD

Strili a «iniziativa popolare» Gospodarska recesija
kandidira Piccolija za novega posledica divje deflacije
tajnika na mesto A. Fanfanija
70 demokristjanskih poslancev zahteva «popolno prenovitev stranke^

RIM, 18. — Vsedržavni svet krščanske demokracije bo začel 
jutri dopoldne ob 10.30 zasedati na sedežu stranke v Rimu. Zasedanje 
bo trajalo predvidoma do ponedeljka. Nekateri menijo, da se bo 
zavleklo najmanj do torka zaradi ostrega boja, ki se pričakuje med 
fanfanijevci, levico in delom dorofejcev, ki so Fanfanija kot tajnika 
dejansko že odpisali. Dnevni red zasedanja je zelo formalen. Govori 
o sporočilih predsednika vsedržavnega sveta Zaccagninija in nato o 
poročilu političnega tajnika Fanfanija, o katerem se bo razvila razprava. 

Po včerajšnjem in današnjem se
stanku dorotejske skupine «iniziati
va popolare» bodo na zasedanju 
vsedržavnega sveta KD predlagali, 
da se Fanfanija odslovi in da se 
na njegovo mesto imenuje sedanje
ga predsednika poslanske skupine 
Piccolija. O njegovi kandidaturi za 
novega tajnika KD se govori že 
nekaj časa. Sedaj bo odvisno, kaj 
bodo rekle druge skupine in stru
ja krščanske demokracije.

Odločujočo besedo pri tem bo 
imela dorotejska skupina, ki jo vo
dita Andreotti in Colombo. Čeprav 
je Andreotti že dal vedeti, da ne 
mara več Fanfanija za tajnika, sta 
bila vendar s Colombom na zadnjem 
sestanku svoje skupine precej pre
vidna in se nista izrecno izrekla o

Flaminio Piccoli

vprašanju političnega tajnika stran
ke. Na zasedanju so sklenili, da je 
treba najprej poskrbeti za določitev 
nove strankine politike, «ki pa ni 
odvisna samo od tajnika stranke».

Piccoli je na današnjem zaseda
nju svoje skupine sprejel predloge 
številnih udeležencev, naj prevzame 
tajništvo stranke. Ob tej priložnosti 
Je poudaril, da je dolžnost vseh, sta- 
nejših, mlajših in mladine, da obdr- 
zllo stranko enotno in da jo vodijo, 
ne ozirajoč se na posamezne sku- 
P'ne in stare sheme. V bistvu Pic- 
coli ne namerava ničesar spreme
nti, kot se zdi, da ne nameravajo 
ničesar spremeniti tudi ostali člani 
vodstva krščanske demokracije. Raz- 

. no )e ore j, da bo Fanfani «greš- 
* kozel», na katerega bodo zvrnili 

■j. 0 krivdo slabega vodenja stranke. 
. Pntrjuje tudi poziv Piccolija na 
dnrf generacije», da je stranka ve- 
dnh''lna*a v svojih zgodovinskih ob- 
za nK premostiti težave in najti moč 
^anj n°vitev. Zato je izrazil prepri- 
♦iH i f50 vodstvo sposobno opra
lo i?.reni^o obnovitev stranke, ki 

tevaj° nnsi, s speminjanjem 
čil ip°VHmed socialnimi sloji. Zaklju- 

se obnovitev ne bo smela 
VPp u 1 pra Posameznih osebah tem- 
strani-0 t?ora*a gledati na bodočnost 

Mph 'n države-
pozno vrn^ravo’ ki se j® zavlekla 
drupi jnfc]’. 50 govorili še nekateri 
gi Spp dU» P KD ‘Poprej pa so mno- 
Fanfan°rm^* zahtevali odstranitev 
za novpcrl /n- .i,mennvanie Piccolija 
tali h ^a-Jn'ka. Fanfaniju so oči- 
nim .?• P' znal držati v’ez' s kultur- 
sloii ,/et,0It' in z vsemi socialnimi 
berlettT Ì6- ,ZV»zi je Pos'anec Zam-
didaturi dpJa’,da je Predl°g o kan- 
edina rp^(1CC01ja za novega tajnika 
ljenostr^“1”V’ da S-6 <<razbije osam-

za
pa proces

j
skn npi-V?a Pl?c?h Pooseblja dejan- 
demr,u°ltlK0’ ki j0 mora krščanska 
lit^nkr,a,C1Ja voditi po junijskih vo- 
nrpHi v tem tonu 50 se nadaljevali P odlogi za kandidaturo Piccolija 
novega tajnika, hkrati
proti Fanfaniju.
npDa''Utrišniem zasedanju vsedr.žav- 

sYeJ;a krščanske demokracije

^uji2aSe/aznPrafVljati tUdi levi«ikni <<Dase» in «forze nuove» pa 
k0 - |,estanku. k, se je začel 

lamenti 21-.uri. Sestali so se par- 
sveta r.u0]1 .ln dlani vsedržavnega
more a v!1J- °d njlh Fanfani "e 
na nrpH7aad°brega Pniéakovati. Že 
stvaPred adn'li Seii osrednjega vod-
vahnfp°.nPreaS!avniki ievice ete
rei da odst°P- .Pričakovati je to
na3' dapba°d0 t0 stal'šče ponovili tudi 
Čp ^asedanju vsedržavnega sveta. 
šp „bodo P°dprli Piccolija ali ne se 
ske^emolran-aStl4k la-inika krščan- 
Padads^nr Je Antoniozzi- ki pri- 
ki io vrX l TPfSno democratico», 
Ra a^ 1 Andreotti in Colombo,
so «svnin6!-1Z-aVd časnikarjem, da 
sedarmiJ na jutrišnjem z,a-
SZ LSfrZ,aVne3a sveta začr- ‘ na ostanku pretekli ponede

ljek». Rekel je, da bodo na vse
državnem svetu «s pozornostjo po
slušali poročilo političnega tajni
ka» in da bodo šele nato ocenili 
položaj.

Pričakujejo tudi, da Fanfani se 
ne bo kar tako pustil odstraniti. 
Pripadniki njegove struje so že za
gotovili, da ga bodo vsestransko 
podprli. Mprotejci pa niso še zav
zeli nobenega jasnega stališča in 
so danes nekateri od njih izjavili, da 
bodo skušali na vsedržavnem svetu 
stranke odigrati «vlogo posredoval
ca». Vsedržavni svet bo torej za
čel zasedati v popolni zmedi.

Skupina 70 demokristjanskih po
slancev, med katerimi so samo ime
na ljudi, ki nimajo trenutno odgo
vornih mest v stranki, je poslala 
pismo članom vsedržavnega sveta 
krščanske demokracije, v katerem 
dajejo nekaj predlogov, kako ob
noviti stranko. V bistvu zahteva
jo izredne pobude, ki naj omogo
čajo, da bo krščanska demokracija 
postala «popolnoma nova stranka». 
Obenem pozivajo člane vsedržavne
ga sveta, naj preprečijo morebitne 
zdrahe in naj z vso resnostjo rešijo 
vprašanje zamenjave tajnika. Sku
pina poslancev predlaga tudi se
stavo osrednjega vodstva samo iz 
izvoljenih članov in obveznost po
sameznih struj, da se bodo same 
razpustile, da se sprosti v stran
ki odkrito in svobodno soočenje o 
strankinih vprašanjih, ki bo ustre
zalo sedanjim političnim tokovom v 
državi.

V Rimu pogovori 
Rumor-Melo Antunes

RIM, 18. — Italijanski zunanji mi
nister Rumor je sprejel v Famesi- 
ni svojega portugalskega kolego Mela 
Antunesa. Oba ministra sta imela 
daljši in prisrčen pogovor, ki so se 
ga kasneje udeležili tudi njuni sode
lavci. Govor je bil predvsem o od
nosih med Portugalsko in Evropsko 
gospodarsko skupnostjo in s tem v 
zvezi je šef italijanske diplomacije 
poročal Antunesu, kakšno je stališče 
evropskega sveta, ki je prav včeraj 
zaključil v Bruslju svoja zasedanja. 
Evropski svet je potrdil pripravlje

nost EGS za vzpostavitev dialoga, ki 
bi bil koristen za oba partnerja ter 
izrazil upanje v utrditev pluralistič
ne demokracije na Portugalskem. Ru
mor in Antunes sta govorila tudi o 
dvostranskih italijansko - portugalskih 
odnosih, ki se ugodno razvijajo še 
zlasti na trgovinskem področju.

Proti fašističnim 
zakonom o tisku

Sindikat časnikarjev FNSI spo
roča javnosti, da se nadaljuje 
zbiranje podpisov pod peticijo 
parlamentu, naj čimprej odpravi 
fašistične zakone, ki onemogoča
jo svobodo tiska v Italiji. Pod
pise zbirajo v uredništvih dnev
nikov in časopisnih kioskih. Te 
dni je peticijo podprla sindikal
na federacija CGIL - CISL - UIL.

Podpise zbiramo tudi v našem 
uredništvu.

MOČNO NAZADOVANJE INDUSTRIJSKE PROIZVODNJE POROČILO MINISTRA MINICA NA ZADNJI SEJI JUGOSLOVANSKE SKUPŠČINE

Vrtoglavo naraščanje delovnih ur v indu
striji, ki jih plačuje dopolnilna blagajna

RIM, 18. — Osrednji statistični za
vod je danes uradno sporočil, da je 
industrijska proizvodnja v mesecu 
maju padla za 18,6 odstotka, v pri
merjavi z lanskim majem in da je 
bila v letošnjih prvih petih mese
cih, v primerjavi z istim obdobjem 
lani, za 13,2 odstotka manjša.

Ti podatki so zelo resni in izra
žajo negativne posledice vladne divje 
deflacijske politike. O tem je govo
ril danes tudi predsednik družbe 
Fiat Agnelh na skupščini delničarjev, 
ki je dejal, da so dosedanji vladni 
ukrepi za uravnovešenje plačilne bi
lance povzročili hudo gospodarsko re
cesijo, ki se stopnjuje in ki bo mor
da dosegla svoj višek jeseni. Zmanj
šanje industrije proizvodnje, je dejal 
Agnelh, je najbolj zgovoren znak te
ga položaja.

če primerjamo recesijo v ostalih 
državah Evropske gospodarske skup
nosti, je stopnja v Italiji najvišja. 
Isto velja seveda za zmanjšanje in
dustrijske proizvodnje. Za Italijo so 
Francija, Belgija in Zahodna Nemči
ja, čigar industrijska proizvodnja se 
je zmanjšala od 8,4 do 8,8 odstot
ka. Na boljšem je Nizozemska s 4,6 
odst. manj in Velika Britanija, ki je 
v letošnjih prvih štirih mesecih za

beležila povečanje, čeprav samo za 
0,4 odstotka.

Zmanjšanje industrijske proizvodnje 
vpliva seveda na zaposlitev in na 
število plačanih ur iz dopolnilne bla
gajne. Po uradnih podatkih je bilo 
teh v maju 27,821.000, kar znaša 
154,8 odstotka več kot v lanskem 
maju. Od januarja do konca maja 
letos so plačali iz dopolnilne blagaj
ne v industriji skupno 154,079.000 de
lovnih ur, ali 112,8 odstotka več kot 
v istem obdobju lani.

Izraz gospodarske recesije so tudi 
cene, ki stalno naraščajo, čeprav ne 
v tolikšni meri kot lani. To povzro
ča tudi stalno povišanje števila točk 
draginjske doklade. Zaradi majskega 
in junijskega povišanja cen so že do 
sedaj dozorele tri nove točke, ki 
bodo izplačane v trimesečju avgust- 
oktober.

RIM, 18. — Tukaj so danes pod
pisali sporazum med vsedržavno zve
zo trgovcev in vsedržavno zadružno 
zvezo za ustanovitev dveh zvez, 
ki bosta imeli nalogo, da spodbu
jata in razvijata zadružništvo na 
področju distribucije. Obe vsedržav
ni zvezi želita s tem dati na trg 
blago po čim nižji ceni

Neuvrščena politika edina trajna 
zunanjepolitična usmeritev SFRJ
Popuščanje napetosti in krepitev boja za nove gospodarske odnose v sve
tu dve najpomembnejši težnji v svetovni politiki - Minic poudaril velik 
ugled Jugoslavije, ki je sad angažiranosti na liniji neuvrščene politike

Zunanji minister Miloš Minic bere svoj zunanjepolitični ekspoze med zasedanjem jugoslovanske skupščine.
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PO IZSTOPU SOCIALISTOV IN SOCIALDEMOKRATOV IZ VLADNE KOALICIJE

Generai Concai ves nadaljuje posvetovanja 
za sestavo pete začasne portugalske vlade
Spori med komunisti in socialisti zaradi shodov, ki jih je sklicala socialistična stranka - Soares 
ponovno poudaril, da socialisti ostajajo zvesti idealom revolucije - Solidarnost Mitterranda

LIZBONA. 18. — Portugalski mi
nistrski predsednik general Vasco 
Goncalves, ki mu je predsednik 
Costa Gomez poveril nalogo, da se
stavi peto začasno vlado, je nadalje
val svoja posvetovanja z raznimi 
političnimi predstavniki. Goncalves 
baie ne bi hotel, da bi bila vlada 
sestavljena iz prevelikega števila 
voiakov, tako da bodo v njegovi 
nestrankarski vladi, kot kaže, mnogi 
priznani portugalski gospodarski iz
vedenci.

Včeraj popoldne se je general Gon
calves sestal s komunističnim taj
nikom Alvarom Cunhalom, s Pe- 
reiro de Mouro, s predstavnikom 
socialdemokratov Sa’ Borgesom ter 
s oredstavnikoma socialistične 
stranke Sottomayorjem Cardio in

ŠE NISO URADNO DOLOČILI DATUMA ZA HELSINŠKO SREČANJE

Spet negotovo vzdušje 
na konferenci o varnosti

Turčija baje noče pristati na to, da sklepno listino 
podpiše v imenu Cipra samo predsednik Makarios

ŽENEVA, 18. — Na konferenci o 
varnosti in sodelovanju v Evropi je 
spet nastalo negotovo vzdušje, saj 
še vedno ni gotovo, da bodo utegnili 
določiti datuma za sestanek na vr
hu v Helsinkih. Vse je že kazalo, 
da so bile še zadnje težave preme
ščene in da bo srečanje na vrhu 
30. julija, ko se bodo v Helsinkih 
sešli poglavarji držav ali šefi vlad 
35 držav, ki se udeležujejo konfe
rence.

Po težavah, ki jih je pred časom 
sprožila Malta, je sedaj vrsta na 
Turčiji, ki nikakor ne mara pristati 
na to, da v1 imenu Cipra podpiše 
sklepno listino samo predsednik Ma
karios tudi v imenu samozvane tur
ške federalne ciprske države. Pre
vladuje vsekakor upanje, da bodo 
v teku današnje večerne seje pre
mostili tudi to težavo, saj pravijo, 
da je Turčija že dosegla kar je ho
tela, ko so sklenili, da ob mejah 
treh azijskih držav, ki mejijo na 
vzhodu in na jugu s Turčijo (Iran, 
Irak in Sirija) ne bo treba predhod
no sporočati vojaških manevrov.

Delegati 35 držav so sprejeli vr
sto ukrepov in so tudi izžrebali vrst
ni red, po katerem bodo v Helsin
kih govorili državni poglavarji. Pr
vi bo spregovoril britanski ministr
ski predsednik Wilson, zadnji pa va
tikanski državni tajnik kardinal Jean 
Villot.

Pred ponedeljkovo sejo 
varnostnega sveta 
svetovne organizacije

NEW YORK, 18. — Zastopniki 
držav članic varnostnega sveta 
OZN niso utegnili v teku zadnjih

sestankov predložiti konkretnih 
predlogov za rešitev vprašanja, ki 
je nastalo, potem ko je egiptovska 
vlada sporočila, da ne bo obnovila 
mandata mirovnim silam OZN na Si
naju. Po vesteh iz diplomatskih vi
rov kaže, da se bo varnostni svet 
v teku dneva sestal še enkrat.

Izrael je medtem začel z okrep
ljeno diplomatsko dejavnostjo pred 
odločilnim sestankom varnostnega 
sveta OZN, ki bo v ponedeljek. 
Jeruzalemski predstavniki menijo, 
da bo mogoče najti formulo, ki bo 
omogočila mirovnim silam OZN, da 
ostanejo na Sinaju tudi po 24. ju
liju, ko zapade mandat. Izraelski 
veleposlanik v Washingtonu Dinitz 
je imel v tem času vrsto pogovorov 
s Kissingerjem.

Vladni zasilni 
gospodarski načrt 
bo pripravljen 
ob koncu meseca

RIM, 18. ■— Na zakladnem ministr
stvu je bil danes sestanek v okviru 
srečanj o sestavi «vladnega zasilnef i 
gospodarskega načrta». Poleg zaklad
nega ministra Colomba in podpred
sednika vlade La Malfe se je se
stanka udeležil tudi guverner «Ban
ca d’Italia» Carli. Colombo je po se
stanku izjavil, da bo skupek ukre
pov za okrepitev gospodarstva pri
pravljen ob koncu meseca. I.a Malfa 
pa je dodal, da bo vlada storila vse, 
kar je; v njeni moči, toda le, kar 
bo v skladu z omejitvami plačilne 
bilance in s cenami.

Manuelom Curtom. Po končanih po
govorih ni nihče dal izjav. Sa’ Bor
ges, ki je vodja leve struje social
demokratov in je baje naklonjen 
nadaljnjemu sodelovanju socialde
mokratske stranke v vladi, je ob 
koncu izjavil, da izstop socialdemo
kratov iz vlade še ne pomeni, da 
so prešli k opoziciji; Portugalska 
ljudska demokratična stranka se še 
vedno zavzema za izpolnitev ciljev, 
ki si jih je zastavila revolucija.

Podobno izjavo je dal tudi gene
ralni tajnik socialistične stranke 
Mario Soares, ki je poudaril, da 
socialisti niso prekinili svojih sti
kov z gibanjem oboroženih sil. So
cialisti samo nasprotujejo določeni 
teoriji o izgradnji bodoče države. 
Soares pa Je poudaril, da so od
ločno proti uvedbi diktature pro
letariata. Te dni je v teku ostra 
polemika med komunisti in socia
listi. Komunisti obtožujejo slednje 
zaradi njihovih shodov, za katere 
KP trdi, da so protirevolucionarni. 
V teku zasedanja, ki je bilo v sre
do v nekem lizbonskem hotelu, je 
komunistični tajnik Cunhal baje iz
javil, da se je treba boriti proti 
dvoumnim stališčem socialističnega 
voditelja, ne pa proti socialistič
nim aktivistom.

Tajništvo socialistične stranke je 
objavilo komunike, v katerem ob
soja delovanje komunistične partije, 
ki hoče preprečiti socialistične sho
de, ki so na sporedu danes zve
čer v Portu ter jutri zvečer v Liz
boni. Shod, ki bo v Lizboni, so ko
munisti že označili kot «pohod na 
Lizbono». Socialisti se ne morejo 
in nočejo odpovedati svoji neodtujlji
vi pravici shajanja, kljub številnim 
oviram, ki jih povzročajo psevdo- 
revolucionarne sile. V Lizboni med
tem pravijo, da bo jutri zvečer 
bolje ostati doma in se ne udeležiti 
socialističnega shoda. O vprašanju 
socialističnih shodov je govoril pred 
odhodom v Porto tudi Mario Soares, 
ki je obtožil komuniste, da skušajo 
ustvariti med delovnimi množicami 
napetost, ki bi utegnila imeti hu
de posledice. Od petnajst do dvaj
set tisoč oseb se je sinoči udele
žilo manifestacije, ki jo je organi
zirala portugalska ljudska demo
kratična stranka.

Tajnik francoske socialistične 
stranke Francois Mitterrand je po
slal generalnemu tajniku portugal
ske socialistične stranke Mariu 
Soaresu brzojavko, v kateri izraža 
svojo popolno solidarnost s portu
galskimi socialisti. V brzojavki med 
drugim pravi, da je prisotnost so
cialistov v vladi porok za demokra
tični razvoj Portugalske k uresni
čitvi socialistične družbe. Cilji por
tugalskih socialistov, ostajajo da
nes kot včeraj, pravi Mitterrand, 
izbo’ tanje gospodarskega položaja, 
/..traditev socialistične družbe v pol
nem spoštovanju ljudske volje, kot 
je izšla iz prvih portugalskih de
mokratičnih volitev.

RIM, 18. — Sindikalna federacija 
državnih uslužbencev sporoča, da je 
sklenila napovedati od 24, do 30. ju
lija teden boja, med katerim bodo 
imeli na delovnih mostih skupščine, 

|ki bodo odprte tudi drugim delav- 
icem.

Manifestacija socialdemokratov v Oportu
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Vsedržavni svet krščanske de
mokracije se bo sestal danes do
poldne in zasedal najmanj tri dni. 
Na zasedanju bo imel poročilo 
tajnik Fanfani o položaju v stran
ki in v državi po junijskih vo
litvah. Osnovna tema zasedanja 
pa bo vprašanje zamenjave taj
nika stranke, se pravi odslovitev 
Fanfanija. Za sedaj je najbolj re
sen kandidat za novega tajnika 
predsednik poslanske skupine KD 
Piccoli. Njegova struja ga je si
noči uradno kandidirala za nove
ga tajnika, kar je tudi sprejel. 
Toda tudi za Piccolija boj ne bo 
lahek. Čeprav večina v stranki 
ne mara več Fanfanija, se do se
daj nihče drug, razen dela do- 
rotejcev, ni odkrito izjavil za 
Piccolija. Vse pa kaže, da demo
kristjani dejansko ne nameravajo 
spremeniti svoje dosedanje stran
kine politike, ampak zvrniti vso 
krivdo za zadnje neuspehe na 
Fanfanija in morda še na nekoga 
drugega.

Politični položaj v Portogalski

se še vedno ni razjasnil. General 
Goncalves, ki mu je predsednik 
Costa Gomez poveril nalogo, da 
sestavi novo začasno vlado, na
daljuje s pogajanji. Kaže, da bo 
sestavil nestrankarsko vlado, v 
kateri bo nekaj vojakov, večino 
pa bodo tvorili izvedenci. Socia
listi in socialdemokrati sklicujejo 
skoraj vsak dan množične zbore 
v podporo svoji odločitvi, da iz
stopijo iz vlade.

Skupni polet apollo-sojuz se 
nadaljuje v znamenju tovariške
ga sodelovanja med ameriškimi in 
sovjetskimi kozmonavti. Vesoljci 
so opravili skupaj vrsto po
membnih znanstvenih poskusov, 
za danes pa je predviden umetni 
mrk. Ladjici se bosta ločili: apol
lo bo zasenčil sonce, s sojuza 
pa bodo posneli mrk. Ladjici se 
bosta nato spet spojili in po skup
nem kosilu se bodo kozmonavti 
poslovili: Rusi se bodo pripravili 
za povratek na Zemljo, Ameri
čani pa bodo ostali v vesolju še 
štiri dni.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 18. — Skupščina Ju

goslavije je imela danes zadnje za
sedanje pred poletnimi počitnicami. 
V središču pozornosti delegatov je 
bil zunanjepolitični ekspoze, ki ga je 
na skupni seji zveznega zbora in 
zbora republik in pokrajin podal zve
zni tajnik za zunanje zadeve Miloš 
Minič. Najprej je opozoril, da se 
Jugoslavija tudi letos nahaja pred 
zelo pomembnimi mednarodnimi sre
čanji kot so konferenca o evropski 
varnosti in sodelovanju, ministrska 
konferenca neuvrščenih v Limi ter 
posebno in redno zasedanje general
ne skupščine združenih narodov. Mi
nič je naglasil, da osnovna jugoslo
vanska stališča za ta srečanja izha
jajo iz neuvrščene politike v med
narodnih odnosih.

V nadaljevanju ekspozeja je jugo
slovanski zunanji minister izčrpno 
govoril o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih. Najprej se je dotaknil 
procesa popuščanja m drugih poja
vov v svetu ter dejal; «Že zdaj lah
ko ugotovimo, da se v bistvu nada
ljujejo procesi popuščanja, da odno
si med veliki silami v osnovi ne do
življajo bistvenih sprememb, da za 
zdaj krizna žarišča ostajajo takšna 
kakršna so, da neuvrščenost postaja 
vse vplivnejša svetovna politika, ki 
je sposobna pogumno postavljati naj
pomembnejša aktualna in dolgoroč
na vprašanja spreminjanja medna
rodnih političnih in gospodarskih od
nosov in da reševanje teh vprašanj 
zahteva na podlagi demokratizacije 
mednarodnih odnosov, enakopravno
sti in napredka v svetu.»

Dve najpomembnejši težnji danes 
sta po besedah Minica težnja po
puščanja napetosti, krepitve in šir
jenja boja za aktivno miroljubno 
sožitje in za enakopravne medna
rodne odnose ter težnja poglablja
nja krize sedanjega ter krepitve bo
ja za novi sistem mednarodnih go
spodarskih odnosov. Današnji napo
ri in dosežki na področju popuščanja 
napetosti so, kot je dejal Minic, pri
nesli ogromne premike v splošnem 
razmerju sil v svetu v korist miru, 
varnosti in napredka. Toda nevar
nost agresije in vojne je zelo pri
sotna in stvarna. Na bližnjih zbo- 
rovanjih je treba po Miničevih be
sedah zastaviti vprašanje na dru
gačen način, kajti proces popušča
nja se mora razširiti na vse kraje 
sveta in vsa področja: politično, 
vojaško, gospodarsko in druga.

Zvezni tajnik za zunanje zadeve 
je nato spregovoril o sedanjih na
porih v reševanju ogromnih in za
ostrenih svetovnih gospodarskih pro
blemov in dejal, da gre za spremi
njanje svetovnega gospodarstva in 
prerazdelitve dohodka, kar je vse 
bolj nujno zaradi spremenjenih po
litičnih, gospodarskih in materialnih 
odnosov v svetu. Minič je izrazil 
mnenje, da je edino mogoče izgra
jevati nov sistem mednarodnih go
spodarskih odnosov z odpravljanjem 
vseh vrst razdelitve in zapiranja, 
zlasti na ekonomskem področju, ter 
s širšim povezovanjem gospodarskih 
interesov in razvijanjem enakoprav
nega sodelovanja.

Po obravnavi mednarodne gospo
darske problematike je zvezni taj
nik za zunanje zadeve Miloš Minič 
izčrpno spregovoril o političnih vpra
šanjih mednarodnih odnosov, in si
cer najprej o konferenci o evrop
ski varnosti in sodelovanju. Pri tem 
je opozoril na veliko dejavnost Ju
goslavije in naglasil, da so neblokov- 
ske države, mednje sodi tudi Jugo
slavija, v drugi fazi v Ženevi mno
go prispevale, da je konferenca do
bilo širšo in bolj demokratično fi
ziognomijo kot pa sta jo sprva do
ločili blokovski grupaciji. Doseženi 
rezultati so pomemben korak naprej 
v vzpostavljanju novega sistema od
nosov v Evropi. Storjen je prvi in 
morda zato tudi najtežji skupni ko
rak na poti graditve evropske var
nosti in sodelovanja, za njim pa

temeljito govoril - tudi o ministrski 
konferenci neuvrščenih držav, ki bo 
zadnje dni avgusta v perujskem 
glavnem mestu Limi. Jugoslovanski 
zunanji minister je to konferenco o- 
cenii kot izredno pomembno, saj bo 
označila začetek najširših priprav 
na peto konferenco šefov držav ali 
vlad neuvrščenih držav. Zatem je 
Minič spregovoril o. neuvrščeni poli
tiki in naglasil, da je zanjo danes 
najbolj značilna njena usmerjenost, 
da prispeva k reševanju perečih 
mednarodnih problemov v duhu ena
kopravnosti in v interesu celotne 
mednarodne skupnosti. «Toda sile, 
ki nasprotujejo resevànju medna
rodnih problemov na takšen način 
in ki ifàsprotujejo takšnemu sodelo
vanju z neuvrščenimi državami so 
še vedno pomembno prisotne v med
narodnih odnosih, še vec, od časa do 
časa s te strani prihajajo obtožbe, 
da neuvrščene države ustvarjajo ovi
re za reševanje žgočih mednarodnih 
problemov», je poudari! Minič.

O trenutnih razmerah v svetu je 
jugoslovanski zunanji minister me
nil tole; «Pomembne akutne in po
tencialne mednarodne krize, zlasti 
na Bližnjem vzhodu, nato na Cipru 
in v Sredozemlju, na jugu Afrike in 
v Indijskem oceanu, okrog Koreje, 
na območju Latinske Amerike osta
jajo nerešene, napetost pa se širi 
na nova območja in probleme, za
radi česar je politični položaj v sve
tu stalno napet in otežen z nevar
nostmi za mir in varnost drugih dr
žav. Posebno zaskrbljujoče je ne
nehno odlaganje reševanja krize na 
Bližnjem vzhodu, ki najbolj breme
ni mednarodne odnose zaradi ne
pripravljenosti Izraela, da izvrši 
jasne sklepe Združenih narodov. 
Zato se napetost širi na skoraj vse 
Sredozemlje in druga območja. Po 
našem mnenj» je temelj to, da mi
nistrska konferenca v Limi preuči, 
kaj je treba storiti za pospešitev 
rešitve krize in katere so vse mož
nosti za bolj neposredno udeležbo 
neuvrščenih držav v reševanju teh 
kriz.

Ker je bližnjevzhndna kriza naj
nevarnejši vir napetosti, pričakuje
mo, da se bodo neuvrščene države 
dogovorile o ustreznih oblikah svoje 
udeležbe in angažiranosti v iskanju 
celovite, trajne in pravične rešitve.» 
Minič je nato izrazil prepričanje, da 
bo ministrska konferenca določila 
skupna stališča in zahteve neuvršče
nih držav za reševanje teh proble
mov in tudi za napredek na področ
ju razoroževanja.

Jugoslavija pripisuje posebno po
zornost nadaljnji krepitvi akcijske 
enotnosti, vsestranskega sodelovanja 
in solidarnosti neuvrščenih držav, 
poglabljanju sodelovanja z drugimi 
deželami v razvoju ter pomoči ti
stim neuvrščenim državam, katerih 
neodvisnost, varnost in samostojni 
razvoj so izpostavljeni tujim grož
njam in agresiji.

Zvezni sekretar za zunanje zadeve 
je v ekspozeju na današnji skupni 
seji obeh zborov jugoslovanske skup
ščine govoril tudi o jesenskem sed
mem posebnem zasedanju in tridese
tem rednem zasedanju generalne 
skupščine združenih narodov. Pri tem 
je dejal: «Letos bo dopolnjenih tri
deset let od ustanovitve združenih 
narodov, kar je ugodna priložnost, da 
se proučijo poti in načini nadaljnje 
krepitve vloge in učinkovitosti svetov
ne organizacije». •

Ob koncu govora delegatom jugo
slovanskega parlamenta je zunanji mi. 
nister Miloš Minič povedal še tole: 
«V središču pozornosti naše zunanje
politične dejavnosti je ta trenutek u- 
deležba Jugoslavije na zelo pomemb
nih mednarodnih konferencah in za
sedanjih v prihodnjih mesecih. Naša 
država je dosegla velik ugled in pre
stiž v svetu s svojim tvornim anga
žiranjem in zlasti z osebnim anga
žiranjem in ogromnim prispevkom 
predsednika Tita na liniji neuvršče-

morajo priti še pomembnejši ko- j n? politike za reševanje aktualnih 
raki. mednarodnih vprašanj.

Kot je bilo pričakovati je Minič I VLADO BARAB AS
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Izglasovana resolucija proti gradnji 
kaznilnice za mladoletnike na Padričah
Osamljeni svetovalci MSI in PLI - Dodeljena podpora 10 milijonov lir Stalnemu slovenskemu gledališču

Župan Spaccini je orisal pomen 
resolucije, ki izraža voljo zaintere
siranega prebivalstva. Na številnih 
sejah in tudi na rajonski konzulti 
je bilo jasno rečeno, da je na tem 
področju velika potreba po socialnih 
uslugah, igriščih, vrtcih, kulturnih 
centrih itd. in da bi kaznilnica sa
mo onemogočala tak razvoj.

Edini, ki se je v razpravi zavzel 
za kaznilnico, je bil misovec Gia
comelli, medtem ko je Komunistični 
načelnik Monfalcon poudaril, da je 
KPI od vsega spočetka nasprotovala 
temu predlogu. Župan se je v imenu 
občinske uprave obvezal pred prebi
valstvom, nastopil pa je čas stvar
nih dejanj po tolikih besedah. Zakaj 
se ni občina že prej uprla temu na
črtu, se je vprašal Monfalcon, ko 
pa je jasno, da si prebivalstvo želi 
povsem drugačnih objektov na me
stu bivšega taborišča, ki je povzro-

V poznih nočnih urah je predvče
rajšnjim tržaški občinski svet odo
bril dva pomembna sklepa. Z gla
sovi vseh strank — z izjemo mi- 
sovcev in Gasperinija — so dode
lili 10 milijonov lir Stalnemu sloven
skemu gledališču, kot je predlagal 
odbornik Cesare (PSDI). Cesare je 
naglasil, da so prispevki (za slo
vensko gledališče, 16 milijonov za 
italijansko gledališče in prav toliko 
za Verdi) povsem nezadostni spri
čo velikih potreb teh kulturnih u- 
stanov. O vprašanjih kulture, je še 
pristavil Cesare, bo treba razprav
ljati na posebni seji sveta. Ugoto
vil je še posebno in pomembno vlo
go SSG v okviru mesta, ki potre
buje kulturnih prispevkov vseh svo
jih etničnih komponent. Slovensko 
gledališče se nahaja v velikih teža
vah, manjka državno priznanje in 
se preživlja s podporo dežele, po
krajine in občine. Slovensko gleda
lišče pa bi moralo prerasti krajev
no vlogo in zadobiti vsedržavni po
men posrednika med narodi.

Sledila je pomembna razprava o 
resoluciji občinskega odbora proti 
preureditvi bivšega begunskega ta
borišča pri Padričah v kaznilnico 
za mladoletnike. V resoluciji je re
čeno, da je rapor za mladoletne v 
svoji sedanji ureditvi ustanova, ki 
ne daje nobenih jamstev za pre
vzgojo mladine. Utvarno bi si bilo 
predstavljati, da bi le s preuredit
vijo celic spremenili tudi funkcijo 
in naravo zapora, ki prinaša, kot 
vse podobne ustanove, le trpljenje 
in neprilagodljivos' ter proizvaja no
vo kriminalnost. Alternativno bi 
bilo treba poskrbeti za preventiv
ne posege s prevzgojo v šolah in 
drugih kulturnih okvirih ter psiho
socialno oskrbo, z ustanovitvijo u- 
streznih zavodov ter malih mestnih 
skupnosti, v katerih bi se mlado
letni prestopniki lahko spet vključili 
v družbeni tok.

Resolucija nadalje upošteva mne
nje krajevnega prebivalstva, ki se 
je preko rajonske konzulte in vseh 
krajevnih organizacij odločno izrek
lo proti namestitvi zapora v Pa
dričah. Ob upoštevanju dejstva, da 
na kraški planoti primanjkujejo in
frastrukture in da bi se za njiho
vo realizacijo dalo uporabiti bivše 
begunsko taborišče v Padričah, re- cali sejo devinsko-nabrežinskega ob- 
solucija obvezuje občinsko upravo, | črnskega sveta, ki se bo sestal 29. 
da poseže pri pristojnih oblasteh. I julija in ki bo moral izvoliti župana
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VČERAJ Z VEČINO GLASOV STRANK LEVE SREDINE

comellijevim nastopom pa je dejal, 
da ni nič čudnega, če sovpada s 
stališči glavnega državnega pravd- 
nika Pontrellija.

Tudi Rinaldi (KD) je naglasil, po
leg želje prebivalcev, tudi urbani
stične in teritorialne probleme, ki 
odsvetujejo gradnjo kaznilnice za 
mladoletnike in pri tem spomnil, da 
so tudi demokristjanski rajonski 
svetovalci podprli ta predlog. Libe
ralec Zimolo se je strinjal z urba
nističnimi motivacijami resolucije, 
nasprotoval pa je kritikam kaznil- 
niškega sistema in zlasti mladin
skega kaznilniškega sistem,- in je 
zato najavil nasprotni glas svoje 
skupine, če ne bodo tega dela iz
vzeli. V razpravo so posegli še in- 
dipendentist Marchesich, republika
nec Fragiacomo in «neodvisni so
cialist» D’Antoni. Vsi so se strinjali 
z resolucijo, ki so jo z malenkost-

čilo toliko nevšečnosti Padričarjem ■ nimi popravki izglasovali z veliko 
in Kraševcem sploh. V zvezi z Gia-1 večino glasov.
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«Dežela zvončkov» v živahni 
in domiselni uprizoritvi

Dirigent Francesco Maria Martini, v glavnih pevskih vlogah Elena 
Baggione, Gino Taddei, Aurora Banfi - Neumorni komik Massimini
Opereta v treh dejanjih «Deže

la zvončkov» avtorjev Carla Lom
barda in Virgilia Ramata je bila 
v gledališču Rossetti uprizorjena že 
leta 1970 kot prva v novi seriji tr
žaških operetnih sezon. Njena po
novna uvrstitev v repertoar doka
zuje, da ima vse kvalitete, ki se 
od dobre operete zahtevajo, čeprav 
nima tistega klasičnega dunajske
ga ali budimpeštanskega šarma, s 
kakršnim briljira «Grofica Marica». 
Predvsem jo odlikuje prijetna me
lodičnost s prevladujočim motivom 
speva «Luna, tu, non sai dirmi co- 
s’è», ki nudi pevcem - solistom pri
ložnost za nežno, lahkotno spevnost 
in značilno operetno glasovno barvi
tost. Druga njena tipično operetna 
lastnost je komičnost, ki se poraja 
iz vrste zapletov, ki poganjajo 
zgodbo naprej, kar daje nastopajo
čim znatne možnosti improviziranja 
tudi izven sicer dovolj ohlapnega li
breta. Končno jo prepletajo številni 
plesni vložki, ki v spretni in vse-
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V NABREŽINI SE BO OBČINSKI SVET SESTAL 29. JULIJA

Pokrajinski svet bo prihodnji teden 
izvolil enobarvni demokristjanski odbor
Zapleteno ozadje nočne seje tržaškega občinskega sveta, posvečene nezaupnici

Včeraj so uradno razposlali vabila 
za prvo sejo pokrajinskega sveta, ki 
se bo sestal 24. julija. Na dnevnem 
redu je izvolitev predsednika pokra
jine, odbornikov in namestnikov. S 
tem uradnim obvestilom se je zaklju
čila razprava o sestavi pokrajinske
ga odbora. Sedaj je že jasno, da 
bo odbor enobarvni in da bodo v 
njem vsi demokristjanski svetovalci 
razen Perinija, ki je prevzel mesto 
načelnika skupine. Odbor bodo od 
«zunaj» podpirale stranke leve sredi
ne. zlasti zaradi odločnega stališča 
socialistov, ki menijo, da se je po 
volitvah marsikaj spremenilo.

V kratkem bodo tudi uradno skli-

deželni Svet odobril
OBRAČUN ZA LETO 1974

Camelli se je obvezal za sprejem «ustreznih za
konskih instrumentov za slovensko manjšino»

Deželni svet je z večino glasov 
leve sredine včeraj odobril obračun 
dežele za 1964. leto: proti so glaso
vali svetovalci KPI, MSI in Furlan
skega gibanja, vzdržali pa so se li
beralci in svetovalec Slovenske 
skupnosti Štoka. V razpravo so 
včeraj posegli Lonza (PSDI), Zan- 
fagnini (PSI), Cuffaro (KPI) in 
Biasutti (KD).

V zaključni razpravi je najprej 
spregovoril poročevalec manjšine 
Baracetti, ki je ugotovil, da priha
jajo sedaj kritike tudi od svetoval
cev, ki spadajo v večino in da ob
stajajo torej različna stališča o 
vlogi in o nalogah dežele. Zahte
val je nov način upravljanja in nov 
pristop, ki je možen, če se bo KD 
zavedela spremenjenih političnih od
nosov, do katerih je prišlo ne samo 
na vsedržavni, temveč tudi na de
želni ravni.

Nato sta spregovorila poročeva
lec večine Rigutto in odbornik za 
finance Coloni, zaključni govor pa 
je imel predsednik deželnega od
bora Comelli, ki je zagovarjal de
lovanje odbora in navedel nekate
re ukrepe, kot so izreden načrt 
posegov glede živinoreje, prhneta, 
stanovanjskih gradenj, gradenj bol
nišnic in zdravstvene reforme. Gle
de prihodnosti pa je ponovil obve
ze o deželnem urbanističnem na
črtu, za katerega so se dogovorile 
stranke lanskega novembra in ki je 
politično važen. Comelli je dejal, 
da je treba v tej zvezi premostiti 
še nekatere tehnično-pohtične teža
ve, da pa je ta načrt obveza, s 
katero je povezan obstoj sedanjega 
odbora. Nato je predsednik dežel
nega odbora govoril o odnosih s sin
dikati in dejal, da so se resno raz- 
govarjali o vseh najvažnejših sporih.

Comelli je dejal, da «izvršni or
gani niso neobčutljivi za vprašanja 
slovenske manjšine in da namera
vajo rešiti njene zahteve z ustrez
nimi zakonskimi instrumenti». Ta 
del odgovora se očitno nanaša na 
kritiko, ki jo je na predhodni seji 
izrekel svetovalec Slovenske skup
nosti dr. Štoka, da v tej zakonodaj
ni dobi dežela ni sprejela niti e- 
nega zakona v korist Slovencev.

Končno je Comelli še govoril o 
odnosih med deželo in državo in 
dejal, da dežela prav gotovo ni bila 
plaha in da je odloči^ nastopila 
pri vladi glede raznin delikatnih 
vprašanj.

Predragi priključki 
metana na Opčinah

Občinski svetovalec Dolfi Wilhelm 
je v imenu skupine openskih družin 
vložil vprašanje, v katerem opozarja 
na čudne kriterije, ki jih upo
rablja ACEGAT za predračune za 
priključke metana. V tem primeru 
gre za skupino starih koristnikov

ACEGAT, ki so vložili prošnjo za 
priključitek metana za družinske 
potrebe ter prejeli od podjetja iz
redno visoke predračune.

Občinski svetovalec KPI Fausto 
Monfalcon pa ugotavlja, da so vse 
naprave za razsvetljavo Ul. Revol- 
tela v redu, ulica pa je še vedno 
temna. Svetovalec sprašuje odborni
ka, kdaj bodo prižgali luči v o- 
menjeni ulici.

Skupno zasedanje 
konzuli za vzhodni 
in zahodni Kras
Razpravljali bosta o urbanistič
nem načrtu, perimetraciji in 

novih normativih

Odbornik za urbanistiko De Lucca 
nam je sporočil, da se bosta v 
torek sestali na skupnem zasedanju 
rajonski konzulti za vzhodni in za
hodni Kras in bosta pričeli raz
pravo o perimetraciji in o novem 
normativu za kraške vasi. Kot smo 
že obširno poročali, gre za zelo 
važno vprašanje razvoja kraških 
vasi, saj jih regulacijski načrt iz 
1969. leta povsem utesnjuje. To 
vprašanje bi moralo biti na dnev
nem redu zadnje seje občinskega 
sveta, vendar so ga odložili, da bi 
lahko bolje orisali perspektivni raz
voj naselij in pripravili vso po
trebno dokumentacijo do septembra, 
ko — tako je zagotovil župan — bo
do o novih normativih razpravljali 
na eni izmed prvih sej občinskega 
sveta.

in odbornike. Malo, pa je verjetno, 
da se bo to lahko zgodilo že na prvi 
seji, ker še ni bil dosežen sporazum, 
oziroma je Slovenska skupnost mne
nja, da z oddajo bele glasovnice za
gotavlja izvolitev slovenskega župana, 
kar pa se lahko zgodi samo na dru
gi seji občinskega sveta, ki mora 
biti teden dni kasneje. To pa pome
ni, da je možno — in verjetno — 
da bo izvoljen novi župan devinsko- 
nabrežinske občine šele v prvih dneh 
avgusta. Ni pa več nobenih dvomov, 
da bo to poslanec Albin škerk, ki 
je v občini prejel največ preferenc

Seveda pa stvari niso dokončno do
govorjene 'in si prav v teh dneh 
sledijo sestanki tajnikov strank leve 
sredine in seje raznih komisij ter 
odborov strank. Stvari so se še zla
sti zapletle pri socialistih v zvezi z 
nočno sejo tržaškega občinskega sve
ta, na kateri so razpravljali o reso
luciji svetovalske skupine KPI, ki se 
je nanašala na utemeljene program
ske zahteve, kj . so v bistvu iste, 
kot so jih zastopali tudi socialisti, 
in na nezaupnico. Pokrajinsko tajni
štvo socialistične stranke je takrat 
sklenilo, da bodot glasovali za pro
gramske obveze, ker se stranka z 
njimi strinja, da pa je treba zavr
niti ostavko občinskega odbora, ker 
bi bil to skok v neznano. Svetoval
ska skupina PSI pa je drugače gla
sovala in je zavrnila komunistično 
resolucijo v celoti, čeprav je tajnik 
KPI Rossetti ob treh ponoči pred
lagal, da se o zaupnici ločeno glasijje.

V tej zvezi se je sinoči sestal po
krajinski odbor socialistične stranke, 
ki je zasedal precej pozno v noč.

SS proti zakonu 
o kraških rezervatih

V petek se je sestal izvršni odbor 
Slovenske skupnosti in z zadovolj
stvom vzel na znanje, da je bil tudi 
po zaslugi odločnega stališča Sloven
ske skupnosti umaknjen predlog, da 
se na Katinari podere štirinajst hiš 
Slovencev za potrebe nove bolnišni

ce v izgradnji. Odbor je pri tem po
udaril potrebo, da se vse stranke, 
ki predstavljajo Slovence, posebej 
pa še Slovenska skupnost, najodloč
neje postavijo v bran interesov na
šega prebivalstva.

Razprava se je tudi dotaknila vpra
šanja deželne kontrolne komisije nad 
RAI, v kateri v sedanji sestavi ni 
nobenega slovenskega predstavnika. 
Odbor je dal nalog tajniku stranke 
ter odborniku za krajevne ustanove, 
da zahteva od ostalih tajnikov strank 
leve sredine, da v komisijo nujno 
pride predstavnik Slovenske skup
nosti.

Spričo oživljenih poskusov, da bi 
zopet prišlo v ospredje vprašanje 
kraških rezervatov, se odbor odloč
no izreka proti tem poskusom in 
zahteva za kraške rezervate nov de
želni zakonski osnutek, ki bi v več
ji meri upošteval interese slovenske
ga prebivalstva.

Obvestili Acegat
Občinsko podjetje Acegat obve

šča prebivalce liocola, da lahko 
uporabljajo za pitje. Analiza
vode, ki jo je opravil pokrajinski 
laboratorij za higieno, je pokazala, 
da voda ni več okužena z nafto. 
V prejšnjih dneh so namreč prebi
valci Rocola odkrili v vodi sledo
ve nafte, zato je Acegat prepove
dal uporabo vode za pitje.

Občinsko podjetje vendar opoza
rja, naj prebivalci ne uporabljajo 
tople vode za kuhanje, ker bi bila 
lahko voda v grelnih napravah še 
vedno okužena.

Acegat obvešča tudi, da bodo v 
torek, 22. julija, opravili nekaj po
pravil na električni centrali, ki o- 
mogoča delovanje nabrežinskega vo
dovoda. Zaradi tega bodo od 9.30 
do 14. ure prekinili črpanje vode. 
Zato bo lahko prišlo na področju 
Grljana, Miramara, Križa in . Na
brežine do zmanjšanja dobave vode.

Istega dne bodo od 9.30 do 14. ure

skozi domiselni koreografiji Gina 
Landija polnijo scenski prostor in 
so dejansko bjstveni sestavni ele
ment vsake operete.

K vsemu temu pa je treba seveda 
dodati še tiste presnete zvončke, 
ki vsakokrat oznanijo varanje za
konskih žena in mož, kar končno 
s pomočjo La Gaffe (Sandra Mas- 
siminija) do kraja zaplete zgodbo, 
a jo seveda na koncu spet spravi 
v prave zakonske tirnice in še pri
speva k večji zvestobi.

Pod vodstvom dirigenta France
sca Marie Martinija je celotna 
predstava tekla dovolj uglajeno, za 
kar ima zaslugo tudi režiser Rug
gero Rimini. Solistične vloge so bile 
tudi tokrat zaupane dobrim glaso
vom, kar velja predvsem za Eleno 
Baggione in Gina Taddeia, pa tudi 
prikupna Aurora Banfi je dobro od
pela svojo vlogo. Komični delež je 
slonel na benjaminu tržaške publi
ke Sandru Massiminiju, pa seveda 
na neumorni Adriani Innocenti. 
Trojico mož so ubrano podali Piero 
Nuti, Riccardo Peroni in Lino Sa- 
varani. Nastopila sta še Graziela 
Porta in Gianfranco Saletta.

Imeniten je bil tudi tokrat ba
letni zbor, svoj delež k učinkovito
sti predstave pa so dali tudi živo- 
pisani kostumi in scena.

V celoti lep uspeh in obilo a- 
plavzov.

Telefonski center ACI 
za pomoč avtomobilistom

Italijanski avtomobilski klub 
(ACI) sporoča, da so 3. julija od
prli v Rimu nov telefonski center 
za pomoč avtomobilistom. Center 
deluje 24 ur dnevno in razpolaga z 
20 telefonisti ter dvema telefonist
kama z znanjem tujih jezikov. Tele
fonska številka centra je 4212 (tisti, 
ki telefonirajo iz naše dežele mo
rajo zavrteti pred tem številko 
06). Center bo posredoval stanje 
na italijanskih cestah, vremena in 
turističnih poti, saj je v stalni po
vezavi s cestno policijo, centri 
ANAS, avtocestami, uradi mejnih 
prehodov in cestne pomoči.

Nov center bo prav gotovo pripo
mogel k boljši organizaciji vsedr
žavnih turističnih služi) ter bo 
predvsem koristil italijanskim in 
tujim avtomobilistom.

Padla je samo ena dijakinja

Rezultati mature 
na klasičnem liceju

Včeraj so objavili rezultate zre
lostnega izpita na slovenskem kla
sičnem liceju. Pred oglasno tablo, 
kjer so se zbrali dijaki, ni bilo 
velikega razburjenja, kar je očit
no kazalo- na to, da so ocene bile 
pričakovane; le padec ene dijakinje 
je povzročil nekaj neprijetnega 
vzdušja.

Zrelostni izpit so opravili: Neva 
Bizjak (44/60), Stojan Coretti (42), 
Suzana Gherlani (44), Magda Jev- 
nikar (54), Iztok Kodrič (54), Eli
zabeta Košuta (38), Marijan Kra
vos (48), Barbara Lapornik (58), 
Marko Oblak (42), Adriano Pahor 
(46), Ana Peterlin (52), Patrizia 
Piccione (42), Irene Prassel (46), 
Nataša Ravber (49), Tanja Rebula 
(60), Josipina Sardoč (36), Črtomir 
šiškovič (50), Sandor Tenze (45), 
Radojka Tul (42), Boris Valentič 
(42), Daniel Žerjal (36), Mara Že
rjal (48), Gabriel Ferfoglia - Gori
ca (43), Guglielmo Gergolet - Gori
ca (54), Ivana Koršič - Gorica (52), 
Marta Rener - Gorica (48), Milena 
Rustja - Gorica (48), Natalia Sirk - 
Gorica (60), Andreina Tomčič - Go
rica (51).

Maturantom čestitamo.

Za gradnjo suhega doka

Dvourna stavka
uslužbencev
ladjedelnice

Uslužbenci ladjedelnice Sv. Mar
ka v Trstu so včeraj stavkali dve 
uri. Stavkali so od 8. do 9. ure ter 
so zapustili delovna mesta eno uro 
pred običajnim koncem delovne iz
mene. Vzrok stavke je bilo zavlače
vanje pri podpisu pogodbe, ki bi o- 
mogočila nadaljevanje gradnje su
hega doka v ladjedelnici. Gradnja 
suhega doka je namreč prekinjena 
že dve leti in menijo, da bo lahko 
prišlo, po ponovni zavlačitvi, do pod
pisa pogodbe šele septembra. Podpi
su pogodbe je nasprotoval predstav
nik državne ustanove, ki deluje v 
okrilju višjega sveta za javna dela.

Uslužbenci ladjedelnice so se vče
raj zjutraj sestali pred poslopjem 
uprave ladjedelnice. Na skupščini 
sta govorila tajnika sindikalne orga
nizacije FIOM CGIL Serena in de
lavske zbornice UIL Fabricci. Stav
kajoči delavci so poslali protestni 
brzojavki predsedniku vlade Moru 
in ministru za javna dela Bucalos- 
siju, medtem ko so sindikalne orga
nizacije prosile deželne oblasti za 
posredovanje pri pristojnih organih 
za čimprejšnjo rešitev problema, ki 
tare tržaško ladjedelnico.

v Križu prekinili dobavo električne- j ki je v italijanščini in v slovenščini 
ga toka. med drugim dejal, da je ta razstava,
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SINOČI OB PRISOTNOSTI ŠmilNIH OBLASTI

Odprta 4. pokrajinska 
razstava vin v Miljah

Svoje pridelke razstavlja 57 vinogradnikov

Včeraj so odprli 4. pokrajinsko ki letos sovpada s turističnimi pri-
' reditvami miljske poletne sezone, 
postala že tradicionalna, saj se šte
vilo obiskovalcev iz leta v leto ve
ča, poleg tega pa se tudi izboljšuje 
kakovost pridelka, tako da imajo 
zadoščenje organizatorji in vinograd
niki. Nato so še prisotni podali na 
zakusko v Verdijevo dvorano.

Z razstavo je povezan tudi pester 
kulturni program. Tako je zvečer 
godba na pihala «Ongia» izvajala ne
kaj koračnic in drugih koncertnih 
skladb. Razstava se bo nadaljevala 
danes. Popoldne bo na županstvu 
zanimiva okrogla miza na temo 
«Kmetijstvo in okolje», zvečer pa bo
sta nastopili folklorni skupini «Stu 
ledi» in «I ballerini di Aviano».

vinsko razstavo v Miljah, ki jo vsa
ko leto prireja tržaška pokrajinska 
uprava s sodelovanjem občin. Letoš
nje organizacijsko breme sloni pred
vsem na miljski občini in krajevni 
turistični ustanovi. Na glavnem trgu 
in v bližini je razporejenih šest 
kioskov. Vsaka občina je za razsta
vo prispevala po šest hektolitrov vi
na, predvsem tista, ki so odnesla pr
ve nagrade na posameznih občinskih 
razstavah. Razstavljavcev je skupno 
57. Razstavo je odprl miljski podžu
pan Bordon, ki je v imenu občinske 
uprave pozdravil razstavljavce in o- 
biskovalce. Nato je prevzel besedo 
pokrajinski odbornik Lucijan Volk,
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RAZSODBE PRETORJA TRAMPUŠA

Zaradi «premičnih hišic» na Krasu 
dva obsojena na denarno kazen

Tretji postopek je pretor prekinil in sprožil sod
ni postopek proti devinsko-nabrežinskemu županu

Na tržaški preturi so bili včeraj 
prvi procesi zaradi «premičnih hišic» 
na Krasu. Kot je znano, je pretor 
Trampuš dal zapleniti že nad 100 
hišic, ker je ugotovil, da ne odgo
varjajo predpisom za rulotke in da 
so jih lastniki postavili in se vse

lili brez dovoljenja pristojnih ob
činskih oblasti in to na nezazidlji
vih področjih. Pretor je odredil tudi 
ogled treh hišic, ki je bil v prvih 
popoldanskih urah. Dva procesa je 
sinoči zaključil z obsodbo, tretjega 
pa je prekinil in ga združil z dru-

Pretvr Trampuš si z odvetniki in prizadetimi ogleduje hi šico pri Padričah.

gim kazenskim postopkom.
Včeraj so bili obtoženi 55-letni 

Eugenio Bartoli iz Ul. Colombo 12, 
ki si je postavil hišico v bližini Pa- 
drič, ter 55-letna Giorgina Cecchi 
iz Ul. Gambini 55 in 41-letna Livia 
Seri iz Ul. Perarolo 56, ki sta si 
postavili hišici v bližini Mavhinj. 
Vsi trije so bili obtoženi, da so si 
zgradili hišo brez županovega dovo
ljenja, da so se vselili brez dovolje
nja in da so skvarili kraško oko
lje. Pretor je zaslišal mestne re
darje, ki so ugotovili prekrške, ter 
nekaj prič.

V Bartolijevem primeru je lesena 
hišica postavljena na cementnih pod
stavkih in nima niti koles, da bi 
vsaj formalno izgledala kot «pre
mična rulotka». To je ugotovil jav
ni tožilec odv. Carretti in je zato 
zahteval 220 tisoč lir globe in 10 
dni pripora, priznal pa je, da se 
hišica usklaja v kraško okolje in 
je zato predlagal, da Bartolija o- 
prostijo obtožbe kvarjenja okolja. 
Zagovornik odv. Savastano je skušal 
dokazovati, da je hiša v bistvu pre
mična, ker je samo prislonjena na 
teren, vendar pretor te teze ni spre
jel. Bartolija je obsodil na 300 tisoč 
globe (pogojno ih brez vpisa v ka
zenski list), hišica pa bo lahko osta
la na mestu, če bo občina izdala 
zadevno dovoljenje. Pretor je tudi 
priznal, da zgradba ne kvari okolja.

V drugem primeru, za hišico Gior
gine Cecchi, pa je sodni izvid pri-

(Nadaljevanje na 8. strani)

• Zaradi popravljalnih del na Kor- 
zu Cavour, na področju, ki gre od 
Trga Libertà do Ul. Ceppa, je tr
žaški župan odredil nekaj sprememb, 
ki zadevajo promet na tem predelu. 
Taksijem, drugim avtomobilom in av
tobusom bo prepovedano parkiranje 
na Trgu Libertà na predelu, ki gre 
od občinske menze do avtobusne po
staje na strani avtobusne postaje. 
Namesto tega bodo uredili parkirišče 
taksijev na Trgu Libertà, na področ
ju. ki gre na strani občinske menze 
od občinske menze do avtobusne po
staje. _________

Začasno zaprt 
anagrafski urad

Glavna dvorana anagrafskega u- 
rada — kjer izdajajo vse dokumen 
te — bo dalj časa zaprta zaradi 
popravil. V tem obdobju bodo že 
naročene dokumente izdajali v u- 
radih v prvem nadstropju anagraf- 
ske palače, za vsa ostala potrdila 
pa se morajo občani obrniti na 
občinske izpostave. Istega dne, v 
ponedeljek, 21. julija, bodo odprli 
še zadnjo izpostavo za področje 
«Novo mest in Nova mitnica» v lil. 
Battisti 14. Ostale izpostave so na 
Opčinah v Proseški ulici 28 (za 
kraško področje), v IH. S. Erma- 
cora 3 (za Barkovlje, Rojan in Gre
to), v Ul. Colautti 6 (za Sv. Vid 
in Staro mesto), v Ul. Foscolo 7 
(za Staro mitnico), na Rotondi pri 
Bošketu 3/F (za Sv. Ivan), v 
Ul. Mauroner 2 (za Kjadin in Ro- 
col), v Ul. Roncheto 77 (za Skedenj 
in Čarbolo), Ul. Caprin 18 (za Sv. 
Jakob) ter na Stari istrski cesti 43 
(za Valmauro in Naselje S. Sergio).

Izdajanje vseh potrdil in doku
mentov je v občinskih izpostavah 
izredno hitro, ker so povezane po 
teleprinterju z osrednjim občinskim 
računalnikom.

PD «SLAVEC»

priredi jutri, 20. 
julija, proslavo

RICMANJE - LOG

ponedeljek, 21.

30-LETNICE OSVOBODITVE
ter tradicionalno

SAGRO
Jutri, 20. julij'a
Ob 17. uri — Kratka slovesnost pri spomeniku padlim.
Ob 17.30 — Kulturni spored, ki er bodo nastopili, moški pev

ski zbor Slavec iz Ricmanj, mešani pevski zbor Slove
nec iz Boršta, domača mladina (z deklamacijami parti
zanskih pesmi), osnovnošolski otroci.
Partizanski miting z domačo godbo na pihala.

Od 20. ure dalje prosta zabava z ansamblom Pomlad.
Ponedeljek, 21. julija
Ob 18. uri — Koncert godbe na pihala iz Ricmanj.
Od 20. ure dalje prosta zabava z ansamblom Pomlad.

Vabljeni!

SLOVENSKA
KULTURNO-GOSPODARSKA

ZVEZA
obvešča, da bo pisarna zveze v 
Ul. Mazzini 44, odprta za stran
ke od 20. julija do 30. avgusta 
od 9. do 12.30.

Državni strokovni zavod za indu
strijo in obrt sporoča, da se je začelo 
vpisovanje za sekcije orodnih meha
nikov, radijskih in televizijskih mon
terjev ter šivilj v tajništvu šole v Ul. 
Matteotti 12. tel. 765276. Tajništvo bo 
odprto vsak dan od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega znanstve
nega liceja «F. Prešeren» v Trstu, Ul. 
Guardiella 13/1, sporoča, da dne 24. 
julija 1975 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1975-1976. Pro
šnje sprejema tajništvo vsak dan od 
10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda s slovenskim uč
nim jezikom «Žiga. Zois» — Trst, Vr- 
delska cesta 13/2 — sporoča, da je 
čas za vpis za šolsko leto 1975-76 
do vključno 25. julija. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 10. do 
12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča
«Anton Martin Slomšek» v Trstu, Ul. 
Caravaggio 4. sporoča, da dne 24. 
julija zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1975-76 na učiteljišče in priklju
čeni tečaj za otroške vrtnarice. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
10 do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Simon Gregorčič» v Dolini sporoča, 
da je čas za vpis za šolsko leto 
1975-76 do vključno 25. julija. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
9. do 12. ure.

Danes se poročit«
SILVERIJ DOGLIA

in
ANAMARIJA CELESTE , 

Obilo sreče v novem stanu jima 
želi ŠD Olimpija.

# Tržaški župan je odredil zaprtje 
Trga Vico za mestni promet ob hi
šah št. 1 in 2. Na tem področju 
sedaj lahko vozijo le taksiji in to 
v smeri iz Ul. Vittoria in Trga San- 
sovino. Do te spremembe je prišlo.' 
ker so prej avtomobili ovirali promet 
taksijev, ki imajo tukaj parkirišče.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 19. julija

VINCENC
Sonce vzide ob 4.33 in zatone ob 

19.49. — Dolžina dneva 15.16. — Lu
na vzide ob 16.45 in zatone ob 1.04.

Jutri, NEDELJA, 20. julija 
MARJETA

VREME včeraj: Naj višja tempera
tura 30 stopinj, najnižja 23,8, ob 19. 
uri 28,2, zračni pritisk 1009,6 pada, 
veter 3 km zahodnik, nebo 2 dese
tinki pooblačeno, morje rahlo razgi
bano, temperatura morja 25 stopinj, 
vlaga 58-odst.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 18. julija 1975 se je v Trstu 

rodilo 10 otrok, umrlo pa je 17 oseb.
UMRLI SO: 77-letni Mario Fanin, 

83-ietna Francesca Čehovin vd. Pipan, 
51-letni Argeo Smeraldi, 63-letna A- 
malia Komel por. Scheriani, 68-letni 
Giordano Turchetto, 63-letni Vittorio 
Hadela. 70-letna Giuseppina Buran vd. 
Campara, 76-letni Josip Štoka, 82- 
letna Giuseppina Mora vd. Nigri, 62- 
letni Giovanni Mejak, 69-letni Dome
nico Spadaro, 70-letni Francesco Spe
tič, 91-letm Albino Cermaglia, 74- 
letna Anna Torino vd. Casiroli. 65- 
letni Giuseo Karnijel, 66-letni Carlo 
Meden in 67-Ietni Rodolfo Emili.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; 
Croce Verde, Ul. Settefontane 39; 
Alla Giustizia, Trg Libertà 6; Alla 
Testa d’Oro, Ul. Mazzini 43.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Al Lloyd, Ul. Orologio - Ul. Diaz 2; 
Alla Salute, Ul. Giulia 1: Picciola, 
Ul. Oriani 2; All'Annunziata, Trg Val- 
maurà 11.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica: 

tel. 226-165; Opčine: tel. 211-001; 
Prosek: tel. 225-141; Božje polje — 
Zgonik; tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljan: tel. 209-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-124.

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE '•! 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA 

S. P. A.
TRST - ULICA F. FILZMO - ČS2 61-4.36

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 657,50
Funt šteriing 1444,—
Švicarski frank 247,30
Francoski frank 153,—
Nemška marka 261,30
Avstrijski šiling 37,-
Dinar: debeli 37.-

drobni 37,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

OB 30-LETNICI OSVOBODITVE
priredijo vse vaške organizacije 
iz TREBČ

PARTIZANSKI
MITING

s sledečim programom:
Danes, 19. julija, ob 18. uri 

Družabni večer ob tabornih ognjih 
in partizanski pesmi.

Jutri, 20. julija, ob 9. uri 
počastitev spomina vaščanov, ki 
so padli v narodnoosvobodilni 
borbi, spominski tek po partizan
skih poteh. Zvečer otovoritev par
tizanskega mitinga z nastopom 
pionirčkov in recitacijami parti
zanskih pesmi. Sledil bo družabni 
večer ob tabormh ognjih in zvo
kih harmonik.

V Ljudskem domu bo doku
mentarna fotografska razstava na 
temo «Doprinos Trebč v nai dno- 
osvobodilni borbi».

ŠPORTNO DRUŠTVO POLET

ponovi na splošno željo 
danes, 19. julija

KOTALKARSKO REVIJO
ki bo na dvorišču 

Prosvetnega doma na Opčinah, 
ob 21. uri

Rezervacije sedežev v trgovi
ni čevljev Malalan na Opčinah, 
Proseška ul. 18 - tel. 212-136

Gledališča
Šesti festival operete 
v gledališču Rossetti
«Deželo zvončkov» bodo ponovili ju

tri ob 16. uri, drevi ob 21. uri pa 
bodo ponovili Kalmanovo opereto 
«Grofica Marica». Dirigent Oskar Da- 
non, orkester in zbor gledališča Ver
di, festivalska baletna skupina. Vstop
nice so na razpolago v Osrednji bla
gajni, Pasaža Pretti 2, tel. 36-372.

MIRAMARSKI PARK LUČI IN ZVO-
KI . Predstavi: ob 21.30 in 22.45 
«Cesarski sen v Miramaru» (v ita
lijanščini).

Ariston 21.30 «Valerie - I profeti del
le ore corte», barvni filmi

Grattacielo 16.00 «I violini del ballo», 
barvni film.

Exoclsior 16.00 «L'ultimo colpo del
l’ispettore Clark», barvni film, igra 
Henry Fonda.

Nazionale Zaprto zaradi počitnic.
Fenice 16.00 «Il cervello», barvni 

film, igrata Jean Paul Beimondo in 
David Niven.

Eden 16.00 «Gli uccelli», barvni film, 
igra L. Taylor, prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Ritz 16.00, 19.00, 22.00 «Il giorno più 
lungo», črno-beli film.

Aurora 16.00 «Quella sporca ultima 
meta», barvni film.

Capito! 15.30 «La stangata», barvni 
film, igrata P. Newman in R. Red- 
ford.

Crisfallo 16.30 «Il fantasma del pira
ta Barbanera», Walt Diesneyev film.

Impero 16.30 «Giubbe rosse», barv
ni film.

Filodrammatico 16.30 «L'albergo dei 
piaceri proibiti», barvni film, prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Zanna Bianca alla ri
scossa», barvni film, igrata Henry 
Silva in M. Merli.

Ideale 16.30 «La tigre di Aschnavur», 
barvni film, igra D. Paget.

Vittorio Veneto 16.30 «Macchie sola
ri», barvni film, igrajo M. Farmer, 
B. Primus. R. Lovelock.

Abbazia 16.30 «Vogliamo i colonnelli», 
barvni film, igra Ugo Tognazzi.

Astra Zaprto zaradi počitnic.
Radio Zaprto zaradi počitnic.
Mignon Zaprto zaradi počitnic.

Razna obvestila
S P Z vabi na «Dan narodne 

ki bo 31. avgusta v Kamniku 
ve v uradu SPZ.

Izleti
S P D T obvešča udeležence izleta 

na Vršič, da bo odhod avtobusa 
jutri, 20. julija, točno ob 6. uri 
zjutraj izpred sodnije na Foru Ul- 
pianu. Na razpolago je še nekaj pro
stih mest. Pohitite!

Zveza partizanov z Opčin organizi
ra izlet h koči na Čavnu v nedeljo, 
27. julija. Vpisovanje v trgovini po
hištva Renar - Proseška ulica 3. Vpi
sovanje je obvezno tudi za tiste, ki 
potujejo z lastnimi avtomobili.

Prispevki
Ob priliki rojstva vnuka Dimit 

daruje Franc Brundula 20.000 lir 
ŠD Polet.
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PONOVNO POZABLJENA SLOVENŠČINA ZARADI PROTESTNE AKCIJE CARINSKIH URADNIKOV

Na stotine tovornjakov ustavljenih so se zirgJj dijakj učiteljišča 
na obeh straneh prehoda pri Rdeči hiši

SE VEDNO AKTIVNI NEKDANJI UCITEUISCNIKI

Ob 50-letnici mature v Tolminu

Carinski uradniki zahtevajo izplačilo nadur 
Iz protesta preti vladi delajo samo predpoldne

V Rižarni, ki jo še vedno ureji> 
jejo, se je v teh dneh pojavil prvi 
uradni napis. Pred vhodom so nam
reč postavili novo tablo s podrob
nim urnikom obiskov za občinstvo. 
In glej, kljub tolikim besedam in 
zagotovilom, da bodo na tem muče- 
niškem kraju, kjer so nacifašistič- 
ni krvniki pomorili toliko ljudi raz
ličnih narodnosti, strogo spoštovali 
dvojezičnost, je napis na tabli sa
mo v italijanščini. Od samega za
četka, ko se je v tržaških upravnih 
krogih sploh začelo razpravljati o 
potrebi po preureditvi Rižarne v 
državni spomenik, se je dosledno go
vorilo o dvojezičnosti, celo za manj
še napise, kot so «prepovedano ka
diti» in podobno, še več. Sklepalo 
se je celo o tem, da bi morali stati 
poleg napisov v italijanščini in slo
venščini tudi napisi v srbohrvaščini 
ter celo v nemščini in angleščini.

No, prvi napis je vsekakor pokon
ci, o zajamčeni dvojezičnosti, oziro
ma večjezičnosti, pa nobenega sledu. 
Človek obstane brez besed. Kje je 
pri odgovornih organih čut pravič
nosti in spoštovanja do vseh tistih 
Slovencev in Hrvatov, ki so poleg 
pripadnikov italijanske narodnosti 
žrtvovali v tem kraju mučenja in 
smrti svoja življenja, da ne govori
mo tudi o čutu spoštovanja do pri
padnikov slovenske narodnostne 
skupnosti, ki živijo v teh krajih in 
se pred globokim, neuničljivim po
menom tega mučeniškega kraja isto
vetijo v iskrenem antifašističnem 
duhu z italijanskim prebivalstvom?

Nedvomno gre za grono pomanj
kljivost, čeprav predstavniki občin
ske komisije za Rižarno zagotavlja
jo, da je tabla začasna. Nekje so 
staknili staro tramvajske tablo, jo 
prebarvali in nanjo na hitro izpi
sali urnik odprtja in zaprtja Rižar-

začasno tablo, pripisati nekaj besed 
tudi v slovenščini, ne more popolno
ma prepričati.

V zvezi s tem dogodkom sta ko
munistična svetovalca v občinskem 
svetu Spetič in Monfalcon naslovila

predvčerajšnjim na tržaškega župa
na Spaccinija pismeno vprašanje, v 
katerem obsojata nepojmljivo dej
stvo, da je napis samo v italijan
ščini ter zahtevata od občine ustre
zne ukrepe.

imuiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiinminiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiin

NA POBUDO TRŽAŠKEGA KONJENIŠKEGA KROŽKA

Vsi najboljši italijanski jezdeci 
na tržaškem hipodroma Montebello
Tekmovanje v preskakovanju zaprek bo od 24. do 27. julija

Konec prihodnjega tedna bo Trst j mlajši jezdeci, v drugi pa vsi 
prizorišče ene največjih letošnjih najboljši. Jezdeci prve skupine 
konjskih prireditev v Italiji. Od 24. j bodo nastopih v prvih dveh dneh 
H« 97 — 'tekmovanja na lažjih progah z nido 27. julija bo namreč na hipo
dromu na Montebellu veliko tekmo
vanje v preskakovanju zaprek na 
katerem bodo nastopili vsi najboljši 
italijanski jahači.

Prireditev bo organiziral tržaški 
jahaški krožek v sodelovanju z 
avtonomno turistično in letoviščar- 
sko ustanovo ter društvom za konj
ske dirke «Montebello», To društvo 
bo namreč omogočilo, da bo pote
kalo celotno tekmovanje na trža
škem hipodromu.

Po sedmih letih bomo spet videli 
v našem mestu atraktivno konjsko 
tekmovanje v preskakovanju za
prek, saj je bilo zadnje tekmovanje 
te vrste v Trstu leta 1968. Letošnje 
tekmovanje bo še posebno pomemb
no, ker bo zadnja preskušnja za 
trofejo Stock ter bo neposredno

z
žjimi zaprekami. V soboto, 26., in 
v nedeljo. 27. julija, pa bomo pri
sostvovali vrhunski predstavi. y teh 
dveh dneh bodo namreč med dru
gimi nastopili tudi olimpijski zma
govalci Graziano Mancinelli, Rai
mondo DTnzeo,. Alessandro Argen- 
ton in še konjeniki vojaške repre
zentance ter šole javne varnosti iz 
Tor di Quinto.

Organizatorji so poskrbeli tudi za 
nagrade. Med zmagovalce in naj
bolje uvrščene bodo namreč razde
lili 4,850.000 lir, prvi trije iz vsa 
kega tekmovanja pa bodo prejeli 
še razne pokale, plakete in drugo.

s--“a«r*rwsa vasnJi S
vanju novih tabel, na katerih bb po- sluzlI° vodstvu

Proseška godba 
jutri v Brežicah

leg besedila v italijanščini, tudi be
sedilo v slovenščini in srbohrvašči
ni ter nemščini in angleščini za tuje 
turiste. Predstavniki so v svojem 
razlaganju dokaj prepričljivi, čeprav 
dejstvo, da se ni dalo četudi na

državne reprezen
tance za preverjanje trenutne forme 
najboljših jezdecev.

V štirih dneh bo nastopilo na 
hipodromu na Montebellu 380 ja
hačev, ki bodo razdeljeni v dve 
skupini. V prvi bodo tekmovali

NOVI IZDELKI
ZA GOSPODINJSTVA:

SOTEX : čistilno sredstvo za tapisone in 
tepihe

Č I S : parfumirano sredstvo
za umivanje posode

ŠKROB PERMANENT : za štirkanje perila

RAZSTAVLJAMO NA SEJMU
«PRIMORSKA RAZSTAVLJA» - KOPER

SE PRIPOROČAMO!

KOP E R

PODJETJE 

ZA PROIZVODNJO 

IN PREDELAVO 

PRALNIH 

IN ČISTILNIH

SREDSTEV
LJUBLJANSKA C. 13

VEDNO SVEŽA 
EXPRESS

barcaffe'
MEŠANICA PRAVE KAVE 

V ZRNU 
PO POSTOPKU 
PRESURIZACIJE

PREHRAMBENA INDUSTRIJA

Jutri, 20. julija, bo proseška 
godba na pihala gostovala v Breži
cah, kjer se bo udeležila praznova
nja 125-letnice godbe iz Kapel. Praz
novanje bo povezano tudi s prosla
vo 30. obletnice osvoboditve.

Proseška godba je navezala stike 
s kapelsko godbo že pred dvema 
letoma, lani pa so glasbeniki iz 
brežiške občine nastopili na prosla
vi 70-letnice proseških godbenikov. 
Letošnjega slavja v Brežicah se bo
sta poleg teh dveh godb udeležili 
še godbi iz Loč in iz Rozga na Hr
vaškem. Vsak orkester bo imel sa
mostojen koncert, ob koncu pa bo 
do vsi nastopajoči zaigrali skupno 
koračnico. Prireditev bo popestril 
tudi skupni nastop vseh pevskih 
zborov iz brežiške občine, tako da 
organizatorji predvidevajo, da se bo 
udeležilo slavja nad 1.000 nastopajo
čih in gostov. Prireditelji bodo tudi 
izdali spominsko brošuro, v kateri 
bo orisano dosedanje uspešno de
lovanje godbe.

Nagrada človečanske 
dobrote in vzajemnosti 
«Devinski grad»

Tudi letos bo dodeljena letna na
grada človečanske dobrote in vza
jemnosti «Devinski grad» po blago
hotni pobudi kneza Rajmunda della 
Torre e Tasso, ki naj bi pospeševa
la čut občapske skupnosti in tekmo
valnega duha na področju moralnih 
in duhovnih vrednot. V ta namen 
je bilo leta 1973 ustanovljeno po- 
sedno združenje.

Nagrado- bodo dodeljevali dne 31. 
avgusta med javno svečanostjo v 
Devinskem gradu. Obstajala bo v 
pergamentni diplomi, ki jo bo ute
meljevala in v skupnih 400.000 lir, 
tako razdeljenih: 50.000 lir otroku 
od 6 do 15 let starosti, ki se je odli-' 
koval s posebnim dejanjem dobro
te; 150.000 lir mladeniču od 15 do 
25 let starosti; 200.000 lir starejšim 
od 25 let, obnašanje katerih doka
zuje posebno človečansko vzajem
nost.

Za nagrado «Devinski grad» se bo
do lahko potegovali vsi občani ob
čine Devin - Nabrežina, moški in 
ženske, glede katerih dva občana 
jamčita za dejanje dobrote ali člo 
večansko obnašanje. Ta dva občana 
bosta morala najkasneje do 31. juli
ja predložiti osebne podatke pred
lagane osebe za nagrado in zadev
no utemeljitev v prošnji, naslovlje
ni na razsojevalno komisijo nagrade 
«Devinski grad», ki ima sedež v De
vinskem gradu.

Razsojevalno komisijo nagrade 
«Devinski grad» sestavljajo župan 
Devina - Nabrežine ali njegov poo
blaščenec, ki bo njen predsednik, 
predsednik Občinske podporne usta
nove ali njegov pooblaščenec, zdrav
stveni referent občine Devin - Na
brežina, didaktični ravnatelj šol s 
slovenskim učnim jezikom občine 
Devin - Nabrežina, didaktični ravna
telj šol z italijanskim učnim jezikom 
občine Devin - Nabrežina, župnik e- 
ne od župnij Devin - Nabrežina z 
rotacijskim tumom, ki ga bodo do
ločili župniki sami, in tri osebe, 
bivajoče v občini Devin - Nabrežina, 
ki jih bo iz leta v leto izbral knez 
della Torre e Tasso.

Tudi na goriškem obmejnem pre
hodu pri Rdeči hiši so pričeli ita
lijanski carinski uradniki že pred 
tremi dnevi s protestno akcijo. To 
akcijo izvajajo tako, da delajo sa
mo v uradnih urah, od 8. do 12., 
popoldne pa sploh ne pridejo na 
delo: ker ne delajo nadur onemo
gočijo prehod desetin tovornjakov v 
obe smeri. Že po treh dneh te pro
testne akcije je prišlo na meji do 
take gneče, da je prepolno posta
jališče za tovornjake; ti so začeli 
parkirati tudi ob dovoznih cestah 
natrpano je carinsko postajališče in 
precej gneče je tudi na jugoslovan
ski strani državne meje.

Podobne slike so na vseh mejnih 
prehodih v Italijo. Iz Trbiža poro 
čajo, da je avstrijska policija pri
čela ustavljati tovornjake namenje
ne v Italijo dvajset kilometrov pred 
mejo. Tako so, vsaj začasno, pre
prečili gnečo na tamkajšnji ozki 
cesti, ki povezuje Avstrijo in Ita
lijo. Podobno je v Trstu, na pre
hodih z Avstrijo, Švico in Francijo.

V manjši meri se torej ponavlja 
kar se je že pripetilo pred dvema 
letoma. Takrat so sicer carinski u- 
radniki stavkali petnajst dni in čast
niki in podčastniki finančnih straž 
so opravljali razne carinske formal
nosti. Posledica take akcije ni samo 
gneča na meji, marveč tudi pre
cejšnja škoda za mednarodno trgo
vino in za industrijo, kateri je na
menjeno blago, ki vozi čez državne 
meje.

Zakaj je prišlo do sedanje akcije? 
Carinski uradniki so do pred dve
ma letoma dobivali izredna nakazila 
za delo, ki so ga opravljali v ne
uradnih urah. Vsak uvoznik ali iz
voznik, ki je hotel, da gre njegov 
tovor čez mejo popoldne ali ponoči, 
je moral plačati posebno takso, ki 
ni šla v državno blagajno: porazde
lili so si jo med seboj carinski urad
niki. Proti takemu početju, ki je 
veljal še v nekaterih drugih držav
nih upravah, so protestirali sindi
kati ostalih državnih uradnikov, ki 
niso hoteli imeti v svoji sredi pri
vilegirancev. Vlada je to posebno 
takso carinskim uradnikom odvze
la; ker pa je prišlo do številnih 
stavk, ki so prizadejale precej ško
de gospodarstvu, pa so sklenili spo
razum. Država se je odločila carin
skim funkcionarjem plačati nadure 
po visokih tarifah. Ker je državna 
birokracija tudi za taka izplačila 
precej zapletena, je dobila, mesec 
za mesecem, vsaka carinska direk
cija dovoljenje, da lahko izplača 
prizadetim funkcionarjem 80-odstotno 
vsoto, ki jim pritiče za opravljene 
nadure. Denar je carinska direkcija 
vzela iz fonda, ki se je nabiral s 
plačili uvoznikov in izvoznikov. To 
od konca leta 1973. V zadnjem me
secu pa tega predujma niso izpla
čali. Carinski funkcionarji se tudi 
pritožujejo, da jim vlada ni izpla

čala ostalih dvajset odstotkov in to 
že od leta 1973 dalje. S protestno 
akcijo pa so pričeli tudi zato, da 
bi pritisnili na vlado in parlament, 
da končno izglasujejo zakon, ki je 
njim v prid. Polèg tega pa se pri
tožujejo, da so njihove vrste precej 
razredčene in da ni vlada poskrbe
la, da bi nadomestila praznino, ki 
je nastala zaradi predčasne upoko
jitve številnih carinskih funkcio
narjev.

Prva seja občinskega 
odbora v Sovodnjah

Na prvi seji novega občinskega 
odbora v Sovodnjah je župan Jožef 
češčut, na podlagi predvolilnega 
sporazuma med PSI in KPI, dal 
odborniku prof. Venceslavu Deve
taku nalog, da ga lahko nadomešča 
v vseh primerih. To pomeni, da je 
bil prof. Devetak delegiran za pod

župana. Na istem sestanku je bilo 
tudi določeno, da bodo odborniki 
v glavnem odgovarjal1 za posamez
na področja. Odbornik Devetak bo 
odgovarjal za Vrh in Gabrje, od
bornik Salomon Tomšič za Peč in 
Rupo, odbornika Janko Cotič in E- 
mil Vižintin pa za Sovodnje.

Na isti, seji so odbornik; tudi odo
brili vrsto sklepov upravnega zna
čaja. Med temi so dokončno uredi
li vprašanje občinskega osebja na 
podlagi nove delovne pogodbe. O 
tem vprašanju so razpravljali že v 
prejšnjem odboru in že takrat dali 
nalog uradom, da pripravijo vse 
potrebno za dokončno ureditev. Sklep 
so tudi sprejeli in s tem postali pr
va občina na Goriškem, ki je to 
vprašanje tudi uredila.

Še ta mesec bo seja občinskega 
sveta. Na njej bodo obnovili sestavo 
raznih komisij, med temi volilne, 
gradbene, za nadzorstvo nad občin
sko knjižnico ter upravni odbor ob
činske podporne ustanove.

Zbrali smo se brez načrta in jav
nih vabil. Drug drugega smo vabili 
kakor je prilika nanesla, že po odlo
čitvi, da se udeležijo, so se neka
teri premislili, a druge je prestra
šil dežek, ki smo se ga razveselili, 
da nas ni trapila vročina v hotelu 
Park v Novi Gorici. Sicer tudi bo
lezen, ki se nas vseh oklepa in se 
rada razbohoti, je komu preprečila 
potovanje. S prikrito bojaznijo smo 
se med srečavanjem izpraševali, kdo 
je in kdo ni prišel. Zares smo bili 
v skrbeh, da nas bo malo in bo dan 
klavrno mineval.

Pomirili smo se, a ne zadovoljili, 
ko smo se pred poldne 12. t.m. pre
šteli. Bilo nas je samo 27. Zelo malo 
napram 92 pred dvema letoma v 
Tolminu. Vendar smo se razživeli in 
lep dan, boljšega si nismo mogli že
leti, je naglo minil med iskreno za
upnim kramljanjem. Čutili smo se 
kot v družinski domačnosti, ki jo je 
prijazno strežno osebje hotela tako 
prijetno dopolnjevalo s svojo prepro
sto vljudnostjo.

KaKor vsak človek se tudi mi naj
raje srečujemo z našo preteklostjo, 
čeprav je za današnje čase postala 
davna pravljica. O njej vemo mno
go in jo v mislih in pogovorih po
doživljamo. Zdi se nam svetla, lep
ša in bogatejša raznih dogodkov, a 
j njo ne moremo biti zadovoljni. Mla-
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VEST JE ZUPAN JAVIL ODBORNIKOM

Kmalu pričetek preučevanja vprašanj 
o mednarodnem avtocestnem prehodu

Občinskim uslužbencem bodo izplačali predujem
Kmalu bodo sklicali mešano ju- 

goslovansko-italijansko komisijo, ki 
bo imela nalogo sestaviti podrobni 
sporazum o vprašanju odprtja med
narodnega cestnega prehoda na re
laciji Štandrež-Vrtojba. Vest je go- 
riški župan De Simone javil občin
skim odbornikom, ki so se sestali 
v torek zvečer. Do sporazuma o 
ustanovitvi te komisije je prišlo po 
prizadevanju jugoslovanske in ita
lijanske vlade. Vprašanje odprtja 
tega prehoda na bodoči avtocesti se 
je torej premaknilo z mrtve točke.

Na isti seji občinskega odbora je 
odbornik Tuzzi poročal o delovanju 
komisije, ki preučuje nov organik 
občinskega osebja. Tuzzi je predla
gal, da bi številnim uslužbencem 
dali priznanje za višje opravljene 
funkcije. Odbornik za finance Ciuf- 
farin je nato predlagal, da bi vse
mu občinskemu osebju dali SO-od- 
stotni predujem na kar mu pripada 
po novih plačilnih tablicah. Občina 
bo dala tudi prispevke mestni gla
sbeni šoli, turistični ustanovi Pro 
Loco in športnemu združenju UGG
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Popravljajo sodno palačo

Še danes in jutri 
praznik v Dolu

Pri Devetakih se danes zvečer 
nadaljuje tridnevno praznovanje, ki 
sta ga pripravila prosvetno društvo 
«Kras» in domača sekcija Zveze 
borcev. Današnji spored predvideva 
tekmovanje v briškoli ter «ples z 
metlo».

Poletni praznik v Dolu se bo za
ključil jutri zvečer s proslavo ob 
30. obletnici osvoboditve, ki se bo 
pričela ob 19. uri. Po priložnostnem 
govoru bosta nastopila folklorna 
skupina «Javorje» iz škofje Loke 
ter domači pevski zbor «Kras». Zve
čer bo prosta zabava z doberdob- 
skim ansamblom «Kraški odmevi».

Sestanki KD
Pokrajinski voditelji krščanske de

mokracije so imeli te dni več se
stankov s tajniki sekcij in z izvolje
nimi predstavniki raznih področij 
goriške občine. Na vseh so raz
pravljali o položaju v posameznih 
občinah. Iz tiskovnih poročil veje 
skoro povsod nova potreba demo- 
kristjanske stranke, ki je marsikje 
prešla v opozicijo. Na skoro vseh 
sestankih sta bila prisotna sen. 
Martina in Longo; v zvezi z dre- 
višnjo sejo pokrajinskega odbora 
KD menijo politični opazovalci, da 
bodo enega ali drugega izvolili za 
političnega tajnika posoške federa
cije demokristjanske stranke.

V Tržiču

Prva seja 
občinskega sveta

Na naši sliki je goriška sodna pa
lača s prenovljenim pročeljem. Že 
več kot leto dni popravljajo to mo
gočno stavbo sredi mesta, ki so jo 
zgradili v prvih letih našega sto
letja. Dolgih sedemdeset let je pro
čelje te palače «vzdržalo», čeprav so 
bile vse štukature napravljene iz 
navadnega ometa. Pred dvema le
toma pa so odstranili številne štu
kature in tudi precejšen del ometa, 
lani pa so pričeli s temeljitim čišče
njem in popravljanjem. Doslej so 
zaključili dela na pročeljih v ulicah 
Barzellini in Sauro, ter v prvem 
delu Ulice Filzi. Morajo še urediti 
pročelje v zadnjem delu Ulice Filzi 
in na trgu pred kapucinsko cerkvijo.

Za popravila bodo porabili kakih 
dvesto milijonov lir, ki sta jih dali 
na razpolago tako državna uprava 
kot občinska. Z deli za preureditev 
sodne palače pa ne bodo končali v 
tej fazi. V delu stavbe v Ulici Filzi, 
kjer so nameščeni uradi finančnega 
ministrstva, so uredili tudi notra
njost in zamenjali polkna in vra
ta. Tu so uredili tudi terminal o- 
srednjega elektronskega računalni
ka, ki bi bil moral služiti državni

Priprave za letošnjo 
folklorno manifestacijo

V teku so priprave za letošnjo 
folklorno manifestacijo, ki bo v Go
rici, kot prejšnja leta, sredi septem
bra. Zaradi finančnih' težav bo Pro 
Loco povabila na manifestacijo 
manj folklornih skupin kot v prej
šnjih letih. Nastopilo bo najbrž de
set folklornih skupin, vec jih bo so
delovalo v paradi, ko bo po mestnih 
ulicah zaključni dan prireditve, v 
nedeljo popoldne. Iz tujine bodo naj
brž prišle skupine iz Škotske, Av
strije in Francije.

Na prepihu je bil tudi tradicio
nalni simpozij o folklori. Iz težav so 
se prireditelji rešili tako, da bodo 
pripravili le okroglo mizo, na kateri 
bodo preučili dosedanja izkustva. 
Med poročevalci bodo prof. Bruno 
Ravnikar iz Ljubljane, prof. Paul 
Guichard iz Francije, prof. Pavle 
Merku iz Trsta in prof. Cecilia Se- 
ghizzi iz Gorice.

S težavami finančnega značaja se 
borijo vsi prireditelji manifestacij, 

davčni upravi. Terminal je postav- tudi pri pevskem zboru Seghizzi, ki

Sinoči je bila prva seja občinskega 
sveta v Tržiču v sestavi, ki je izšla 
iz volitev 15. junija. V debato so po
segli zastopniki KPI, PSI, PSDI, KD 
in MSI. V trenutku ko to poročamo 
seja še traja in je gotovo, da ne 
bodo izvolili župana. To izhaja iz 
izjav političnih predstavnikov, kajti 
socialisti in komunisti, ki bi morali 
imeti župana, razpolagajo samo s 
polovico glasov. Zato bo za izvoli
tev župana potrebna nova seja.

sale; Stabile, Ulica 9. avgusta; 
Brunzin, prodajalna pred bolnišni
co; Cecotti, Korzo Italija; Depretis, 
Tržaška cesta; Fabris, Podgora; 
Fontanin, Majnica; Giorgolo, Uli
ca Capodistria; Laurenti, Mihaelova 
ulica; Savio, Ulica Giustiniani.

Zeleni križ ima 
nov rešilcc

Goriški Zeleni križ je dobil nov 
rešilec, vrste Volkswagen, ki so ga 
prav te dnj kupili ter ga že usposo
bili. Nakup je omogočila finančna 
pomoč dežele in goriškega Lionsa 
Giuba. Na slavnosti, ki je bila na 
sedežu Zelenega križa, se je pred
sednik dobrodelne ustanove Galiani 
zaJivalil obema ustanovama za po
moč. Na slavnosti so bili prisotni 
tudi goriški prefekt Molinari, de
želni odbornik za zdravstvo Tripa- 
ni, goriški župan De Simone ter 
kvestor Zappone.

dosti v pravem pomenu besede ni 
bilo in ne urejenega zasebnega živ
ljenja. Bili smo mnogi podobni po
potnim beračem, ki se z romanjem 
iz kraja v kraj borijo za golo življe
nje. Tudi z lakoto smo se borili. Vsa 
naša bitnost se je upirala, da bi 
bili ponižni hlapci,, ki bi tlačitelju 
pomagali uničevati duhovne in mate
rialne zaklade svojega ljudstva. Ho
dili smo pot zavednih in poštenih 
rodoljubov, osamljeni, brez zaščite in 
tolažbe, ko nam je bolečina trgala 
srce. Pred nami in za nami se je 
vlekla brezkončna cesta. Toda zaupa
li smo v svoje ljudstvo, ki je že ne
štetokrat preživelo najhujše gorje, ga 
bodrili in z njim trpeli.

Zgodovinska doba je mimo, toda 
ne sme z njo v pozabo naše gorje 
in tisto poniževanje, ki si ga danes 
ni mogoče omisliti. V naših srcih 
lebdi bolest izgubljenih možnosti, mla
dosti, let, zdravja in življenj. x Spra
ševali smo se. zakaj nihče ne pri
zna, da smo trpeli, se borili in ho
teli svobodno in veselo domovino, 
katere smo bili oropani ob vstopu 
v življenje, čemu se ne more razu
meti ponižanja, ko so nas imeli za 
bitja nižje vrste brez človeškega srca 
in razuma! Z nami je bilo oropano 
moralnih in materialnih dobrin slo
vensko ljudstvo na Primorskem.

Kot brodolomcem se nam je utr
nila misel in vroča želja, naj bi mi, 
hlapci Jerneji, sami iskali priznanje 
za umrle tovariše in za sebe. Iz 
krivic in trpljenja, poniževanja in 
zaničevanja ustvarimo silo — adut — 
za vsako priliko in dobo —, ki bo 
vžgala srca in bo sposobna braniti 
pred ogroženostjo pravice in prido
bitve našega naroda. Zbrali se bomo 
ob 50. obletnici mature na tolmin
skem učiteljišču, na zaključnem sre
čanju, ko si povemo ali smo ali ni
smo zaslužili imena hlapcev Jerne
jev in ali naj bo veliko zgodovinsko 
dogajanje kot adut za obrambo pra
vic, prostora, zgodovine in sedanjo
sti «kar nas je sinov sloveče ma
tere».
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obveščamo, da ob nedeljah dobijo 
naš list pri «Modrem hramu» (ka
varna) na Trgu Ivana Roba 10.

Mladi Holandci 
so se vrnili domov

Skupina 23 mladih Holandcev iz 
mesta Venlo, ki so bili za dva 
tedna gostje goriških vrstnikov^ 
je včeraj odpotovala domov. Mla
di Holandci so bili gostje goriških 
družin ter so v času dveh tednov 
obiskali razne zanimivost? goriške 
pokrajine. V ponedeljek pa bo na 
Holandsko odpotovalo prav toliko 
goriških mladincev, ki bodo petnajst 
dni gostje tamkajšnjih družin. Za
nimivo pobudo, ki se med tema dve
ma mestoma ponavlja že več let, 
sta pripravili občini Gorica in 
Velno.

Ijen že več kot leto dni, v Gorici 
pa ni tehnikov, ki bi ga uporabljali 
in pred časom je SIP, ki skrbi za 
povezave z Rimom, tudi prekinila 
vse zveze.

prireja v teptembru festival pevskih 
zborov. Da bi se nekoliko rešili fi
nančnih težav bodo voditelji Pro Lo
co priredili na grajskem dvorišču 
prihodnjo soboto plesni večer.

Jutri odprte 
prodajalne časopisov

Jutri bodo v Gorici odprte na
slednje prodajalne časopisov: Co
stanzo, Ulica Crispi; Scuotto. Ulica 
Santa Chiara; Corubolo, Ulica Bri
gata Casale; Nanut Ulica Vittorio 
Veneto; Larise, Trg Cavour; Lo- 
curlo, Raštel; Sussi, Travnik; Vidri, 
Ulica Silvio Pellico; Qualli, Trg 
Municipio; Candotto, Ulica Carduc
ci; Bertazzo, Kraška cesta; Deroc
chi, Ulica Garzarolli; Paulin, Ulica 
Veniero; Kristančič, Ulica Duca 
D’Aosta; Del Frari, Ulica Oberdan; 
Gurtner, Ulica Carducci; Manias, 
Ulica Enrico Toti; Cocianni, Drevo
red 20. septembra; Trivellato, Ver
dijev korzo; Barenghi, Ulica 24.

J maja; Devecchi, Ulica Brigata Ca-

Danes se v Centi 
začne mednarodni 
folklorni festival

V Genti se danes začne 11. med
narodni folklorni festival «Evropa 
src», na katerem nastopajo poleg 
italijanskih skupin tudi folkloristi 
iz Jugoslavije, češkoslovaške in 
Grčije. Med njimi je tudi folklorna 
skupina «Kočo Racin», ki je pred 
kratkim nastopila na poletni prire
ditvi na Vrhu.

Folklorna manifestacija se bo pri
čela drevi ob 21.15 v parku šole 
v Genti, kjer se bodo občinstvu 
predstavile vse nastopajoče skupine. 
V nedeljo zjutraj bo v palači Fran
gipane sprejem folkloristov, v po
poldanskih urah pa bo po vaških 
ulicah tradicionalni sprevod. Folklo
risti bodo jutri popoldan imeli kraj
ši nastop tudi na Trgu Matteotti v 
Vidmu.

Požar v tovarni stolic: 
pol milijona lir škode
V tovarni stolic «Friuli Venezia 

Giulia s.n.c.» v Ulici Gorizia 44 v 
Krminu je izbruhnil požar, ki je 
povzročil okoli pol milijona lir ško
de. Požar je nastal verjetno zaradi 
kratkega stika v skladišču tovar
ne, kjer imajo veliko že izdelanih 
stolic. Delavci, ki so videli prve pla
mene, so takoj poklicali goriške ga
silce, ki so prihiteli z avtocisterno. 
V približno eni uri dela so požar 
pogasili.

Mladega motorista 
odpeljali v Videm

V četrtek ponoči, okoli 23. ure, 
se je v Fari pripetila huda promet
na nesreča, katere žrtev sta posta
la mladeniča iz Graoišča. Gre za 
19-letnega Igina Salvinija iz Tržaške 
ulice 27, kateremu so v goriški bol
nišnici ugotovili lažje poškodbe in 
se bo zaradi teh zdravil 7 dni. 
Hujše se je ranil 20-letni Fulvio 
Lacurre iz Ulice Galilei 15, katere
ga so zaradi možganskega pretresa 
odpeljali v nevrokirurški oddelek 
videmske bolnišnice. Tu so mu 
zdravniki ugotovili poleg možgan
skega pretresa še druge notranje 
poškodbe, zaradi česar so si pri
držali prognozo.

Vzroki, ki so povzročili nesrečo 
niso še znani. Mladeniča sta se z 
motorjem vračala proti domu, ko 
je voznik nenadoma zavozil v ob
cestni jarek. Kaže, da se je slednji 
hotel izogniti avtomobilu, ki je vo
zil v isti smeri. Obstaja tudi mož
nost, da so voznika oslepili žaro
meti nasproti vozečega avtomobila.

Šolske vesti
Ravnateljstvo slovenske nižje sred

nje šole «Ivan Trinko» v Gorici spo
roča, da bo vpisovanje vsak dan 
do 25. julija, ob 10. do 12. ure. O-
benem sporoča, da bo med počitnica
mi šolska knjižnica odprta vsak če
trtek od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo slovenskega strokov
nega zavoda za trgovino v Gorici
sporoča, da bo vpisovanje vsak dan 
do 25 julija od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvi gimnazije - liceja «Pri
mož Trubar» in učiteljišča «Simon 
Gregorčič» sporočata, da bo vpisova
nje vsak dan v dopoldanskih urah 
do 24. julija.

Ravnateljstvo slovenske nižje sred
nje šole «Ivan Trinko» v Gorici ob
vešča starše dijakov prvih in dru
gih razredov, da se bodo začeli v 
mesecu avgustu pripravljalni tečaji za 
popravne izpite. Dijaki, ki namera
vajo obiskovati tečaje, naj se javijo 
najkasneje do sobote, 26. julija, na 
tajništvu šole. kjer dobijo umik teh 
tečajev.

Izleti
Slovensko planinsko društvo obve

šča udeležence izleta, ki bo jutri, 
20. julija, da bo odhod avtobu
sa iz Gorice (s Travnika) točno ob 
6. uri, iz Podgore ob 6.05, iz Štan- 
dreža ob 6.10 ter iz Sovodenj ob 6.15.

Razna obvestila
Ravnateljstvo Slovenskega dijaške

ga doma «Simon Gregorčič» v Gorici 
obvešča, da se bo od 30. julija do 
30. avgusta vršil tečaj za popravne 
izpite. Prijave sprejema uprava do
ma. Svetogorska cesta 84, tel. 83-495, 
vsak dan od 10.30 do 12.30 do po
nedeljka, 21. julija.

Sekcija VZPI -ANPI Rupa -Peč va
bi vaščane, zlasti mladino, naj pri
dejo danes popoldne na prostor, ki ga 
bodo uredili za poletno praznovanje, 
ki ga bodo imeli v polovici avgusta.

Kino

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Rismondo, Ul. 
E. Toti, tel. 72-701.;

Gorica
VERDI 17.00—22.00 «La nottata». S. 

Sperati in G. Albertazzi. Barvni 
film. Mladini pod 18. letom prepo
vedan.

CORSO 17.30—22.00 «R seme del ta
marindo». J. Andrews in O. Shariff. 
Barvni film.

MODERNISSIMO Zaprto do 31. julija 
zaradi poletnih počitnic.

CENTRALE Zaprto do 28. julija za
radi poletnih počitnic.

VITTORIA 17.00—22.00 «Coffy». Igra
ta T. Grier in B. Bradshaw. Barv
ni film. Mladini pod 18. letom pre
povedan.

Tržič
EXCELSIOR 17.30—22.00 «Il drittone». 

Barvni film.
PRINCIPE 18.00—22.00 «L’uomo chia

mato cavallo». Barvni film.

Aora Gorica
SOČA «Safari», ameriški barvni film 

ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Jimmy se približuje ma

vrici». nemški barvni film ob 18.30 
in 20.30.

DESKLE «V zmajevem gnezdu», ja
ponski barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Provvidenti, 
Travnik 34, tel 29-72.
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NA ZASEDANJU V SAN JOSEJU

Washington rešuje 
kar se rešiti da?

Kaže, da je nekdanje pokornosti konec ■ Vedno ved 
je v Latinski Ameriki tistih, ki hočejo biti samo

stojni v svoji zunanji in notranji politiki

BUENOS AIRES, 18. — Dve A- 
meriki sta se ponovno sestali v sli
kovitem glavnem mestu Kostarike 
San Joseju. Delegacije vlad 25 de
žel ameriške poloble so se sestale, 
da bi razpravljale o ključnem 
vprašanju, namreč o preosnovi 
medameriškega sporazuma o vza
jemni pomoči, o slovitem TIAR. Za 
to «naivno točko dnevnega reda» 
pa se krije problem blokovskega 
oklepa, ki pritiska vso Latinsko A- 
meriko.

Dialog, o katerem je govor, je 
plod dolgih naporov demokratičnih 
vlad južnoameriške celine, ki bi 
se hotele otresti «prisilne srajce» 
blokovskega sistema, ki so jim ga 
vsilile ZDA. Vlade skušajo na ta 
način odstraniti ostanke svetovne 
hladne vojne, ki še vedno vplivajo 
na razmere v Latinski Ameriki. 
Končno je cilj sedanjemu zasedanju 
tudi ta, da bi se južnoameriška 
celina razvijala avtonomno in svo
bodno, brez tujega tutorstva. Orga
nizacija TIAR je namreč nastala 
leta 1947, to se pravi v jeku hladne 
vojne, seveda na pobudo ZDA, ki 
so tako potegnile Latinsko Ameriko 
v blokovsko mrežo in to pod geslom 
«odpora proti izvenkontinentalni 
komunistični nevarnosti». Sporazum 
o tem so podpisali v Rio de Ja
neiro in je temeljil na načelu, da 
«napad na eno državo avtomatično 
pomeni napad na vse države orga
nizacije TIAR».

Ta mehanizem blokovskega uvr
ščanja je dobro služil ZDA za nji
hove pogoste posege v tem delu 
sveta. Sicer pa so ZDA v teh letih, 
namreč od 1947 do danes izvedle v 
Latinski Ameriki nič manj kot 180 
vojaških posegov. Seveda je to slu
žilo le Združenim državam za nji
hov «prodor na jug».

Danes ima TIAR prvorazredni po
men za ZDA, toda ne več toliko za 
morebitne vojaške intervencije, pač 
pa za to, da še vedno uklepajo Juž
no Ameriko v svoj blokovski sistem.

Za upornost washingtonske vla
de v tej koncepciji so važni trije 
dogodki: Predvsem dejstvo, da dr
žave Latinske Amerike čedalje bolj 
težijo k svojemu povezovanju v vr
ste neuvrščenih dežel. Nadalje je 
tu pomemben poraz, ki so ga ZDA 
doživele v jugovzhodni Aziji. Konč
no ne smemo pozabiti, da so ZDA 
doživele poraz, vsaj posredno, na 
Kubi in na Portugalskem, kajti Ku
ba je kljub vsemu samostojna in 
levo usmerjena dežela, Portugalska 
pa se tudi izmika kontroli atlantske 
zveze in ZDA. Ti trije dogodki ima
jo velik strateški pomen za blo
kovsko politiko ZDA.

ZDA so hotele ustvariti «južno» 
atlantsko zvezo, ki naj bi pred
stavljala blokovski vojaški most z 
Latinske Amerike vse. do Afrike. 
Zato so izdelali načrt tako imeno
vane «brazilsko - portugalske skup
nosti», ki naj bi bila zajela v svoj 
sklop Angolo in ostale portugalske 
kolonije. Preobrat v Lizboni pa je 
te načrte sprevrgel.

TIAR je bil zamišljen po pravilu, 
da Latinska Amerika ne sme biti 
nevtralna in neopredeljena, poseb
no v dobi, ko sta se dva bloka ko
sala med seboj, kdo bo svoj vpliv 
razširil bolj na široko. Ta blokov
ska politika je prišla najprej v 
križni ogenj, nato pa je začela iz
gubljati na svoji vrednosti, ker se 
je vedno več držav Latinske Ameri
ke začelo opredeljevati za neuvr
ščeno politiko.

Neuvrščenost pa je na tej celini 
nezaželena, kot poudarjajo zagovor
niki blokovske politike, ki. so po
korni washingtonskim navodilom. 
Odpor neuvrščenosti se je še po
sebej povečal sedaj, ko so ZDA 
izgubile «umazano vojno» v Indoki- 
ni in ko se je zaradi tega povečala 
vloga latinskoameriške celine za 
strategijo ZDA kot enega centra 
blokovske politike v svetu.

Vsi ti dogodki, ves ta razvoj, da
jejo sedaj srečanju dveh Amerik 
še poseben pomen. Zato je bil iz
delan tudi načrt za preosnovo orga
nizacije TIAR. Dve leti so trajala 
zelò naporna pogajanja med vla
dami organizacije ameriških držav. 
Ta predlog predstavlja nekakšen 
kompromis dveh struj in sicer kom
promis med glediščem demokratič
nih vlad ter stališčem ZDA in tis
tih držav, ki ostajajo v njeni senci. 
Med predlogi v zvezi s kompromi
som, oziroma s preosnovo organi
zacije TIAR so tudi takšni, ki bis
tveno spreminjajo vojaški značaj 
pakta. Tako se zahteva spoštova
nj načela ideološkega in družbe
nega pluralizma v sami ameriški 
hemisferi, kar pomeni, da se hoče 
izključiti stališče o «nedopustnosti 
obstoja marksističnih režimov» v 
tem delu sveta, torej stališče na o- 
snovi katerega je bila izvedena 
blokada Kube pred desetimi leti. 
Zahteva se nadalje uvedba načela 
«popolne gospodarske varnosti», 
ker mnoge demokratične vlade ob
sojajo «gospodarsko agresijo» ZDA, 
ki predstavlja sedaj osnovno ne
varnost za demokratizacijo in ne
odvisnost celine. Ko., eno še ena 
važna sprememba: mehanizem II 
AR se mora uporabiti izključno pri 
«zunanji oboroženi agresiji», to se 
pravi, da obveznosti, ki izhajajo 
iz pogodbe TIAR ne veljajo v pri
meru, če v neki državi Latinske A- 
merike pride do notranjih motenj, 
do notranjih sprememb, pa čeprav 
tudi do družbene revolucije.

Doslej so organizacijo TIAR u- 
porabljali vedno, kadar se je po
javljala težnja po resnični neod
visnosti te ali one države članice, 
kot je bil na primer, primer Domi
nikanske republike leta 1966, ko so 
ameriški marinci zrušili polkovnika 
Camana, pa čeprav je ta prišel 
povsem legalno na oblast. Zahte
va se končno odstanitev ali izloči
tev iz pogodbe avtomatične obveze 
vseh članih TIAR, da pomagajo na

padeni državi. Kot smo že rekli, 
dosedanja obveznost zahteva, da 
se napad na eno državo članico 
smatra kot napad na vse članice 
TIAR in temu sledi vsestranski od
govor proti napadalcu, pa četudi bi 
napadena država ne zahtevala po
moči.

In vendar organizacija TIAR o- 
staja pri življenju, kar je za ZDA 
izredno pomembno. Washington- je 
prišel do spoznanja, da mora na 
nekaterih področjih popuščati, da 
bi se z druge strani ohranila ne
kakšna ključna skupna fronta med 
vsemi članicami organizacije. Za
to Washington verjetno v San Jo
seju ne bo nasprotoval zahtevi, da 
naj se blokada Kube odstrani in bo 
washingtonska vlada verjetno pri
stala tudi na nekatere spremembe 
v okviru same organizacije TIAR, 
da bi se pač ohranil blokovski me
hanizem. V Washingtonu se prav 
gotovo zavedajo, da njihova želja 
ni več zakon in da je bolje rešiti, 
kar se rešiti da. Srb bi v tem pri
meru rekel: «Bolje išta. nego ništa».

POSLEDICE KRIZE ALI RECESIJE

15 milijonov brez dela 
in število se še veča
Optimisti govore o prihodnjem letu, da bo boljše

Stara cerkvica v Štivanu (Foto M. Magajna)

Včeraj so gumarski delavci sto
pili v stavko za ohranitev delov
nih mest, kajti podjetje Pirelli 
namerava en obrat ukiniti, enega 
začasno zapreti, zato pa bi večje 
število delovnih mest prišlo v ne
varnost. Tudi v primeru če bi de
lovnih mest ne ukinili, je za de
lavca mučno mesece in mesece 
prebiti v dopolnilni blagajni, ki ni 
nič drugega kot predsoba brezpo
selnosti. Če bi to bil en sam pri
mer, bi se našla rešitev drugje, 
toda ti primeri se vrstijo in v 
Italiji je danes brez dela po sta
tističnih podatkih nekaj nad en mi
lijon, v nekaterih krogih pa se 
zatrjuje, da je brezposelnih že mi
lijon in 200 tisoč, kajti iz tujine 
prihajajo ljudje, ki so v Nemčiji, 
v Švici, Franciji in drugod izgubi
li delo, ker tudi te dežele doživ
ljajo svojo krizo.

Pravzaprav prihaja iz nekaterih 
dežel vedno več vesti o nepresta
nem naraščanju brezposelnosti. 
Ponekod temu pojavu enostavno 
rečejo brezposelnost, drugod pri
krivajo to težavo z začasnim po
manjkanjem zaposlitve, dejstvo pa 
je, da je ekonomska kriza, ki je

VTISI S KRATKE POTI PO JUŽNI AMERIKI

Smetanova «La novia vendida» 
pod taktirko Slovenca Sij anca

«Prodano nevesto» so tu že uprizorili, vendar pa le v nemškem pre
vodu in je šele sedaj prišla pred domače občinstvo v njihovem jeziku

Mozartov Don Giovanni je bila 
ena najbolj zanimivih uprizoritev 
po svojevrstnem režijskem prije
mu enega najboljših argentinsKih 
režiserjev Jorge Petragiia, zna
nem po izviram domisiican. Reži
ra v mnogih argentinskih gledališ
čih, med drugimi tudi v Teatru 
Colon. Režiral pa je tudi v Sever
ni Ameriki.

Presenetila je ponovna črno-be- 
la uoranost scene na črni po
ševni okrogli plošči s črnimi, 
srebrnkasto sivimi Kostumi, torej 
ista domisljenost kot v Sevilj
skem brivcu, čeprav je tokrat 
snkovono stran izoblikoval drug 
scenograf in kostumograf Rolan
do Faoian. Razlika je bila le v 
tem, da je črnma oara in kostu
mov bolje ustrezala duhu Don 
Juana kot Seviljskemu brivcu. 
Izredni, kiparski izdelki so bili 
veliki, visoko nad odrom viseči 
skladi plastičnih figur, ki jih je 
mojstrsko izoblikoval kašer Tea
tra Argentino Dino Uriandini.

Režiser Petragiia se je oddaljil 
od posplošenega realističnega pri
kazovanja opere. S fantastičnimi 
domislicami je zapletel gledalca 
v domišljijski svet, kar so mu 
nekateri abstraktni prizori dela, 
kot je srečanje na pokopališču 
z oživljenim kipom na grobu ali 
pruiod kamemtega1 gosta na go
stijo, bili kot nalašč ustvarjeni 
za njegovo zasnovo pričevanj ob 
velikem zapeljivcu ženskih src.

Takoj na prvi takt orkestra je 
zavesa razgrnila na temnem odru 
veliko človeško srce, v katerem 
se je, v ritmu glasbe pretakala 
živordeča kri. Krvavo rdeče pro
zorno srce je bilo prisotno tudi 
ko so se pojavljali junaki opere. 
Don Juan in njegovega oprodo 
Reporella so stalno spremljali 
preganjajoči duhovi v črnih haljah 
in s Ku Klux Klanu podobnimi 
kapucami. Grozljivost posameznih 
prizorov so stopnjevali beli okost
njaki smrti s kosami, ki so se 
prikazovali v pomembnih scenah 
donjuanskih osvajanj.

Mislim, da je bilo zunanjim 
učinkom posvečeno toliko pozor
nosti, da jo je zmanjkalo pri o- 
blikovanju posameznih Ukov, ki 
so bili sicer dobro naznačeni a 
interpretacijsko premalo izdelani. 
Tudi množični prizori ob Maset- 
tovi ženitvi in na Don Juanovi 
zabavi, so bili kljub dobro zasno
vani koreografiji Evet Gaianine 
precej zadržani, brez dinamičnih 
preobratov v posameznih in sku
pinskih prizorih. Vse to je bilo 
bržčas zaradi tega, ker je upri
zoritev namenoma težila po groz
ljivosti dejanja in ne po veselosti, 
kot je svoje delo označil Mozart 
z drama giocosa.

Pod vodstvom izredno sposob
nega mladega dirigenta Juana 
Carlosa Zorzija, ki pogosto diri
gira in je čislan tudi v Teatru 
Colon, je precizno sledil dirigentu, 
čeprav ni bilo v izvedbi vselej 
čutiti tiste lahkotnosti in poleta, 
ki ga nudi značilna Mozartova 
glasba.

Priljubljena scenska kantata 
Carmina Burana nemškega skla 
datelja Carla Orffa je bila tudi 
v La Plati uprizorjena zelo uspeš
no in slikovito. Preprosti starc- 
nemški ljudski spevi in melodije, 
zasnovane na, gregorijanskem pe
tju spremljane z izrednim ritmom 
orkestrskega zvoka, so 'našli v 
dirigentu Robertu Ruizu močnega 
interpreta. Vsa teža uprizoritve je, 
razen orkestra in odličnega zbora 
pod vodstvom zborovodje Carlosa 
Berardija, slonela na baletnem 
ansamblu, ki je efektno izvedel 
svojo nalogo. Škoda, kantato, ki 
so .jo uprizorili v minuli sezoni, 
so obnovili spet samo za eno 
predstavo.

številni baletni ansambel, ki 
prireja baletne predstave tudi na

občasnih gostovanjih po Argen
tini, se je razen na celovečernih 
baletih, predstavil tudi na zani
mivem večeru treh baletov raz
nih žanrov, ki so jih koreografi- 
rali prav tako trije koreografi pod 
skupnim naslovom Predstava ko
reografov.

Stanovitnost na Chopinovo gla
sbo je koreografiral William Bol
lar. V baletni kompoziciji je prišla 
do izraza predvsem plesna lepota 
in tehnična bravura klasičnega 
plesa. V baletu Favnov popoldan
ski počitek, na glasbo Claudija 
Debussy ja V iznajdljivi koreogra
fiji Vittoria Biagija je prišla do 
umetniškega izraza predvsem ple
sno ritmična moč dveh plesalk 
in edinega plesalca. Izredno za
nimiv je bil modemi balet Člo- 
vek-sam, na skladbo Trije tangi 
za orkester argentinskega kompo
nista Astor Piazzola. Scenograf 
Edgard de Santo in koreografinja 
Amalia Lozano sta dejanje pre
sadila v slikovito okolje Boce, 
med ljudi umetniške četrti Bue
nos Airesa, kjer se je tudi v re
snici rodil znameniti argentinski 
tango.

Uspešna predstavitev baletnega 
opusa pod dirigentskim vodstvom 
maestra Roberta Ruiza je odkril 
vsestranskost baletne umetnosti 0- 
pere v La Plati, ki je v argen
tinskih krogih izredno popularna.

Prva predstavitev Smetanove 
Prodane neveste v španščini, od
nosno v kastežanskem jeziku, je 
naletela v gledaliških krogih in v 
javnosti na velik odmev. Glavni 
iniciator je bil tamkaj živeči slo
venski dirigent Mariano Drago 
Šijanec, ki me je pritegnil k so
delovanju. Po njegovi zaslugi je 
bila na deskah Teatra Argentino 
prvikrat uprizorjena slovanska o- 
pera. Prodana nevesta je bila si
cer že uprizorjena pred skoraj 
tridesetimi leti v Teatru Colon v 
nemščini. Glavne vloge so takrat 
peli solisti dunajske državne ope
re. Tokrat pa je bila prvikrat 
izvedena v argentinskem kaste
žanskem jeziku, v katerega jo je 
po češkem originalu odlično pre
vedel Jorge Lechner.

Na povabilo umetniškega vod
stva Teatra Argentina sem kot 
gost režiral Prodano nevesto. Za
to se bom o uprizoritvi sami ome
jil zgolj na svoje vtise in na opis 
svojih sodelavcev, ki so z velikim 
znanjem in požrtvovalnostjo pri
spevali k uspešni uprizoritvi če
ške opere.

Poudariti je vredno, da je bila 
scenografija izdelana po osnutkih 
češkega scenografa Kvetoslava 
Bubenika iz Prage, praški Narod
ni divarilo pa je posodil izvirne 
češke kostume.

Glavne vloge v operi La novia 
vendida, kot se imenuje Prodana 
nevesta v španščini, so peli u- 
gledni solisti svetovno znane ope
re Teatra Colon. S tem so želeli 
na umetniški način proslaviti 
150-letnico Smetanovega rojstva. 
Marinko je pela priznana argen
tinska umetnica Africa de Retes, 
na reprizah tudi Amneris Perusin, 
Janka mladi tenorist Carlos Piz- 
zini v alternaciji z zelo obetavnim 
tenoristom Oscarjem Ruizom. Re
cala sta živahno podajala mlada 
basista Mario Solofonoff in Suarez 
Marzal, Vaška pa edinstveno Nino 
Falzetti, Katjo je pela pevka z 
izredno lepim glasov altistka Eve
lina lacattuni, medtem ko so vlo
ge Ljudmile, Esmeralde, Krušine, 
Mihe, cirkuškega direktorja in In
dijanca podali člani Teatra Ar
gentino Nelly Rossini, Ana Maria 
Juchet. Alberto Nucci, .Marcos 
Pagnussat, Juan Minco in Oscar 
Sierra.

Zborovski del je naštudiral iz
redno tenkočutni zborovodja Car
los Berardi, ki ga je odlično podal 
veliki zbor. Baletni ansambel je 
v iznajdljivi koreografiji nekda

njega ljubljanskega plesalca Fran
ca Čarmana izvedel izvirne češke 
plese in cirkuške prizore, ki so 
navdušili gledalce. Nad vsem tem 
pa je stal s podoživljeno umetni
ško potenco v vsej Južni Ameriki 
priznani slovenski dirigent Drago 
Šijanec, ki je vodil orkester in 
ves glasbeni potek na velikem 
odru kot velik mojster in dober 
poznavalec Smetanove mojstro
vine.

Za argentinsko občinstvo je bila 
La novia vendida novost in kot 
takšna neznanka. Imel sem vtis, 
da se ob poznavanju klasičnih 
italijanskih, francoskih ip nemških 
oper v začetku kar niso mogli 
znajti, čeprav je bila uvertura 
sprejeta s frenetičnim aplavzom 
za komponista, dirigenta in orke
ster in so se morali solisti in ba
let po prvem dejanju večkrat zah
valiti za bučne aplavze. Na odpr

tem odru so bili šele v drugem 
in tretjem dejanju deležni aplav
zov tako solisti kot zbor in balet. 
Od prizora do prizora sta latin
skemu življu postajala vse bližja 
slovanska melodika in živahno 
ljudsko dogajanje na odru in nav
dušeno so ju sprejemali z neneh
nimi aplavzi in dolgotrajnimi o- 
vacijami na koncu predstave.

La novia vendida je bila za 
vse sodelavce in argentinske lju
bitelje opere resničen gledališki 
praznik.

E. F.

Prejeli smo
RAFFAELE DE GRADA: «FER- 

RERI». Izdala založba Vange
lista. Publikacija o skulpturah 
Angela Ferrerija v umetniškem 
okolju Lombardije.
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S POTI PO BLIŽNJI ISTRI

Lepa dolina, kot naročena 
za taborjenje v svobodi

Dobra dva kilometra od Buj 
se pri vasici Kremenje začne ka
kih 10 km dolga dolina, skozi 
katero vodi pred dvema letoma 
asfaltirana cesta, ki povezuje 
Buje z Oprtljem. Z obeh strani 
zapirata dolino dva niza gričev, 
ki se ponekod tesno približajo, 
drugod pa med seboj oddaljujejo 
od ceste, tako da je dolina vedno 
drugačna, širša ali ožja, zato za
nimiva in lepa. Gričevje, ki jo 
obdaja na obeh straneh, ni visoko, 
zato je dolina pozimi in poleti sve
tla. sončna, skoraj vedno zelena, 
ker jo sekajo potočki, v katerih 
vode tako rekoč nikoli ne zmanj
ka. Trije so ti potoki Vrnjački po
tok, Buzujak in Filarija, ki imajo 
svoje izvire visoko v gričih in se 
kot ponikalnice izgubljajo v do
lini. Kljub temu da so to potoki 
s kratkim tokom, so nekoč dajali 
pogonsko moč in življenje mlinom 
in mlinarjem. Kak mlin je še 
vedno ohranjen.

Iz te kratke a vendarle še 
vedno glavne doline vodijo poti 
še v tri manjše dolinice in sicer 
v Momjansko dolino, v Vrnjaško 
ter v Čepič, ki je posebno za
nimiv zaradi jezera, ki nastaja 
ob deževnih dneh.

Dolina ob cesti Kremenje - Opr- 
talj je deloma obdelana, deloma 
pa jo prekrivajo travniki in pa
šniki, obdajajo pa jo listnati goz
dovi ter grmičevje mediteranske
ga rastlinja. Vzdolž ceste je ob 
obeh straneh veliko sadnega dre
vja, prvenstveno češenj. Prebival- 
sci tega področja so bili nekoč 
znani sadjarji. Zato je dolina po
sebno mikavna v času, ko je vse 
sadno drevje v cvetju. Lepo je 
tudi, ko cvétejo kostanji, ki jih 
je tu zelo veliko. Dolina danes 
sicer ni več gosto naseljena kot 
nekoč, vendar pa ni pusta, saj 
se je vzdolž ceste zvrstilo več 
vasi, kot na primer Kremenje, 
Marušiči, Gomila, Šterna: po
gričih pa je več drugih naselij.

Ker je konec doline le kakih 
25 km od morske obale, jo lahko 
obiščejo turisti, ki množično obi
skujejo istrsko obalo. Hkrati do
lina predstavlja ustrezno prirodno 
okolje za tiste turiste, ki bi radi 
preživeli svoje počitnice v last
nih premičnih «domovih», v rulot- 
kah, ali pod šotori, toda sredi 
res svobodne narave.

Obala med Savudrijo in Novim 
gradom postaja iz leta v leto

bolj tesna za nadaljnji in čedalje 
močnejši razvoj. Turistični cam- 
pingi in taborišča na sami obali 
že ovirajo nadaljnji razvoj kopa
lišč. Razen tega je obalno podro
čje med Savudrijo in Novim gra
dom namenjeno širjenju turistično 
gostinskih objektov. Že sedaj je 
turistično gostinsko podjetje I- 
stra - Turist iz Umaga že pravi 
gigant, saj razpolaga z nad 7 ti
soč ležišči in potrebuje torej ve
liko prostora. In ko se bo to 
podjetje združilo z «Adrio» ter s 
kmetijskim kombinatom «Umag», 
bo to že tako ogromno podjetje, 
da bo zainteresirano na vsakem 
metru obalnega prostora. Če bi 
hoteli turistično naselje in tabo
rišča še nadalje nizati drugo ob 
drugem ob obali, bi kmalu prišlo 
do tega, da bi hotelski gosti in 
ljudje iz campingov v času polet
nih počitnic praktično živeli v 
gneči avtomobilov in šotorov, 
praktično bi se počutili kot v sre
diščih. v velikih mestih, od koder 
so prišli, kjer so stanovanjske 
hiše zgnetene druga ob drugi in 
druga nad drugo. Ker pa priroda 
igra značilno vlogo v nadaljnjem 
razvoju turizma na Bujskem, je 
logično, da je z asfaltiranjem ce
ste Buje - Oprtalj lepa dolina, 
skozi katero vodi ta cesta, postala 
dostopna za turiste, ki razpolagajo 
s svojimi rulotkami. Še več. kom
pleksi gozdov, veliki travniki, trije 
potoki itd. vse to predstavlja ide
alne pogoje za organiziranje tu
rističnih taborišč. Pri tem velja 
dodati, da se turisti tu lahko 
oskrbijo z mlekom, zelenjavo, sa
djem. piščanci, jajci itd. pri kme
tih. Vrhu tega je v vsaki vasi 
trgovina in tudi pitna voda ni 
problem.

Razlog, da se v tej dolini ta
boriščni turizem še ni uveljavil, 
je v tem, da je bila dolina do pred 
kratkim odmaknjena in neznana 
motoriziranim turistom, tako da 
je vanjo zašel le tisti, ki je slu
čajno zablodil v ta kraj in se tu 
ustavil in postavil svoj šotor. 
Deset kilometrov dolga zelena do
lina z vsemi naštetimi prednost
mi potrebuje predvsem nekaj u- 
spešne propagande in iz reke so
dobnih nomadov, ki v poletnih 
mesecih drvijo mimo, bi se prav 
gotovo ustavilo tu veliko tistih tu
ristov, ki bi hoteli svoje počitnice 
preživeti zares v miru.

T. F.

nastala v zvezi z energetsko kri
zo in zajela skoraj ves svet, pri
vedla do motenj, ki se izražajo 
predvsem v zmanjšani porabi bla
ga, to logično vodi do zmanjšane 
proizvodnje, zmanjšanje proizvod
nje pa logično vodi v manjšo za
poslenost, v zmanjšanje delovnih 
mest.

Brezpošelnost v svetu je sedaj 
dosegla že rekordno raven, kakr
šne svet ni doživljal vse od pred
vojnih časov, vse od let 1938-1940. 
Samo v zadnjih dveh letih se je 
število brezposelnih v industrijsko 
razvitih deželah podvojilo. Kakor 
računajo v krogih mednarodne or
ganizacije dela, je samo v zahod
nih industrijsko razvitih deželah 
že nad 15 milijonov brezposelnih. 
To je velika številka, ki močno 
vpliva na ekonomske razmere v 
tem delu sveta, vendar so to de
žele s svojim bogastvom, ki laže 
prenesejo to krizo kot dežele v 
razvoju. Razmere v deželah v raz
voju so glede brezposelnosti še 
hujše kot v industrijsko razvitih 
deželah. Pri tem je značilno, da 
kljub nekaterim zagotovilom o 
nasprotnem število brezposelnih 
narašča in to tako v razvitem, kot 
v nerazvitem svetu.

V razvitem svetu so nekateri e- 
konomisti, ki so jih označili kot 
optimiste, začeli pred meseci da
jati neke napovedi, da se bo že 
sredi letošnjega leta začelo stanje 
popravljati, da bo ekonomska ak
tivnost začela naraščati, s tem pa 
da se bo število brezposelnih za
čelo manjšati. Od vseh teh napo
vedi pa ni nič. Tudi v industrij
sko razvitih deželah brezposelnost, 
kot smo že rekli, še narašča. V 
industrijsko razvitih deželah ev
ropskega zahoda je danes že 6 mi
lijonov brezposelnih, vrhu tega je 
v nekakšni dopolnilni blagajni ali 
pa dela s skrajšanim urnikom na
daljnjih 6 milijonov delavcev, že 
prej pa smo rekli, da dopolnilna 
blagajna, kakršno imamo pri nas 
v Italiji, predstavlja le nekakšno 
predsobo v brezposelnost.

Vodilno mesto in to ne le v ab
solutnem številu brezposelnih, pač 
pa tudi po stopnji brezposelnosti 
nosijo ZDA, kjer so konec junija 
zabeležili 8 milijonov in pol brez
poselnih ali 9,2 odst. vsega aktiv
nega prebivalstva. ZDA vse od 
leta 1941 do danes niso bile v to
likšnih težavah. Ker pa so ZDA še 
vedno ekonomsko najmočnejša dr
žava na svetu in je ekonomsko 
stanje v deželi element, ki vpliva 
na ekonomske razmere ostalega 
razvitega in tudi nerazvitega sve
ta, je vprašanje, kdaj se bodo raz
mere v ZDA izboljšale, da bi po
zitivneje vplivale na ostali svet, 
skoraj življenjskega pomena. Res 
je, da se v ZDA čujejo že opti
mistične napovedi in ocene, ven
dar pa število brezposelnih naraš
ča in prav te dni so v Detroitu 
ponovno zaprli nekaj obratov in 
avtomobilska industrija, ki je ena 
ključnih panog v ZDA, še ne kaže 
znakov izboljšanja.

V gospodarsko najmočnejši dr
žavi Zahodne Evrope in sicer v 
Zvezni republiki Nemčiji je po naj
novejših podatkih brez dela okoli 
milijon delavcev. To je pravza
prav malo v primerjavi z ZDA, 
komaj 4,4 vse zahodnonemške de
lovne sile. Toda to nas ne sme to
lažiti. Nasprotno, gornja številka 
zaskrbljuje, kajti pred samimi tre
mi leti je bila Zahodna Nemčija 
tista dežela v Evropi, ki je imela 
le 0,7 ali 0,8 odst. brezposelnih, 
hkrati pa je absorbirala milijone 
tujih delavcev, saj vemo, da je v 
Zahodni Nemčiji Turkov, Grkov, 
Špancev, Italijanov in Jugoslova
nov skoraj 4 milijone. Razmere v 
Zahodni Nemčiji postajajo sedaj še 
bolj resne, ker je poleg obilnega 
milijona delavcev na cesti, še sko
raj milijon tistih, ki imajo skraj
šani urnik. Zato tudi največji op
timisti ne pričakujejo v Nemčiji 
izboljšav vsaj do prihodnjega po
letja. Pesimisti pa menijo, da bi 
znala Nemčija v kratkem imeti tu
di poldrugi ali celo dva milijona 
brezposelnih.

Za Veliko Britanijo je znano, da 
doživlja sedaj posledice svojega 
nekdanjega kolonialnega bogastva. 
Britanska industrija je zaradi nek
danjega bogastva ostarela, zato ni 
konkurenčna. Zaradi tega ter iz 
vrste drugih vzrokov doživlja Ve
lika Britanija najhujše posledice 
ekonomske krize, namreč veliko 
inflacijo in brezposelnost. Res je, 
Nemci imajo več brezposelnih kot 
Angleži, kjer je po najnovejših po
datkih brez dela 860 tisoč ljudi, 
kar je nekaj manj kot 4 odst. ce
lotne razpoložljive delovne moči, 
toda Zahodna Nemčija razpolaga z 
večjimi sredstvi kot Velika Bri
tanija. Vrhu tega tudi v Veliki Bri
taniji ni najmanjšega znaka o 
zmanjšanju brezposelnosti. Nas 
protno, do sredine prihodnjega le
ta, to se pravi čez leto dni bodo 
v Veliki Britaniji imeli najmanj 
poldrugi milijon brezposelnih.

To, kar je pred tremi in šti
rimi leti doživljala Zahodna Nem-
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SOBOTA, 19. JULIJA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Program za mladino: O življenju na prostem
Izžrebanje loterije
Sedem dni v parlamentu
Nabožna oddaja
ŠPORTNI DNEVNIK
Kronike dela in ekonomije in Vremenska slika
DNEVNIK
SENZA RETE
Glasbena oddaja, ki jo vodi Alberto Lupo 
Nocoj se bo pred TV občinstvom zvrstilo že tretje nadalje
vanje. Prireditev so registrirali v neapeljskem avditoriju. V 
današnjem nadaljevanju se bo Lino Bamfi, ki sodeluje v vode
nju prireditve z Albertom Lupom, spremenil v indijskega sve
čenika na obalah Gangesa, nato pa se bo ponovno spet prelevil 
v samega sebe, da bi sodeloval v prizoru s Ciranom, ki ga bo 
v tem primeru igral Alberto Lupo.
Oddaja, ki je posvečena Claudiu Baglioniju, bo dala možnost 
temu mlademu pevcu, da bo zapel nekaj svojih pesmi. Kot 
naključni gost oddaje bo Landò Fiorini, ki bo prav tako pel 
nekaj svojih popevk. Nastopila pa bo tudi «Schola Cantorum». 
A-Ž: Dogodek, kako in zakaj?
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
Avtomobilske dirke za nagrado Velike Britanije v formuli 1 
Prenos v evroviziji iz Silverstona 
Kolesarske dirke
ITALIJANSKO PRVENSTVO NA DIRKALIŠČU — Prenos iz
Forlija
DNEVNIK
SOVJETSKI FILMI:
ZALJUBLJENCA
Film je režiral Elior Išmukamedov. Serijo filmov, ki je posve
čena sovjetski filmski umetnosti, komentira Giovanni Graz- 
zini. To serijo sestavljajo filmi, ki jih italijanska publika ni 
mogla videti, ker jih italijanski razpečevalci tujih filmov ni
so odkupili. Italijanska TV pa je prevzela nalogo tudi za sin
hronizacije vrste dobrih sovjetskih filmov.
Film «Zaljubljenca» predstavlja kinematografijo Uzbekistana, 
točneje povedano taškentsko filmsko proizvodnjo. Gre za naj
bolj pomembno filmsko proizvodnjo, in to tako po kakovosti 
kot tudi po količini, med vsemi azijskimi republikami Sovjetske 
zveze. Avtonomna kinematografska dejavnost se je v Taškentu 
začela že tam daleč leta 1925 in če rezultati v prvem trenutku 
niso bili navdušujoči, je uzbekistanska kinematografija naglo 
zorela. Pri tem so ji pomagali tudi filmski ljudje, ki so v 
Taškent prišli iz Moskve.
Film je pravzaprav nekakšna beležka, rekli bi šele okvir za 
dober mali melanholičen film bolj opisnega značaja. Zgodba se 
dogaja v mestu, v katerem živi več narodov in narod oj' 
Skupina mladih ljudi doživlja tu vesele in žalostne dni. Tu je 
nesrečna ljubezen med Rodinom in Tarsio, čudna prigoda Grka 
Tatosa, ki po dolgih letih spet odide domov. Tu je tudi težka 
izkušnja Rustana itd.
Kolesarske dirke: TOUR DE FRANCE
TAORMINA: Podelitev nagrad «DONATELLOV DAVID 1975» 
Letos bodo v Taormini podelili nagrade že 21. V prire
ditvi, ki jo organizira sicilska deželna ustanova za turizem, 
so letos uvedli dve večji spremembi v primerjavi s prejšnjimi. 
Predvsem so letos ves filmski «festival» podaljšali na 10 dni. 
Začetek je bil v četrtek, 17. t.m. v grško-rimskem gledališču 
v Taormini, kjer so prikazali dva filma. Druga novost zadeva 
spremembo datuma izročitve nagrade ter proglasitev zmago
valca.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Oddaja za stike z občinstvom
Rokomet: Jugoslavija - Poljska (prenos iz Ljubljane)
Obzornik
SOD ŽGANJA — iz nanizanke «Janošik»
Risanka
DNEVNIK
Tedenski zunanjepolitični komentar
Čas v vojni in po njej — serijska oddaja
NEUMNEŽ
TV magazin — oddaja Zagreb 
DNEVNIK
KOJAK — serijski film

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Rokomet: Jugoslavija ■ Poljska 
Prenos iz Ljubljane
Otroški kotiček: ZGODBA O BAJKALSKEM JEZERU
DNEVNIK
Vzpon človeka
Deveti del dokumentarne oddaje 
Odpisani: 5. del — GOBE 
Mož s kolesom — balet

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15,

Poročila, 7.05 Jutranja glasna;

loterije: 17.10 Vesela glasba; 19.30 
of, .r Plošče; 20.00 Bertonijev «Orfej»; 

21.10 Casella «La favola di Or
feo»; 21.50 Bacharach izvaja Ba-

II. PROGRAM
7.30. 8.30, 13.30, 15.30, 19.30

Poročila; 7.40 Pevci in ansambli
_ ___ lahke glasbe: 8.40 Stare popevke;

19.Ì0 Spomini in pričevanja"; Ì9.’3Ó 9-30 Strnjena komedija; 10.00 Plo- 
Pevska revija; 20.00 Šport; 20.50 šče za poletje; 10.35 Glasbeni va- 
«Novi serum» - zgodbo Damira r'e*:ei U-50 Zbori iz vsega sveta; 
Feigla dramatiziral A. Rustja; 12-40 Lahka glasba; 11.35 Poiet-

Glasba po željah; 15.45 Oddaja 
za avtomobiliste; 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Fagotist Vojko Ce
sar in pianist Gabriel Pisani ;

ne parodije; 14.00 Plošče; 15.00 
Francoski program; 15.40 Straus
sovi valčki; 16.35 Gledališke no
vosti in zanimivosti; 17.25 Izžre
banje loterije; 17.30 Posebna re

za "dobro jutro;'8.40 Jutranja "gla- l^fiV.,e0orfoVÌovea,hi1lnatte 

3 30 Prisluhnimo jim; 10.» STiSj? ^KSTSi

21.10 Jazz; 21.30 Popevke; 22.30 
Orkester.

KOPER
7.30. 8.30, 12.30. 14.30 17.30,

18.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba

Z nami je...; 11.30 Od melodije do 
melodije: 12.00 Glasba po že
ljah; 15.00 Ansambel Romagna 
folk; 16.20 Z nami je...; 16.50 Po
skočne; 17.45 Poje Memo Remigi;

21.20 Poletne parodije; 21.30 Po- 
poff; 22.50 Glasba v noč.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 14.00, 16.00,

20.00 Poročila; 7.50 Beseda na da-
18.00 Za prijeten konec tedna; našnji dan; 9.10 Glasbena mati-
19.00 Vročih 100 kilovatov; 19.30 1,1 ^ 1n,l;
Zapojmo in zaigrajmo; 20.00 Pre
nos RL: 20.30 Glasbeni weekend;
23.00 Plesna glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 

Poročila: 6.30 Jutranja glasba:
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz;

neja; 10.05 Pionirski tednik; 10.35 
Plesni orkester; 11.15 Sedem dni 
na radiu; 12.20 Z nami doma in 
na poti; 13.30 Kmetijski nasveti;
13.40 Ob bistrem potoku; 14.30 
Priporočajo vam...; 15.10 S pe
smijo in besedo po Jugoslaviji:
16.45 «Vrtiljak»; 17.45 S knjižnega 
trga; 18.00 Aktualnosti; 19.05 Iz

11.10 Nemogoči intervjuji: Mata albuma lahke glasbe: 19.20 čust- 
Han; 1L40 Izbran spored; 12.10 veni svet računalnika Rupreta; 
Lahka glasba; 13.30 Neposredna 20.40 Ansambel Silva Štingla; 
povezava z vesoljskim «vlakom» 20.50 Lahko noč, otroci!; 21.00 
apollo-so juz ; 14.30 Drugi zvok; Glasbena parada «Tri srca»;
15.00 Oddaja za bolnike; 15.40 22.30 Oddaja za naše izseljence; 
Veliki variete; 17.00 Izžrebanje 00.05 S pesmijo v novi teden.

........................................................................................................... ........................................ .

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ogni

te se tekmovanju z nekom, ki 
je močnejši od vas. Skušajte oh
raniti mirne živce.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Bodite 
bolj podjetni, če hočete uresničiti 
načrt. Novo prijateljstvo.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Nobenih novosti, vendar vas bo 
običajno delo zadovoljilo. Ponudbe 
je treba resno preučiti.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Skušajte 
odpraviti utrujenost, ki vam jo 
povzroča monotono vsakodnevno 
delo. Prijeten večer z drago o-

sebo.
LEV (od 23.7. do 22.8.) Kljub 

določenim vplivom, ki niso v 
vašo korist, boste uresničili neko 
pobudo. Manjši spor v družini.
_ DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Va
še obveznosti zahtevajo dokajšnjo 
iznajdljivost. Posvetite večer svo
jim najljubšim poslom.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Sprejeti boste morali zelo deli
katno poslovno odločitev. V oporo 
vam bo ljubljena oseba.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Proučite še enkrat neko stališče,

da ne bi prišlo do nesporazumov. 
Prijetno srečanje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Vse vaše pobude bodo prinesle 
koristen rezultat. V družini bo vla
dalo veselo vzdušje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Vaši napori bodo nagrajeni z u- 
streznim uspehom. Prijateljstvo 
se bo spremenilo v ljubezen.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Prehodne zapreke v vseh dejav
nostih, ki pa zahtevajo natančnost. 
Obvladujte svoja čustva.

RIBI md 20.2. do 20.3.) Kapitu
lacija nasprotnika vam bo omogo
čila uresničitev nekega načrta. Ne 
bodite preveč ljubosumni.
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Sonce je pripekalo in za senco si je vsakdo pomagal po svoji iznajdljivosti

pi ”
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Prišel je čas 

kopanja 

in pravijo...

V UPANJU, DA BODO PO PRIHODNJEGA POLETJA NEVŠEČNOSTI ODPRAVLJENE

Birokratski zapleti j a ji glavni vzrok 
letošnjih težav tržaških kopalcev
Dela za preusmeritev Ključa, ki je glavni vir onesnaženja, so se začela prepozno, pa tudi 
deževno vreme je prevečkrat ponagajalo - Premajhna skrb za čistočo na plažah - Položaj 
v miljski občini veliko ugodnejši, saj je voda bakteriološko dovolj čista za gojenje klapavic

Kot že osem let semkaj je tudi 
letos s poletjem postalo vpraša
nje onesnaževanja morske vode 
pereče, zlasti še, ker je bilo do 
pred nedavnim, kopanje prepove
dano na dobrem delu tržaške oba
le. Položaj se postopoma normali
zira kot napredujejo dela za pre
usmeritev Ključa in upati je, da 
bo letos res zadnjič, da bomo mo
rali čakati do srede julija, za 
brezskrbno osvežitev v morju. Saj 
v glavnem ne gre za vprašanje ti
sočaka ali dveh globe, ki bi nam 
jo lahko pritisnil redar — čeprav, 
priznajmo, taka dodatna obreme
nitev ne bi bila zaželena — pač pa 
za strah, da se ne bi v onesnaženi 
vodi česa nalezli.

Verjetno si še nismo pregnali iz 
.kosti strahu, ki nam ga je pred
lanskim zbudila epidemija kole
re v Neaplju. Ob pogledu na mo
tno in včasih odločno umazano vo
do tudi nepoboljšljiv optimist po
dvomi: kaj pa če v vodi v dru
žbi kolibakterij poplesava tudi 
zloglasni vibrio, nosilec kolere? 
No, vse kaže, da tako pretiran pe
simizem vsekakor ni osnovan, saj 
je položaj pri nas — tako trdijo

Tokrat je

zdravstvene oblasti — vsaj glede 
onesnaženja boljši kot drugod.

Vzrok letošnje zamude pri spro
stitvi kopanja gre kot druga le
ta iskati v birokratskih zapletlja- 
jih in v strogih predpisih zdrav
stvenega ministrstva glede bakte
riološke čistoče vode. Po teh pred
pisih lahko občinski zdravnik do
voli kopanje, če je v določenem 
razdobju na deset izvidov osem 
pozitivnih, se pravi, če so v vodi 
zasledili manj kot sto kolibakterij 
na kubični centimeter. Izvide pa 
je treba vsekakor opraviti v dolo
čenih pogojih, da so rezultati ve
rodostojni, seveda v meri preciz
nosti statistike majhnih števil in 
merilnih naprav. Tako na primer 
ministrstvo predpisuje, da je tre
ba vzeti vzorce morske vode 48 
ur po zadnji plohi, sicer bi me
teorološke padavine trenutno znat: 
no spremenile rezultat poskusa, ki 
ne bi imel nobene praktične vred
nosti. Heževnemu vremenu ob 
koncu junija in v začetku julija 
gre torej naprtiti delno krivdo, 
da letos ponekod nismo mogli to
liko časa v vodo. V tržaškem ob
činskem uradu za zdravstvo pa 
vsekakor zatrjujejo, da so nevšeč
nosti mimo in da bo kopanje v 
kratkem dovoljeno skoraj povsod, 
seveda, če bo vreme držalo.

Prav tako so birokratski zaplet- 
Ijaji krivi, da so se dela za preusme
ritev Ključa začela tako pozno. Kljub 
našemu upravičenemu, pa še ka
ko, godrnjanju se moramo pač 
sprijazniti z resnico, da se popra
vila v šolah začnejo oktobra hkra
ti s poukom, da se popravila na 
cestah začnejo sredi turistične se
zone, ko je promet najgosteiši, in 
seveda dela za urejevanje kopa
lišč sredi poletja, ko bi moralo že 
vse biti nared. Birokratski absur
di pač, ob katerih se lahko tolaži
mo le, da se z njimi spoprijemajo 
po vsej Italiji in da je drugod še 
vehko slabše. To naj ne zveni v 
opravičilo tržaškim občinskim u- 
praviteijem, je le ugotavljanje 
dejstev. A da se vrnemo k vpra
šanju, ki nas najbolj žuli: po za
gotovilih občinskega zdravnika 
dr. Fabianija, so doslej že preu
smerili dve tretjini Ključa v cevo
vod, ki se izteka pod skednjem in 
ki bo postal glavni tržaški odtočni

... ......................................................................................................................... ............ ........................................................................................
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KRIŽEV POT V JULIJSKI VROČINI OD LAZARETA DO DEVINA

Brhki mladenki sta se nasmejano nastavili našemu fotografu

«Hja, kaj ceste, morje ni več 
tako, kot je bilo pred leti,» nam je 
rekla starejša gospa, ki smo je sre
čali pri kontovelskem portiču, «tudi 
če mi je vroče, grem raje pod 
:’dočo' kot v vodo!» In res je sto
pila v bližnji «topolino», da bi se 
osvežila. Naj še dodamo, da je 
tistega dne bilo morje sprejemljivo 
čisto, vsaj kot smo lahko presodili 
113 prvi pogled. Kljub temu, so vsa 
kopališča od Lazareta do Seslja- 
na m Devina nabito polna. Položaj 
^e je zadnji teden nekoliko izbolj
šal. saj so zdravstvene oblasti omi
lile dosedanjo prepoved in je, razen 
y kopališčih v strogem pristanišču 
ta v prvem delu barkovljanske ri- 
viere, kopanje povsod dovoljeno.

1p moramo reči, da je voda. kljub 
P.ekaterim posnetkom, ki jih objav
ljamo na tej strani, ki pa dajejo 
yekoliko preveč poudarka nesnagi, 
se kar sprejemljiva. Seveda, popol- 
P°ma soglašamo z gospo, ki smo 
Jo srečah pri kontovelskem portiču, 
ni več taka, kot je bila nekoč, ko 
®fPo kot fantje in dekleta preživ- 
fj®P. večji del šolskih počitnic na 
skoljih ob naši «kosti azuri». Mo
le je imelo vse drugačno privlač- 
°st, morda tudi zato, ker smo ime- 

k 16 let...
No, kakorkoli že, odpravili smo se 

^ križev pot od Lazareta do De- 
Pja, da bi osebno preverili polo- 

pJ v tistih krajih, kjer se priha- 
Jajo Tržačani močit. Izbrali smo po 

®ej verjetnosti najbolj vroč dan v 
em poletju, tako da smo tudi mi 

^emi bili mokri takoj ko smo sto- 
Pui v razbeljeni avto. Od Trsta do 
~®zareta je dobre pol ure vožnje. 
'j lem časom pa smo shujšali 

dobre tri kile, kar je bilo zelo 
oristno, je potem ugotavila moja 
®Pa, ki seveda ni bila z nami. 

_5f vsekakor za problem, ki ga 
Pedeljski kopalci dobro poznajo.

Pri Lazaretu smo šli pokukat v
«mping, 6^^ v naših krajihj ki
ima dostop do morja. Bilo je še 

zgodaj zjutraj, bila je 
eda, torej delovni dan, na plaži 

Je bilo vse čmo od kopalcev, 
v kampingu je trenutno 2/3 tujcev. 
Preostalo tretjino pa tvorijo Trža
čani. ki puščajo tam svoje rulotke 
cez vse leto. Nekateri so si ure- 
_ i . Prave vrtove, s sončnicami, 
marjeticami in drugimi cvetlicami.

ad vsako rulotko je televizijska 
antena, skratka Tržačani so si v 
ampingu uredili pravzaprav drugo 

stalno bivališče. Moram reči, da 
sem si predstavljal življenje v ru- 
lotki čisto drugače, prikohco kupiš, 
ce hočeš biti prost, če hočeš pre- 
riveti dopust vsakokrat drugje, ta
ka predstava pa očividno ne ustre- 
,Za realnosti. Vsekakor pa smo ugo- 
toviii, da je morda bolj poceni pre
sveti dan v kampingu, kjer se med 
«mgiin lahko poslužite vseh tam

kajšnjih naprav, kot v marsikate
rem kopališču, kjer boste morali 
odšteti kar čedno vsoto najprej za 
avto, potem za vstopnino, da ne 
govorimo o morebitnih ležalnikih, 
senčnikih in podobnem.

Naslednja etapa na področju milj- 
ske občine je bilo kopališče «Pun
ta Olmi» kjer se je lastnik najprej 
pritožil, ker nismo pripeljali s se
boj Maria Magajne, potem pa nam 
je oovedal, da je pred obalo, kjer 
leži njegovo kopališče, morski tok, 
ki ohranja morje čisto, na tistem 
delu obale ni nikoli mastnih naftnih 
madežev in je voda, kot smo ugo
tovili sami, res čista in prozorno. 
Cene so poprečne, štiričlanska dru
žina pa bo vseeno morala odšteti 
lepe denarce, če se bo hotela ko
pati vsak dan.

Mnogo kopalcev je tudi na vsej

obali do Milj in tudi potem pri 
Ospu, kjer pa se položaj že bi
stveno spremeni in voda ni prav 
najčistejša. V sončni pripeki smo 
se nato odpravili v mesto, se spre
hodih po Trajanovem pomolu in 
vprašali blagajničarko v kopališču 
«Ausonia», kako je pri njih. Kopa
nje v morski vodi je še vedno pre
povedano, je dejala, sicer pa se 
lahko oprhate. Če se hočete son
čiti in se prhati pravzaprav v sre
dišču mesta, boste odšteli približ
no 500 lir. Kaj pa, če se nekdo ne 
more odpovedati klicu zelenih mor
skih valov in skoči v morje, smo 
vprašali. «Ma, nič, zažvižgamo mu 
in to je vse. Saj se pravzaprav 
tudi jaz vsak dan okopam, kljub 
prepovedi,» je rekla simpatična bla
gajničarka.

še bolj tragičen je položaj v ob-

Majhna sirena na miljskih školjih

činskem kopališče «Lanterna», zna
nem tržaškem «pedočinu». Naprave 
seveda niso na višini sosednje «Au
sonie», na razpolago je samo ne
kaj prh, do katerih je dostop zad
nje čase, ko je kopanje v morski 
vodi prepovedano, skorajda nemo
goč. Na vrat na nos smo se od
pravili iz mesta v Barkovlje. Prve 
kopalce smo srečali že v portiču, 
borov gozdiček, ki so ga posadili 
pred leti, je bil natrpan z druži
nami s polno opremo za piknik. 
Trave je seveda med tem časom 
zmanjkalo, sedaj je samo zemlja, 
trda kot kamen. Privlačnost gozdi
ča je v senci, ki jo nudi, saj dru
gega v njem ni.

Gozdiču sledi dolga vrsta «topo- 
linov», priljubljenih ljudskih kopa
lišč, kjer si poišče osvežitev velika 
večina Tržačanov. Zadnja leta je 
voda spet sprejemljivo čista, potem 
ko je tržaška občina uredila sistem 
kanalizacije, ki se izliva daleč na 
odprtem morju. V baru, katerega 
terasa visi nad morjem, so si potni 
kronisti potešili žejo s kozarcem 
ledenega «gin-tonic» in nato nada
ljevali svoj križev pot v julijski 
vročini.

Grljanski zaliv, biser tržaške ri
viere, se je zadnja leta spremenil 
v pristanišče za jahte petičnikov. 
Za kopanje je ostal le zunanji po
mol pod miramarskim gradom, na 
drugi strani pa so najdražja trža- 
žka kopališča. Kopanje v njih je 
dovoljeno komaj od tega tedna, ko
pališča pa so odprta že več me
secev. Pohvaliti moramo naprave, 
obenem pa pripomniti, da se nam 
vstopnina zdi odločno previsoka, to 
velja posebno za čas, ko je bilo 
kopanje prepovedano. 650 lir za 
mrzlo prho se nam zdi nekam pre
tirano.

Brojnice, kriški in nabrežinski 
portič so malce oddaljeni od mesta, 
kljub temu pa so priljubljeni ne
deljski cilj številnih tržaških dru
žin, da ne govorimo o Križanih in 
Nabrežincih. Obiskovalci si lahko 
potešijo žejo in lakoto v tamkajš
njih gostilnah, prh, kabin ali ka
kršnihkoli drugih naprav ni. Mor
da bi res kazalo, da se občina malo 
pozanima in uredi na tistih plažah 
vsaj nekaj vodovodnih pip in prh, 
če že ne more poskrbeti za slačil
nice.

Poleg grljanskih kopališč slovijo 
po visokih cenah tudi «Ginestre», 
kjer je najprej treba odšteti 500 
lir za parkirišče, nato 550, ob ne
deljah 650 lir za vstopnino, če pa 
si človek privošči še kabino, ga 
bo to veljalo nadaljnjih 600 do 
800 lir.

V Sesljanu z morsko vodo nimajo 
problemov in je treba reči, da je 
vedno še kar čista. Kopališči sta 
dve, na levi je «Castelreggio» z 
istoimensko restavracijo, na levi, ne

posredno pri bivšem kampingu, pa 
je «Delfino». Slednji ima to pred
nost, da razpolaga z obširnim par
kiriščem, ki je med tednom zastonj, 
v nedeljo pa stane 400 lir. Vstop
nina v kopališče je tudi razmero
ma zmerna, upravi pa zamerimo, 
da razen lepe morske vode ne nudi 
ničesar. Slačilnice so zelo zapušče
ne, higienske naprave pa pod vsa
ko kritiko. Do lani je iz štirih prh, 
ki so na razpolago kopalcem voda 
samo kapljala, letos pa se je sta
nje bistveno izboljšalo, verjetno tu
di zato, ker so zaprli bližnji kam- 
ping. V devinsko nabrežinski občini 
je zaprto, oziroma prepovedano, ko
panje v morski vodi samo v ko
pališču «Dama Bianca». Kdaj bodo 
prepoved preklicali nam ni znano, 
med tem časom pa si kopalci v 
Devinu kar mimo iščejo osvežitve 
v prepovedanih valovih.

Naše popotovanje se je zaključilo 
v Devinu, morali pa smo se še 
vrniti v Trst. Podoben izlet z av
tom v poletnem času priporočamo 
zlasti tistim, ki bolehajo za revmo 
in onim, ki bi hoteli brez večjih 
stroškov shujšati za deset do pet
najst kil. še če pustite zaprta 
okna, je uspeh stoodstotno zagotov
ljen. Samo majhna pripomba: po
skrbeti boste morali za nove se
dežne prevleke v avtu.

kanal. Greznično vodo bodo po 
kratkem prečiščevanju speljali na 
odprto morje in s tem bi moralo 
biti rešeno vprašanje mestnih ko
pališč.

Čeprav je Jadran mirno morje 
brez močnih tokov, je biološka spo
sobnost morja, da prečisti odpla
ke, že nekaj stotin metrov od bre
ga znatno večja. Poleg tega pa, 
vsaj tako trdijo tržaški strokovnja
ki, izlivanje teh voda daleč od o- 
bale sploh ne škodi, pač pa kori
sti. Biološka dinamika je na od
prtem povsem drugačna kot pri 
bregu, zato pa naj bi rudninske 
snovi, ki jih vsebuje delno preči
ščena greznična voda, pomagale k 
biološkemu oživljanju Jadrana.

Položaj je znatno boljši v milj
ski občini, kjer letos v glavnem 
sploh niso imeli težav s kopanjem 
razen seveda v nekaterih krajih, 
kjer je stopnja kolibakterij že od 
nekdaj zelo visoka. Gre v glavnem 
za delček obale ob ladjedelnici sv. 
Roka ter za področje ob izlivu 
Ospa. Drugod je voda bakterio
loško čista, zlasti pa še proti La
zaretu, kjer gojijo klapavice. Pred
pisi so v tem nrimeru nadvse stro
gi in dopuščajo kvečjemu sedem 
kolibakterij na kubični centimeter 
vode. Gojišča klapavic so torej vse
lej jamstvo za bakteriološko či
sto vodo, kar pa seveda še ne 
pomeni, da je hkrati tudi privlačna 
za oko. Zaradi biološkega izumira
nja Jadrana je voda tudi pri nas 
večkrat motna. Plankton se mno
ži, medtem ko je rib, za katere je 
plankton glavni vir prehrane, vse 
manj.

Vsekakor pa je položaj v Mi
ljah še v dinamičnem razvoju in 
rezultati kolimetrije so včasih 
presenetljivi. Vzrok so verjetno tri
je človekovi posegi v naravno o- 
kolje, ki so znatno spremenili am- 
bientalne pogoje. V prvi vrsti gre 
omeniti čiščenje morskega dna 
z bagrom. Delavci so dvignili na 
desetine kubičnih metrov blata, 
kar je znatno spremenilo ambien- 
talne pogoje na morskem dnu. Dru
gi element, ki je negativno vplival 
na bakteriološko čistočo vode je 
novo ljudsko naselje pri bivši livar
ni. Greznične vode naselja se iz
livajo v morje pri izlivu Ospa. 
Pripravljen je sicer že cevovod, ki 
bo speljal odplake pol kilometra 
od obale, zaradi tehničnih težav pa 
ni bil še priključen. In končno gre 
omeniti še dograditev zunanjega 
pomola v miljskem pristanišču, v 
katero se steka glavna miljska 
greznica. Voda v pristanišču je 
zaradi tega sicer nekoliko bolj o- 
nesnažena, zato pa je tem bolj 
čista voda tudi v neposredni bli

žini mesta. Vprašanje je, do kak
šne mere so človeški posegi v na
ravno okolje povzročili določene 
spremembe, ki jih sedaj še preu
čujejo, ki pa vsekakor ne bi sme
le imeti prevelikega negativnega 
vpliva na čistočo — vsaj bakterio
loško — morske vode. Predvideva
jo pa, da se bo v Miljah in pred
vsem v Žaveljskem zalivu v krat
kem položaj zboljšal. Konec sep
tembra bi morali namreč dogradi
ti čistilno napravo, ki bo prečišče
vala odtočne vode klavnice in 
vseh žaveljskih hiš, ki se sedaj 
stekajo v Osp.

Od vseh treh občin na Tržaškem 
so Milje, vsaj kar zadeva kopanje, 
v najboljšem položaju. Edina večja 
nevšečnost so naftne odplake, ki 
jih je zlasti veliko, ko je promet 
tankerjev ob naftovodnem termina

lu velik. Ob tem se seveda po
stavlja vprašanje strokovnega uspo
sabljanja osebja, ki upravlja črpal
ke, saj se je že večkrat zgodilo, 
da se je zaradi nepazljivosti odklo
pila cev in se je nafta zlila v mo
rje. Če izvzamemo vprašanje naft
nih odplak in nesnage, ki jo vča
sih morski tok in veter porivata 
proti obali, so tudi miljski kopalci 
v glavnem zadovoljni s čistočo mo
rja in plaž. Edina želja je, da bi 
občina vse češče uporabljala po
sebej opremljen čoln za čiščenje 
plavajočih smeti. Kaže, da se čoln 
pelje vzdolž obale dvakra na dan, 
kopalci pa bi hoteli, da bi to služ
bo opravljali še pogosteje, da bi 
bilo morje res čisto.

Istega si ne bi upali trditi
(Nadaljevanje na 8. strani)

Bakteriološko bo ta voda tudi čista, a kdo bi se v nji kopal?
......................................................................................................... ........................... ......................................................................

Šotor in opica ali kako taborimo pri Ospu
Ko smo vozili od Milj proti Tr

stu smo pri izlivu Ospa opazili šo
tor, ki je tam že dalj časa. Iz 
radovednosti smo se približali in 
hoteli vprašati, kaj so «taborniki» 
našli tam privlačnega, da so se 
odločili za šotorjenje. Dodamo naj, 
da je šotor v neposredni bližini 
ceste in da prihaja do njega ne 
samo ropot precejšnjega prometa 
ter bencinski hlapovi bližnje či
stilnice «Aquile», temveč tudi o- 
pojni vonj sosednega smetišča.

Pri šotoru je bil parkiran av
to, prisoten pa je bil samo en 
član družine. V kletki pri avtu 
je bila namreč zaprta majhna o- 
pica, ki nas je, moram reci, spre
jela še kar prijazno. Pritožila se 
je, da so jo pustili na soncu in 
da je majhna cunja, ki je bila 
razpeta v enem kotu kletke vse 
preveč skromen senčnik tudi za
njo, ki je navajena afriške pri
peke. Kaj več o vzrokih, ki so pri
peljali njeno družino k izlivu Ospa, 
nam ni vedela povedati, mi pa 
tudi nismo imeli časa, da bi po
iskali druge prebivalce šotora, za
to smo našega novega prijatelja 
kar pozdravili in se odpeljali.
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Kolonija 
bratstva 
na morju

V Kopru so se zbrali 
otroci iz 6 jugoslovan
skih pobratenih občin

KOPER, 16. jul. — Veter 
prinaša nenehen živžav otrok, 
ki nestrpno pričakujejo ko
silo po dopoldanskem kopa
nju v Žustemi. To so otroci 
iz šestih pobratenih občin: 
Jajca, Nikšiča, Prilepa, Va
ljeva, Zadra ter Kopra. Na 
počitnice, ki jih je organizi
rala skupščina občine Koper, 
je prišlo po 15 osnovnošol
skih otrok ter dva vzgojite
lja iz vsake občine. Že ime 
kolonije »Bratstva in enot
nosti« jasno nakaže njen 
smisel. V štirinajstdnevnih 
počitnicah naj bi si otroci 
pridobili prijatelje iz vseh 
republik, se med seboj spo
znavali in skupno uživali v 
igri in kopanju.

štirinajst dni mine kot bi 
pihnil. Zgodnje vstajanje, 
dnevna zapoved, zajtrk, ko
panje, po kosilu pa drema
nje s polnimi želodci, potem 
sprehodi ali spet čofotanje 
v morju, proti večeru nape
ta tekmovanja v košarki in 
med dvema ognjema. Tu so 
spoznavni večeri v igri, pet
ju, in besedi pa izleta v Po- 
stonjsko jamo in Piran, pro
slavi dneva vstaje črnogor
skega in slovenskega naroda, 
pa ogled Kopra ter še vrsta 
nadvse zanimivih stvari.

Več kot polovica vseh otrok 
ni znala plavati, zdaj pa lah
ko vsakdo ponosno zabrede 
v vodo in zaplava,« pove pe
dagoški vodja. Njegove bese
de hitro potrdi še Snežana 
Birčanin, že lepo zagorela 
učenka iz Valjeva: »Ne, ni
sem znala plavati, vendar mi 
je z vztrajnostjo in pomočjo 
učitelja iz Nikšiča le uspe
lo.«

Oliva Voškot iz Puč pri Ko
pru je stara 13 let. Prvič je 
v taki koloniji, kjer so sku
paj otroci iz vse domovine, 
vendar si močno želi, da bi 
to srečanje postalo tradicio
nalno.

DARIJA GLAVIC

RAZISKOVALNI TABOR »POMURJE 4«

V službi znanosti
Koristno poslanstvo mladih sociologov in geografov na 
dvojezičnem območju Lendave — Z beležnicami v kraje
LENDAVA, julija — Mesto je te dni prizorišče četrtega mladinskega raziskovalnega ta
bora, ki ga je za 34 mladih iz vse Slovenije ter njihovih vrstnikov iz Trsta ter avstrijske 
Koroške pripravil republiški koordinacijski odbor gibanja »Znanost mladini«. Tabor — 
imenovan »Pomurje 4« — združuje na povsem znanstveni osnovi delo mladih sociologov 
in geografov, ki pod strokovnim vodstvom sodelavcev ljubljanskih univerzitetnih ustanov 
— inštituta za sociologijo in filozofijo ter inštituta za geografijo — z vseh strani prouču
jejo tematiko o družbenem položaju Slovencev in Madžarov na narodnostno mešanem 
območju Pomurja.

KITAJSKO ZDRAVLJENJE NA ILIDZI PRI SARAJEVU

išice
Sarajevska zdravnica s kitajsko praks o — Doktorat iz medicinskega zabada
nja igel — Po lastnem preudarku spušča v telo tok — Pomoč s smolo, zelišči

OD NAŠEGA SARAJEVSKEGA DOPISNIKA

ILIDŽA, julija — Zdravljenje raznih bolezni s pomočjo akupunkture, zabadanja zlatih in 
srebrnih igel na določeno mesto, se je s Kitajskega, kjer je bilo to znanje dolgo ovito s 
tančico skrivnosti, že zelo razširilo po vsem svetu. Akupunkture danes zdravniki nimajo 
več za šarlatanstvo tako imenovanih bosonogih kitajskih ljudskih zdravnikov, temveč za 
del sodobne medicine. Tudi marsikateri jugoslovanski zdravnik se je že spoprijel s tem 
načinom zdravljenja. Med njimi zdravnica dr. Žanka Ilič, docentka sarajevske medicinske 
fakultete in specialistka na inštitutu za fiziatrijo in rehabilitacijo v zdravilišču na Ilidži.Ko smo se pred dnevi na

potili med mlade raziskoval
ce, ki so jih gostoljubni Len- 
davčani nastanili v novem po
slopju dvojezične osnovne šo
le »Drago Lugarič«, bi se sko
rajda morali odločiti za po
novni obisk tabora. Mladi so
ciologi in geografi so se nam
reč že navsezgodaj odpravili 
s svojimi mentorji med do
mačine, kjer so od hiše do 
hiše anketirali pripadnike 
obeh narodnosti.

O odnosih med Slovenci 
in Madžari

»Tokrat vpisujemo v vpra
šalnik predvsem odgovore, ki 
zadevajo odnose med Sloven
ci in Madžari, da bi na tej 
osnovi naša skupina lahko ka
sneje zaokrožila obsežno so
ciološko študijo«, sta nas se
znanili s svojim delom tega 
dneva dijakinji celjske gimna
zije Marija Šterbenc in Mar
tina Kranjc. Prikupni dekleti 
smo po daljšem lovu po len
davskih ulicah »ujeli« s pa
pirji v rokah na pragu nad
stropne stanovanjske hiše.

Sicer pa nas je podrobneje 
seznanila s poslanstvom letoš
njega mladinskega raziskoval
nega tabora »Pomurje 4« v 
Lendavi mgr. Inka štrukelj, 
sodelavka inštituta za socio
logijo in filozofijo pri ljub
ljanski univerzi.

»Predvsem je naš namen,« 
je dejala, »da bi mlade ude
ležence tabora seznanili z 
vlogo sociologije v naši druž
bi in o razvoju družbe na
sploh, ker je to glavni pogoj 
za poglobljeno sociološko ra
ziskovalno delo.«

Tudi mladi geografi ubi
rajo pri svojem raziskoval
nem delu podobno pot, obo
jim pa okolje, v katerem de
lujejo, zelo ustreza zaradi pi
sanega narodnostnega sesta
va prebivalcev. Zato so lah
ko delo osredotočili po vna
prej pripravljenem programu 
na vsa bistvena vprašanja 
družbenega položaja prebi
valcev na narodnostno me
šanem območju Lendave, s 
posebnim poudarkom na 
vlogi jezika in hkrati upora
bi dveh jezikov v govorni in
terakciji in družbeni mobil
nosti.

Dobra tobačna 
letina

PRILEP, 17. jul (Tanjug) 
— V Prilepu in okolici, kjer 
so letos posadili več kot mi
lijardo 300 milijonov sadik 
tobaka, je obiranje te kultu
re v polnem teku. Po ocenah 
strokovnjakov bodo letos pri
delali več kot 10 milijonov 
kilogramov tobaka. Po letu 
1973, ko so pridelali več kot 
8,5 milijona kilogramov toba
ka, je to rekorden pridelek.

Tako dober pridelek je 
predvsem rezultat ugodnih 
vremenskih razmer (ne le v 
času gojenja sadik, temveč 
tudi pri presajevanju) in vr
ste te kulture, ki je značilna 
za Prilep in okolico.

Pomoč domačih 
strokovnjakov

Po besedah mgr. Štruklje
ve jim pri delu tvorno po
magajo domači strokovnjaki, 
ki so jih že prvi dan sezna
nili s splošno podobo in ra
stjo te pokrajine, z ustavno
pravnimi izhodišči položaja 
narodnosti v Sloveniji in po
sebej v Pomorju ter z dru
gimi značilnostmi sveta ob 
Muri.

Te dni, ko so mladi udele
ženci tabora že globoko »za
grizli« v tematiko razvejane 
sociološke vede in geografije, 
so se načrtno lotili dela na 
terenu, kjer anketirajo prebi
valce tega območja z razni
mi vprašalniki.

»Podatke, ki jih bodo do
bili na ta način, bodo posa
mezne skupine z našo po
močjo obdelale v skladu s ci
lji njihove raziskave, posa
mezniki pa bodo na zaključ
nem delu tudi poročali o svo
jih izsledkih in spoznanjih«, 
razlaga Štrukljeva. Pristavi 
še, da ne gre podcenjevati 
tudi praktične vrednosti teh 
raziskav.

»Sicer pa institut za socio
logijo poglobljeno raziskuje 
področje sociolingvistike, po
dročje dvojezičnosti in njeno 
problematiko ter vlogo jezika 
v družbeni mobilnosti članov 
madžarske in italijanske na
rodnostne skupnosti. Rezulta
ti raziskave udeležencev ta
bora »Pomurje 4« bodo zato 
še kako koristili strokovnim 
institucijam kot pilotska 
usmerjevalna študija, ^ kate
rimi se ukvarjajo,« de soci
ologinja. BORO BOROVIC

Sodelovanje 
med Cimosom 

in Zastavo
Koprski kolektiv od te
ga sodelovanja precej 

pričakuje
KOPER, 16. jul. — Cimos 

si od sodelovanja s Crveno 
zastavo lahko dolgoročno 
precej obeta. To so ugoto- • 
vili na današnji seji central
nega delavskega sveta, ko so 
razpravljali o tem, kako re
šiti gordijski vozel ob prese
litvi TOZD »Avtoproizvod- 
nja« iz Kopra v Šempeter 
pri Novi Gorici. Ta pa je 
tik pred durmi.

Tovarniška poslopja v No
vi Gorici so zrasla in že 
prihodnji mesec naj bi za
čeli redno prihajati s tam
kajšnjih avtomobilskih tra
kov Cimosovi avtomobili. 
Priprave za obrat, kjer bi 
zaposlil del članov kolekti
va TOZD »Avtoproizvodnja« v 
Kopru, pa so zaostajale. To 
je seveda vzbudilo med čla
ni kolektiva občutek socialne 
negotovosti in so večkrat 
zahtevali, da je treba iskati 
rešitev v različnih smereh.

Na seji DS so zahte
vali, da je treba skupno s 
predstavniki Tomosa takoj 
pregledati, kako najti naj
ustreznejšo rešitev. Ob tem 
so seveda mislili tudi na 
možnosti, ki se Cimosu od
pirajo ob povezovanju z Za
stavo. Kot je povedal glavni 
direktor inž. Oskar Hudales, 
pred dnevi parafirani pred
log samoupravnega sporazu
ma o dolgoročnem tehnič
nem sodelovanju med obe
ma avtomobilskima proizva
jalcema predvideva, da bi 
Cimos že letos začel izdelo
vati ambulantna vozila, ki 
jih zdaj izdeluje Crvena za
stava. Predlog samouprav
nega sporazuma predvideva, 
da bi Zastava nastopala pri 
tem kot soinvestitor, kajti 
pri tem gre za sorazmerno 
velika vlaganja. Predlog spo
razuma bodo dali v javno 
razpravo v obeh kolektivih, 
sporazum pa naj bi podpi
sali septembra.

GUSTAV GUZEJ

Zdravnica Žarka Ilič je 
svoje znanstveno delo posve
tila prebujanju mišic, pred
vsem zdravljenju tistih inva
lidov, ki zaradi svoje bolez-

Grmškov 
dom že 

prenovljen
Prihodnji teden odprt 

eden najlepših sloven
skih planinskih domov
SLOVENJ GRADEC, 17. jul. 

— V nedeljo bodo na Pungar- 
tu pod Veliko Kopo na Po
horju odprli prenovljeni Grm
škov dom. Otvoritev bo v 
torek, 22. julija, oziroma v 
nedeljo 27. julija, če bo v to
rek slabo vreme.

»Lani je bila to še zane
marjena planinska koča, se
daj pa, ko je dom prevzelo 
in preuredilo Gozdarstvo in 
lesna industrija Slovenj gra
deč, bo to nedvomno eden 
najlepših planinskih domov 
v Sloveniji«, je povedala 
upravnica doma Mara Turič- 
nik. Dom lahko v 22 sobah 
sprejme 55 gostov. Ker pelje 
preko Velike Kope sloven
ska planinska transverzala, 
bosta v domu vedno rezervi
rani dve sobi za planince. Na 
svoj račun bodo prišli tudi 
športniki.

M. M.

ni ali poškodbe ne morejo 
več nadzorovati praznjenja 
svojega mehurja. Z akupun
kturo, ki jo pogosto poveže 
z električnim tokom ali s to
ploto, jim skuša mlada zdrav
nica vrniti nadzor nad miši
cami. Bolnik tako pomaga 
pri vrnitvi v običajno življe
nje.

Doktorat z iglami
Tem problemom je dr. ni

čeva posvetila tudi svojo 
doktorsko razpravo, ki jo je 
ubranila pred dvema letoma. 
V njej je akupunktura ena
kovredna zdravstvena meto
da elektroterapiji in drugim 
vrstam zdravljenja bolnikov, 
ki ne morejo več nadzorova
ti izločanja iz sečnega me
hurja. Na prvi strani te dok
torske razprave sta le pre
prosti besedi »mojim bolni
kom«. To posvetilo pove je
drnato zelo veliko o osebno
sti dr. ničeve.

Z zlatimi in srebrnimi igla
mi z akupunkturo se je mla
da zdravnica seznanila v in
štitutu kitajskega strokovnja
ka za tovrstno zdravljenje 
dr. Ma Či Minga. Gre za no
vejšo metodo zdravljenja, ki 
je povezala akupunkturo in 
elektroterapijo. Mišice, one
sposobljene zaradi nesreče 
ali bolezni, začnejo po tej 
zdravstveni metodi spet nor
malno delovati, pa naj gre 
na primer za mišico na roki 
ali za tisto, ki omogoča nad
zor nad praznjenjem sečnega 
mehurja.

Električni tok, smola, 
zelišča

Pri običajnem zdravljenju 
z električnim tokom le-tega 
napeljejo na površino telesa. 
Dr. Uičeva pa napelje tok 
prek kitajskih igel pod ko
žo, neposredno v mišico. Ta
ko dosega boljše uspehe kot 
pri običajni elektroterapiji. Z 
akupunkturo pa ne prenaša 
v mišice le tok, temveč tudi 
toploto, ki jo fizikalna me
dicina pri zdravljenju pogo
sto uporablja (a le na povr
šini telesa). Zlate in srebrne 
igre dr. Uičeva segreje s po
močjo posodic, v katerih tli
jo posebna smola in neka ze

lišča. Nato segreto iglo za
bode na določeno mesto v 
mišico.

Dr. Uičeva ne želi, da bi te 
njene metode, ki se jih je 
naučila pri dr. Ma Ci Mingu, 
pozneje pa dopolnila, napi
hovali v nekakšno »čudežno« 
zdravljenje. Trdi, da dela le 
tisto, za kar meni, da je ko
ristno in za kar se je izšo
lala oziroma specializirala. 
Njeni dosežki in spoznanje 
so pripravljeni za objavo v 
strokovnem zdravstvenem ti
sku. Tako se bodo z njeno 
metodo lahko seznanili vsi 
zdravniki. Z zlatimi in sre
brnimi iglami, dopolnjenimi 
s toploto in električnim to
kom, dosega dr. Uičeva naj
več uspeha pri zdravljenju 
mišice, ki omogoča nadzor 
nad uriniranjem, pri zdrav
ljenju išijasa in paraplegije. 
Prav gotovo se bo marsikdo 
med njenimi kolegi ogrel za 
ta novi način zdravljenja.

BOGDAN NOVAK

Park hotel hitro raste
BLED, 16. jul. — Domačini, gostje in izletniki se 

kaj radi ustavljajo sredi Bleda in opazujejo mogočno 
gradbišče novega hotela Park. Po začetnih težavah in 
nevšečnostih — gradbincem je poleg drugega nagajal 
tudi razmočen teren, talna voda in kanalizacija — so 
dela končno le stekla tako, kot je treba. »Upajmo, da 
so glavne težave zdaj mimo,« pove mladi vodja grad
bišča inž. Jurij Tutin. Temelji so že zabetonirani in 
vitke betonske stene se kaj hitro dvigajo, tako da bo
mo lahko že kmalu videli prvo ploščad. »Dela bomo 
seveda skušali končati do predvidenega roka, torej dq 
začetka prihodnje turistične sezone,« pravi inž. Jurij 
Tutin. Tako bo, če se le kaj ne zatakne, novi, sodobni 
hotel že prihodnjo pomlad nared. Tudi kritik, da se 
dela počasi odvijajo in da bo gradbišče »usodno« vpli
valo na blejsko turistično sezono, je vedno manj, saj 
orjaški hotel s 320 ležišči, bazenom in trim salonom 
na strehi kar se da hitro raste, tako da bo njegovo 
pročelje, vse v zelenju in lesu, že prihodnje leto dalo 
našemu turističnemu biseru nov pečat. B. B.

Pred dnevom vstaje

Vstaja in „država v državi44
Prvo leto narodnoosvobodilnega boja na Slovenskem

Skupina Vojaškega zgodovinskega 
inštituta v Ljubljani ^pripravlja pod 
vodstvom uredniškega odbora 1800 tip
kanih strani obsegajočo monografijo 
»Narodnoosvobodilna vojna na Sloven
skem 194.1—1945«. Monografijo, ki jo 
bo izdala založba Partizanska knjiga, 
so razen Zdravka Klanjščka, ki je od- 
govorni urednik, pisali tudi drugi av 
torji. Objavljamo sklepno poglavje de
la, ki obravnava prvo leto narodnoos- 
vobodilne vojne.

Ko ugotavljamo pridobitve in uspe
he v prvem letu slovenskega narodno
osvobodilnega boja, odločilne za kas
nejšo uresničitev velikega cilja osvo
boditve in združitve slovenskega naro
da, je treba na prvem mestu poudariti, 
da je Komunistična partija Slovenije 
združila v Osvobodilni fronti veliko 
večino slovenskega naroda. V njej se 
je na Slovenskem združilo vse, kar 
je bilo svobodoljubnega, naprednega, 
humanega in demokratičnega. Z oku
patorji se je povezala le peščica proti- 
narodnih kolaboracionistov in izdajal
cev.

Pripadnost Osvobodilni fronti ni bi
la le nekakšna deklarativna politična 
opredeljenost za osvobodilno gibanje 
proti okupatorju. Od svojih pripadni
kov je OF zahtevala brezpogojno pri
pravljenost za vsak napor, ki je potre
ben za uspešen boj proti tujim zasuž- 
njevalcem. V okviru Osvobodilne fron
te so se zato razvile neizmerne moči 
ljudskih množic in prav te množice so 
dajale pobude za najrazličnejše oblike 
boja proti okupatorju.

Brez tako krepkega, smotrno ust
varjenega in vodenega množičnega po
litičnega zaledja bi v tako težkih oko
liščinah, kakršne so bile na Sloven
skem, partizanski boj ne bil mogoč.'

Osvobodilna fronta in partizanske 
čete, strateška dejavnika NOV

To zaledje je nenehno ustvarjalo in 
obnavljalo, popolnjevalo in tudi vàro- 
valo svojo oboroženo silo, tj. partizan
ske čete, jih obveščalo o sovražniku, 
jih prehranjevalo in skrbelo za njiho
ve ranjence. Zaradi takega zaledja so 
bile partizanske čete za okupatorja ta- 
korekoč nevidne, a vendar povsod pri
čujoče. Prav enotnost slovenskega ljud
stva, povezanega v Osvobodilni fronti, 
je partizanskim oddelkom omogočala 
obstoj na zelo prehodnem slovenskem 
ozemlju, hkrati pa okupatorjevim če
tam otežkočala, da bi izkoriščale to 
okoliščino in uspešno uporabljale svo
ja prometna sredstva. Partizanske če
te so imele izgube in doživljale poraze 
prav tam, kjer Osvobodilna fronta 
še ni bila dovolj množična, kjer teren 
še ni bil dovolj organiziran ali pa kjer 
je okupatorju uspelo vsaj deloma pri
dobiti ali pa s svojimi nadvse krutimi 
maščevalnimi in raznarodovalnimi uk
repi del prebivalstva tako preplašiti, 
da je ideja narodnoosvobodilnega boja, 
ki so jo širili najbolj vdani in najbolj 
hrabri ljudje, le s težavo prodirala 
med široke množice.2

Druga odločilna pridobitev v pr
vem obdobju osvobodilne vojne na 
Slovenskem je bila, da je osvobodilno 
gibanje s Komunistično partijo Slove
nije na čelu ustvarilo in utrdilo lastno 
oboroženo silo, slovensko partizansko 
vojsko. Ta je namreč okupatorju že za

dala mnogo udarcev in ga prisilila, da 
je začasno začel zapuščati nekatere 
predele slovenskega ozemlja. Partizan
ske čete so že začele osvobajati svojo 
deželo. To je bila prva zares slovenska 
vojska v vsej zgodovini slovenskega 
naroda, vojska z lastnim poveljstvom 
ter vojaškim in političnim kadrom. V 
njej so bili najboljši slovenski ljudje, 
pripravljeni na najtežje žrtve in napo
re.

Porajanje in rast partizanskih čet 
pa sta bila izredno težka. Čete so spr
va utrpele mnogo porazov, prestati so 
morale mnogo silovitih napadov sov
ražnika, ki jih je hotel uničiti. Borile 
so sp sredi hudega okupatorjevega su
rovega nasilja nad slovenskim naro
dom in vendar so se neprestano razvi
jale in množile. Zaradi šibkega in čvr
sto organiziranega zaledja, množične 
in enotne Osvobodilne fronte, zaradi 
velikih ciljev narodne osvoboditve in 
bodočega novega, naprednega in svo
bodnega življenja vseh Slovencev jih 
okupator ni mogel zatreti. Od 31 par
tizanskih čet, ki so nastale v letu 1941, 
je okupator razbil 15 čet, od sedmih 
partizanskih bataljonov pa pet. Čeprav 
spričo sovražnikove protiakcije in hu
de zime partizanskim četam ni uspe
lo, da bi preprečile izganjanje Sloven
cev iz obsavskega in obsoteljskega pa
su, in čeprav je decembrsko vstajo na 
Gorenjskem sovražnik zadušil, je za
ledje partizanske enote vedno znova 
popolnj evalo in ustvarjalo nove iz vrst 
članov gibanja, ki so se že prej pri
pravljali za vstop v partizanske čete 
v sabotažnih in bojnih skupinah ter 
v Narodni zaščiti.

Konec aprila 1942 je slovenska par
tizanska vojska štela okoli 2500 bor
cev. Imela je eno partizansko briga
do, dva močna partizanska odreda, 
šest samostojnih partizanskih čet in 
šolski tabor. Skupno je bilo 14 parti
zanskih bataljonov. Razen tega je bilo 
v vsej Ljubljanski pokrajini, tudi v 
Ljubljani, še veliko enot Narodne za
ščite, katerih število natančno ni mo
goče ugotoviti.3

Treba je poudariti še izredno po
membno dejstvo, da so partizanske 
čete kljub vsem udarcem, ki so jih 
doživele, ostale na svojem, za okupa
torja tako občutljivem ozemlju, in to 
na skrajnem severozahodu Jugoslavi
je in v neposredni bližini okupatorje
vih matičnih dežel. Niso zapustile oze
mlja nobene slovenske pokrajine, kjer 
so nastale, ampak so se utrdile tudi v 
Slovenskem primorju.

To je bila revolucionarna vojska 
slovenskih delovnih ljudi. Prežemala 
sta jo silno navdušenje in pripravlje
nost za skrajne žrtve, ki sta v veliki

meri nadomeščala vojaško izurjenost 
in pomanjkanje ustrezne oborožitve. 
Toda množice so v njej gledale osvo
boditeljico in trdno jamstvo, da se sta
ro ne bo vrnilo nikoli več.

Način boja in taktika partizanskih 
čet nista bila obremenjena z dedišči
no taktike bivše jugoslovanske vojske, 
kajti ta je bila za partizansko bojeva
nje popolnoma neuporabna. Čete so 
se morale bojevanja učiti iz lastnih 
izkušenj, poveljniki in politični komi
sarji pa so postali le tisti, ki so se iz
kazali, prekalili in usposabljali v boju.

Ugotoviti moramo, da so partizan
ske enote kot oborožena pest osvobo
dilnega gibanja imele zelo močan vpliv 
na krepitev gibanja ne le v političnem 
smislu, temveč tudi v dejanski orga
nizacijski pomoči čet na terenu.

Množična vojaška organiziranost

Slovenski narodnoosvobodilni boj 
je razen partizanskih čet ustvaril še 
najrazličnejša množična, čeprav manj
ša žarišča akcij proti okupatorju. Boj
ne in sabotažne skupine, ki so nasta
jale v začetkih vstaje, so se v okviru 
vamostnoobveščavalne službe OF raz
vijale v krepko organizirane udarne 
skupine varnostnikov in v množično 
vojaško dejavnost Narodne zaščite, ki 
je bila sestavni del partizanskih čet. 
S tem je vojaška organiziranost slo
venskega naroda dobivala takšne obli
ke, da se je bojna aktivnost kljub iz
redno težkim razmeram mogla razvi
jati povsod in na vseh območjih. Ta
ke množične vojaške organiziranosti ni 
bilo v zgodovini slovenskega naroda 
še nikoli poprej.

Čim večja teritorialna razprostra
njenost oboroženega boja, širjenje ak
cij v vse predele Slovenije, ustvarja
nje velikega števila žarišč ter različnih 
in takšnih organizacijskih oblik, ki so 
ustrezale določenemu mestu, kraju in 
času, vse to je bila neizprosna nuj
nost. Osvobodilno gibanje ni smelo 
okupatorju dovoliti, da bi mu z osre
dotočenjem sil na posamezna žarišča, 
ali na nekaj žarišč, zadajal uničujoče 
udarce. Najboljša zaščita osvobodilne
ga gibnja in boja je zato bila njegova 
množičnost, njegova dejavnost v vseh 
predelih slovenskega ozemlja in na 
vseh področjih družbenega življenja, 
ob pritegnitvi in aktivnem sodelovanju 
najširših plasti prebivalstva.

Stopnja razvitosti in organizacija 
partizanskih čet je po prvih hudih iz
gubah in trdi zimi 1941—42, ki so jo 
izkoristile za smotrno vojaško in poli

tično vzgojo, omogočila — ob splošni 
pripravljenosti množic, ki so jih s svo
jo dejavnostjo povezovale partijske in 
frontne organizacije po vsej Sloveniji 
— veliko pomladansko vstajo na itali
janskem zasedbenem ozemlju, če so 
bile partizanske čete v pozni jeseni 
1941 in pozimi 1941—42 vojaško še pre
šibke, da bi mogle uresničiti zamisel 
glavnega poveljstva slovenskih parti
zanskih čet o osvobojenem ozemlju 
kot višji stopnji razvoja osvobodilnega 
boja, so prav množična aktivizacija 
slovenskega naroda, boj za enotnost 
in organiziran odpor slovenskih ljud
skih množic ter široka aktivnost par
tizanskih čet in Narodne zaščite ustva
rile »tisto stisko fašističnih okupator
jev v Ljubljanski pokrajini, iz katere 
so se razvili temeljni politični pogoji 
za neposredno osvobajanje slovenske
ga ozemlja«.'

Osvobojeno ozemlje in stik 
s hrvaškimi partizani

Tako je »država v državi« začela 
dejansko postajati država z novo ljud
sko oblastjo Osvobodilne fronte na 
Dolenjskem in Notranjskem. »Država 
v državi«, ki jo je že ustvarila množič
na aktivnost organizacij, se je mogla 
dalje razvijati samo tako, da je bil 
italijanski okupator prisiljen umikati 
svoje čete z dela slovenskega ozemlja 
in tam oblast vsaj začasno prepuščati 
organom Osvobodilne fronte.

Tretji pomemben uspeh v prvem 
letu osvobodilne vojne je bila vzpo
stavitev stika med partizanskimi četa
mi Slovenije in sosednje Hrvatske, do 
katerega je prvič prišlo 17. aprila 1942. 
Neposredna povezava med partizanski
mi četami Slovenije in drugimi narod
noosvobodilnimi enotami Jugoslavije 
pa ni bila možna vse dotlej, dokler se 
slovenske in hrvaške partizanske čete 
niso približale Kolpi in stičnemu ozem
lju v Gorskem kotaru. Enotnost in zve
zo slovenskega osvobodilnega gibanja 
z jugoslovanskim je dotlej vzdrževal 
centralni komite KPS, ki je uresniče
val enotno jugoslovansko politično 
strategijo in taktiko na podlagi navodil 
in smernic vrhovnega štaba narodno
osvobodilnih partizanskih odredov Ju
goslavije in centralnega komiteja KP 
Jugoslavije. Zveze z njima so tekle 
po tajnih zveznih kanalih prek Zagre
ba, še pomembnejša pa je bila pove
zovalna vloga člana vrhovnega štaba 
in političnega biroja CK KPJ Edvarda 
Kardelja.

Počasnost v izmenjavi pisem prek 
omenjenih zveznih kanalov je bila si

cer določen zaviralni moment, toda 
kljub temu so stiki glede politične li
nije, strategije razvoja vstaje in vo
jaške aktivnosti ves čas vojne zago
tavljali dejansko enotnost jugoslovan
ske osvobodilne vojne in revolucije tu
di na območju Slovenije. Zategadelj je 
slovenski narodnoosvobodilni boj 
kljub temu, da dolgo ni bilo moč do
seči neposrednega stika med sloven
skimi in hrvaškimi partizanskimi eno
tami, imel vse bistvene elemente toli
ko enake, da je bil ves čas sestavni 
del enotnega jugoslovanskega procesa 
osvobodilne vojne in revolucije. Prav
zaprav je bil narodnoosvobodilni boj 
slovenskega naroda hkrati z enakim 
bojem drugih jugoslovanskih narodov 
edina dejanska in stvarna kontinuite
ta jugoslovanske skupnosti, razbite ob 
aprilskih dogodkih 1941.

Skupni oboroženi boj slovenskega 
in drugih jugoslovanskih narodov in 
narodnosti ter njegovi prvi uspehi v 
Sloveniji so pri Slovencih spet obudili 
zaupanje v jugoslovansko skupnost in 
jim potrdili prepričanje o nujnosti in 
možnosti enakopravnega sožitja. Uspe
hi drugih jugoslovanskih narodov v 
boju pa so bili slovenskemu osvobo
dilnemu gibanju kljub veliki oddalje
nosti od drugih partizanskih enot Ju
goslavije nenehno moralna opora.

Podoba nove Jugoslavije, v kateri 
bodo složno, enakopravno in svobod
no živeli vsi jugoslovanski narodi in 
narodnosti, je bila pri Slovencih ena 
od silnic, ki jim je dajala moč ter jih 
usposabljala za vse napore in žrtve. 
Zato je odlok Slovenskega narodnega 
osvobodilnega odbora oziroma vrhov
nega plenuma Osvobodilne fronte z 
dne 16. septembra 1941 o vključitvi 
slovenskih narodnoosvobodilnih čet v 
partizanske oddelke Jugoslavije izra
žal zaupanje Slovencev v novo Jugo
slavijo, ki bo uresničenje njihovih po
glavitnih življenjskih koristi.

Brez sleherne zunanje pomoči

Nedvomno je, da so uspehi narod
noosvobodilnih enot Hrvatske, ki so 
se približale Kolpi, pomenili nov, zelo 
ugoden element položaja slovenskih 
partizanskih čet. Odslej so se mogle v 
svojem boju nasloniti na sosednje hr
vaške enote, prvo osvobojeno ozemlje 
na Slovenskem pa povezovati s hrva
škim osvobojenim ozemljem ob gor
njem toku Kolpe. 'Operativno in takti
čno sodelovanje slovenskih in hrva

ških partizanskih čet je postalo ure
sničljiva in neposredna naloga.

Dalje je treba ugotoviti, da so slo
venske oborožene sile, kakor tudi eno
te drugih jugoslovanskih narodov, na
stajale in se razvijale brez sleherne zu
nanje pomoči. V tem začetnem obdob
ju še niso dobile od nikoder niti ene 
puške, niti enega naboja. Vse orožje, 
strelivo in opremo, razen tistega, kar 
se je ohranilo iz časa, ko je razpadla 
jugoslovanska kraljevska vojska, je 
bilo treba iztrgati iz okupatorjevih 
rok ali pa izdelati z lastnimi močmi.

Slovenske partizanske čete so bile 
zelo daleč od zavezniških bojišč ter 
na mejah nemškega nacističnega rajha 
in fašistične Italije. Ob koncu prvega 
leta osvobodilne vojne so bile oddalje
ne od Rdeče armade kakih 2200 km, 
od zavezniških bojišč v Sredozemlju 
pa 1600 km. Partizanom Slovenije je 
bil boj zavezniških armad le velika 
moralna podpora in je v njihovem os
vobodilnem boju 'pomenil le ugodne 
splošne strateške pogoje. Pri vsem tem 
pa ne bi smeli prezreti, da je mali 
slovenski narod bojeval 750 km od 
Berlina boj v Dražgošah tedaj, ko so 
bile nemške divizije kakih 50 km od 
Moskve, glavnega mesta Sovjetske zve
ze, in da je slovensko osvobojeno oze
mlje v Ljubljanski pokrajini nastajalo 
v času, ko je v harkovski bitki, po si
cer uspešni zimski ofenzivi Rdeče ar
made, pobuda spet prešla v roke nem
ške vojske, tedaj, ko so fašistične če
te začele ofenzivo v Libiji in Egiptu, 
torej v času, ko je bila nacistična 
Nemčija še na višku svoje moči.5

Reakcija čaka na svoj trenutek

Nenazadnje je pomembno ugotovi
ti tudi to, da reakcionarni krogi biv
ših slovenskih političnih strank v Lju
bljanski pokrajini ter vrhovi meščan
stva, vštevši vrhove duhovščine, prav 
zaradi enotnosti v Osvobodilni fronti 
združenega slovenskega naroda v tem 
obdobju še niso mogli nastopiti proti 
partizanskim četam in osvobodilnemu 
gibanju z oboroženo silo. Peščica izda
jalcev se je mogla bojevati proti OF 
le z ovajanjem in dajanjem podatkov 
okupatorju, reakcionarni voditelji, pre 
plašeni zaradi prebujenosti ljudskih 
množic ter v strahu za oblast, pa so mo
rali čakati na ugoden trenutek, ko bi 
začeli oborožen boj proti revolucio
narno razpoloženemu ljudstvu. Do tega 
je moglo priti šele takrat, ko se je oku- 
patorjeva stiska še bolj povečala, 
ko se je bil prisiljen zatekati k še bolj 
množičnemu nasilju nad prebival
stvom, k streljanju talcev, k požiga
nju vasi in množičnemu interniranju. 
Zavoljo te stiske, če je hotel obdržati 
svojo oblast, je okupator moral spre
jeti ponujeno roko slovenskih narod
nih izdajalcev, le-ti pa iskati pri njem 
pomoči in podpore.

Zaradi takšnega razvoja so v reak
cionarni Slovenski zavezi vedno bolj 
prevladovali zagovorniki odkritega so
delovanja z okupatorjem. Ugoden tre
nutek, kakršnega so pričakovali reak
cionarni voditelji, pa je mogel nasto
piti le tedaj, ko je okupator uspel z 
množičnim nasiljem preplašiti omah
ljivce, zlasti tiste neodločneže, ki se še 
niso povsem vključili v narodnoosvo
bodilno gibanje. Ta trenutek je nasto
pil ob veliki italijanski ofenzivi proti 
prvemu slovenskemu osvobojenemu 
ozemlju.

Zdravko Klanjšček
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Francoz Bernard The venet varno vozi proti zmagi v Parizu 
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KOLESARSTVO «TOUR DE FRANCE»

Santambrogio prvi v mirni etapi 
Van Linden ostal zvest tradiciji
Ena najdaljših etap Toura ni nikogar vzpodbudila k begu • Danes proti Parizu

MELUN, 18. — 30-letni Italijan 
■Santambrogio je dosegel četrto ita
lijansko zmago na letošnji dirki po 
Franciji. Italijanski kolesar je po
begnil skupno s Francozom Leger- 
jem 30 km pred ciljem, 15 km pred 
koncem pa je pustil Francoza na 
cedilu in si s polminutno prednost
jo zagotovil zmago, ki mu je letos 
ušla v drugi etapi, ko se ni zavedel, 
da manjka še en krog med dirko 
po mestnih ulicah.

Očitno se je zanimanje za Tour 
poleglo in kolesarji ter trenerji že 
delajo načrte za svetovno prvenstvo, 
ki bo konec avgusta.

Italijanski selektor Martini je da
nes izjavil, da pričakuje na svetov
nem prvenstvu predvsem zelo mečne 
Belgijce, ki bodo imeli v Merckxu 
človeka, ki se bo hotel na vsak na
čin maščevati za letošnji poraz.

Martini nima še jasnih pojmov o 
sestavi državne reprezentance, ker 
so bili rezultati na Touru daleč pod 
predvidevanju. Moser, ki je vsaj po 
pisanju italijanskih časopisov spa
dal med favorite ima na splošni lest
vici že astronomsko zamudo. Moser 
se je sploh izkazal za nepopolnega 
kolesarja, katerega tudi lažje rebri 
spravijo v krizo. Ključni mož vsake 
italijanske postave ostaja tako še 
vedno veteran Gimondi, ki je na tem 
Touru pokazal, da še lahko doseže 
prestižne zmage. Ker bo dirka za 
svetovni naslov ugodnejša sprinter- 
jem se bo po namigih Martinija v 
vrsto zanesljivo vrnil Marino Bas
so, ki je bil enkrat že uspešen.

Moser bo po koncu Toura ostal 
dalj časa v Franciji in sodeloval na 
raznih manjših dirkah.

Vrstni red 20. etape od Poully 
en Auxois do Meluna, 256 km:

1. Santambrogio (It.), ki je progo 
prevozil v 7.39’45” s poprečno 
hitrostjo 33,409 km na uro

2. Van Linden (Bel.) zaost. 28”
3. Karstens (Niz.)
4. Hoban (VB)
5. Mintkiewicz (Fr.)
6. Rottiers (Bel.)
2. Delepine (Fr.)
8. Simonetti (It.)

vsi s časom Van Lindna
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PRAGA, 18. — Prvo srečanje po
sameznikov v okviru evropskega pol
itala za Davisov pokal med Če
škoslovaško in Madžarsko so pre
kinili zaradi teme. Rezultat med Ko- 
e ^Jšem in Taroczyjem je bil 6:3, 4:6, 
to, 7:5 in 7:6. Nadaljevanje bi mo- 
alo biti danes zelo kratko, saj manj- 

Kodejšu le ena sama točka do 
zmage.

^ESLAN.if

pi^DON 18. - Anglija, ki je kot 
ip , *• 1715 spoznala veslaški šport, 
veJl letos dobila prvi umetni 
vanio kl,b.ezen. Doslej so se tekmo- 
morin °dnviiala na rekah, jezerih ali 
blizu W^egatni Prostor so zgradili 
gostil o0tllnShama in bo v avgustu 
g Stl1 svetovno prvenstvo.

Skupna lestvica po 20. etapi:
1. Thevenet (Fr.) . 104.12’55”
2. Merckx (Bel.) žaost. 3’03”
3. Van.Impe (Bel.) 4’49”
4. Zoetemelk (Niz.) 6’53”
5. Gimondi (It.) 12’53”
6. Lopez Garrii (Šp.) 19’45”
7. Moser (It.) 24’29”
8. Fuchs (Švi.) 25’39”
9. Janssens (Bel.) 31T5”

10. Torres (Šp.) 34’24”
V predzadnji etapi bodo danes ko

lesarji prevozili 220 km od Meluna 
do Senlisa, to je že pred vrati Pa
riza.

RODOS, 18. — Na tem grškem o- 
toku se je začelo balkansko kole
sarsko prvenstvo. V ekipni vožnji na 
100 km je zmagala Romunija pred 
Grčijo in Jugoslavijo. Četrti so bili 
Bolgari. Jugoslovanska ekipa, kate
ro je vodil Jože Valenčič je za zma
govalci zaostala za 2,5 minute.

lil $haw: «Moj cilj je 
izdaten napredek na 1500 ra»

Več znanih asov se slabo počuti - Montgo
mery napoveduje čas pod SV' na 100 m

CALI, 18. — Večje število trener
jev in plavalnih izvedencev napove
duje na svetovnem prvenstvu velika 
presenečenja in vsekakor napredek 
v rezultatih. Nadmorska višina Gali
ja (nekaj nad 1000 m) bi ne smela 
vplivati na rezultate, toplo vreme 
pa je pri marsikateremu vrhunske
mu plavalcu povzročilo nerazpolože- 
nje in presenečenja so zato seveda 
možna.

Med najslavnejšimi bolniki sta An
glež David Wilkie in Avstralka So
nia Gray. Zdravniki so izjavili, da 
bosta do tekmovanja pri najboljših 
močeh.

Američan Jim Montgomery, rekor
der na 100 m prosto, ni hotel tve
gati izjave o lastni zmagi. Povedal 
je le, da bo v finalu zanesljivo zru
šen svetovni rekord s časom pod 51 
sekundami. Tim Shaw je po trenin-

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi 

6 — prvi 
drugi
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1
1
1

X
X

1
1
2
2
1
2
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AVTOMOBILIZEM _ , DANES VN ANGLIJE ZA F 1

Angleži z J. Huntom na čelu 
proti velikemu favoritu Laudi

Obeta se izredno zanimiv boj - Emmerson Fittipaldi nujno rabi točke
LONDON, 18. - V Angliji je so

botni «week end» kot zapovedan 
praznik. V nedeljo ni tekmovanj, ni 
dela. Ljudje mirno uživajo v družin
skem krogu. Torej tudi letošnja Ve
lika nagrada avtomobilske dirke' 
Anglije za f 1 bo že danes, v so
boto.

Anglija je že od davnaj dala izred
ne pilote kot Clarka', Brabhama in 
druge. Tudi danes bo v Silversto- 
neju stortala prava angleška koali
cija, ki se bo na nož borila za 
prvo mesto pred domačimi navijači. 
James Hunt je po zmagi na Ni
zozemskem tudi velik favorit da
našnje dirke. Lodr Hesketh je pre
pričan v zmago svojega varovanca. 
Naj omenimo, da bo poleg Hunta 
vozilo še šest drugih angleških pi
lotov, in sicer: Pryce (shadow). 
Brise (embassy hill), Evans (brm), 
Morgan (surtees), Henton in Craw- 
ford (oba lotus).

Prava koalicija torej proti av
strijskemu pilotu Nikiju Laudi, ki bo 
na svojem vozilu ierrari skušal 
ponovno doseči nekaj dragocenih 
točk za končno slavje v ZDA, ko se 
bodo zaključile letošnje VN f 1.

Kaj pa Emmerson Fittipaldi? Le
tos je zbral le malo točk in ra
zen velikih presenečenj ne bo ohra
nil naslova prvaka, ki si ga je la
ni priboril v zadnjem delu prven
stva, ko je ferrarijeva četa odpo
vedala na vsej črti. Ker pa je 
Fittipaldi izredno izkušen pilot, bi 
ne bilo čudno, če bi prav ta pilot 
že danes resno posegel v boj za 
osvojitev prvega mesta. Začasna 
lestvica SP za VN je namreč ta
ka. da bi bilo vsako oklevanje u- 
sodno: treba predvsem preprečiti 
Laudi, da bi osvajal točke. To pa 
se lahko prepreči le s tem, da se 
predvsem uvrsti na prvo mesto, kar 
pomeni osvojitev devetih točk.

Današnja angleška VN bi torej lah- 
1 ko odločala o letošnjem svetovnem

prvaku. Angleški piloti bodo star- ! ska in Švedska. Favorit je Poljska, 
tali predvsem, da zadostijo zahte- za njo pa se bodo uvrstili Švedi.
vam svojega očbinstva, Fittipaldi pa 
bo moral voziti za točke — drago
cene točke.

Obeta se nam - torej izreden in 
zanimiv boj.

DANAŠNJI SPORED:
11.00 — f H (20 krogov)
12.00 — skupina 1 (20 krogov)
14.00 — f 1 (67 krogov)
16.30 — skupina 2 (20 krogov)
17.30 — skupina atlantic (20 krogov)

BQKS -
RIMINI, 18. — Drevi bo v Rimi

niju zanimiv boksarski dvoboj v 
srednji kategoriji. Spoprijela se bo
sta namreč Jose Luis Duran in 
Ray Hemandez, ki bosta boksala v 
desetih krogih.

* * *

GENOVA, 18. — Verjetno bo sre
čanje za svetovni naslov welter ka
tegorije med Angelom Espado in 
Italijanom Brunom Arcarijem ok
tobra letos v Genovi.

ATLETIKA

Evropski deseteroboj
Danes in jutri bodo v treh različ

nih mestih izvedli polfinalna tekmo
vanja za evropski pokal v atletskem 
deseteroboju.

V Barceloni bodo tekmovale Špa
nija, Francija, Vel. Britanija, Islan
dija, NDR in Švica. Napredovali bo
sta gotovo NDR in Francija. V dru
gi skupini v Poiani Brasov (Romu
nija) bodo nastopile Romunija, Zah. 
Nemčija, Avstrija, Bolgarija, Italija 
in Sovjetska zveza. Brez težav se 
bosta na prvi mesti uvrstili SZ in 
ZRN. V Bansky Bistrici (ČSSR) bo
do poleg domačinov tekmovale še 
Danska, Finska, Nizozemska, Polj-

gu povedal, da ga proga 400 m ne 
mika preveč. Njegov največji cilj je 
izdaten popravek lastnega rekorda 
na 1500 m. Njegovi zadnji dosežki na 
800 m seveda opravičujejo taka pred
videvanja in obetajo čas nekje oko
li 15’10” - 1515”.

Veliko mero zaupanja v svoje mo
či ima očitno tudi Madžar Andras 
Hargitay. «Nihče .me ne bo prema
gal na 400 m mešano. Zlato bo mo
je,» je baje povedal.

Vodstvo ženske reprezentance je 
povedalo, da bodo njegove plavalke 
z nasprotnicami opravile bolje kot 
v Beogradu, kjer so dosegle kar 12 
prvih mest.

TURNIR V ROSETU

Visok poraz 
Jugoplastike

ROSETO DEGLI ABRUZZI, 18. - 
V drugem dnevu mednarodnega po
letnega košarkarskega turnirja v 
Rosetu degli Abruzzi je splitska Ju- 
goplastika doživela svoj drugi za
poredni poraz. Italijanska reprezen
tanca je namreč premagala Splitča
ne z visoko razliko v koših, potem 
ko so Rato Tvrdič in tovariši bili v 
prvem polčasu celo v vodstvu.

IZID:
ITALIJA — JUGOPLASTIKA 103:76

(35:40)
ITALIJA: Carraro 1, Bianchi 2_, 

Recalcati 17, Vendemini 1, Della 
Fiori 19, Bariviera 20, Zanatta 5, 
Meneghin 8, Marzorati 15, Tombola
to, Bisson 15, Benelli.

JUGOPLASTIKA SPLIT: Tudor 
6, Dukan 3, Skarič, Jerkov 11, 
Skansi, Macura 2, Tvrdič 7, Apay- 
din 1, Šolman 6, Krstulovič 17, Pi- 
lanovič, Grgin 21, Perica 2.

SODNIKA: Solstiak (Poljska) in 
Durante (Pisa).

V drugem srečanju na sporedu je 
ameriška ekipa Nassau po izenače
ni in razburljivi tekmi premagala 
Poljsko s 94:90 (51:44),

LESTVICA po 2. dnevu: Italija in 
Nassau 4, Jugoplastika Split in 
Poljska 0.

SABLJANJEFinale atletskega pokala v desete
roboju bo v začetku septembra v 
Bydgoszu na Poljskem. V primeru 
da bi se Poljska ne uvrstila v nede
ljo bo na vsak način pripuščena k 
temu tekmovanju. Primer je skoraj 
nemogoč, ker imajo Poljaki v svoji 
sredi evropskega prvaka Skowrone-1 turnirju v meču so se na prva me- 
ka in so tudi nosilci naslova. | sta uvrstili v glavnem mladi borci.

BUDIMPEŠTA, 18. - Zahodni Ne- 
,mec Alexander Pusch je osvojil na
slov svetovnega prvaka v meču z 
zmago nad Sovjetom Borisom, Lu- 
komskira. Ptìsch- ima s&mo 20 ftt.

Odbojkarice v Rovinj
Jutri zjutraj se bodo, ob 7. uri ,na 

pomorski postaji zbrale odbojkarice 
naših klubov, ki se bodo udeležile 
običajnega poletnega tečaja v Rovi
nju.

Tajništvo ZSŠDI obvešča vse ude
leženke predvsem na točnost.

Vsa društva, ki pošiljajo svoje čla
nice na tečaj morajo vsaki dati na 
razpolago najmanj po eno žogo. Ude
leženke morajo s seboj prinesti po
leg osebnih stvari tudi eno odejo ali 
spalno vrečo in popolno športno o- 
premo ter seveda kopalke.

V taboru bodo dobile posteljnino 
in jedilni pribor.

Za tiste, ki ne potujejo s skupnim 
potnim listom tajništvo ZSŠDI pri
poroča naj ne pozabijo osebnega 
potnega lista.

* * *

RIM, 18. — Drž. mladinska repre
zentanca je odpotovala včeraj v Za
hodno Nemčijo, kjer bo od 26. ju
lija do 2. avgusta evropsko prven
stvo. Celotno delegacijo sestavlja 18 
oseb: 12 igralcev in 6 spremlje
valcev. «Azzurri» bodo pred začet
kom prvenstva odigrali tri prijatelj
ska srečanja z Romuni„j, Zahodno 
Nemčijo in Turčijo.

V Stuttgartu, kjer bo sedež ene 
od izločilnih skupin bodo Italijani 
26. julija igrali prvo tekmo s So
vjetsko zvezo, dan kasneje proti 
NDR in končno 28. julija proti Ju
goslaviji.

Poletova mladinska ekipa, ki je na zaključnem dnevu ŠD Polet osvojila 
tretje mesto. Na sliki zgoraj: trener Sergij Tavčar, Danev, Škabar, Vi

tez; spodaj: Loris Tavčar, Rudi Taučer, Kalin in Sosič
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ATLETIKA:, ' SKOKOV MEMORIAL V CELJU

Na tartanu stadiona B. Kidriča 
nekaj vizumov za pot v Kanado
To velja predvsem za Stekica, ki misli na evropski rekord

Celje se kot atletsko mesto mrzlič
no pripravlja na svoj najzanimivej
ši dan letošnje atletske sezone. Me
morial Ferda Skoka — atleta in bor
ca, ki je padel za svobodo — obeta 
atletiko na zelo visoki ravni z ude
ležbo večjega števila znanih asov.

Včeraj smo obširneje pisali o Suš- 
nju, ki bo skušal s pomočjo Boita in 
Puljčana Saviča doseči nov evrop
ski rekord na nenavadni progi 880 
jardov. Uspeh je praktično zagotov
ljen.

V Celju bo nastopil tudi drugi naj
boljši jugoslovanski atlet, skakalec 
v daljino Nenad Stekič, kateremu 
letos še ni uspelo poleteti preko 8 
metrov. Takoj po tekmovanju v Leip
zigu je Stekič odšel na aktiven od
dih v Makarsko,, kjer je seveda tu
di treniral pod skrbnim vodstvom 
trenerja Aleksandra Marinkoviča. 
Na Skokovem memorialu je cjlj 
Stekiča zanesljiv^skd» pStekoSs^me!* 
trov, kar bo dalo njegovi poti v 
Montreal na predolimpijsko tekmo-
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Poletovi kotalkarji bodo drevi na Opčinah spet prikazali našim ljubiteljem tega športa letošnjo revijo, ki je 
že navduševala občinstvo v soboto, nedeljo in ponedeljek. Na sliki večja skupina Poletovih kotalkarjev na

zadnji reviji

vanje povsem drugačen pomen. V 
Kanadi bi moral Stekič nastopiti 26. ’ 
julija, nato pa se bo verjetno s tre
nerjem podal kar v Ciudad Mexico, 
da bi v znanih pogojih velike nad
morske višine skušal naskočiti ev
ropski rekord, ki pripada z znamko 
8,35 m Sovjetu Igorju Ter Ovanes- 
janu. Marinkovič je lani na podlagi 
zelo optimističnih računov odločil, 
da je Stekič ob izboljšanju osnovne 
brzine in odrivne moči potencialni 
skakalec za rezultat tudi preko 9 
metrov. Nekaj takega si nihče trez
no ne more predstavljati, evropski 
rekord pa je povsem možen, ker j ; 
že lani Stekič v slabih pogojih do
segel kar 8,24 m.

Tuji atleti bodo prišli na svoj ra
čun predvsem v skoku v višino, kjer 
je najavljen poleg svetovnega rekor
derja Stonesa tudi Tim Woods, ki 
je trenutno v boljši formi. Osebni 
rekord preko 220 cm ima tudi tretji 
gost iz ZDA Kotinek. Vsekakor je 
rezultat zmagovalca preko 220 cm 
več kot obvezen. Ameriško trojko bo 
od tujcev kakovostno obogatil tudi 
Nemec Hausner, skakalec, ki se je 
razvil v Mehiki kot sin uslužbenca 
nemškega poslaništva pod vodstvom 
poljskega trenerja Starszynskega.

Iz Zahodne Nemčije so najavili tu
di tekača na 400 m Geigerja (47”7) 
in Kuletzkega (47”8). Dolgoprogaš 
Kreth bo na 5000 m lahko pomagal 
domačinu Liscu proti novemu oseb
nemu rekordu. Kreth je namreč le 
malo boljši od Celjana in njegov ri
tem bi se utegnil odlično ujemati
s korakom Lisca.

* * *

BUDIMPEŠTA, 18. - V meddr
žavnem mladinskem atletskem tro
boju je Jugoslavija premagala u- 
strezno vrsto Madžarske z rezulta
tom 111 proti 100. Mladi jugoslovan
ski atleti so zmagali 13 od 19 panog 
na sporedu.

* * *

STOCKHOLM, 18. - Neposredno 
pred odhodom v Celje je Kenijec 
Mike Boit, ki bo danes tekel proti 
Sušnju, dosegel na 800 m letos naj
boljši rezultat na svetu z znamko 
1’44.”7.

Na istem tekmovanju je Borzov 
zmagal na 100 m s poprečnim 10”2, 
Belgijec Brydenbach pa na 400 m s 
časom 45”6.

SANTOS, 18. - Pelejev brat Jair 
Arantes «Zoca» je izjavil, da je od

brata prejel navodilo, naj nemudo
ma začne iskati brazilske igralce za 
ameriške klube. «Zoca» je takoj po
nudil izselitev v ZDA petim igral
cem, ki pa so vsi srednje moči.

* * *

«Lena» nepričakovano prva
«Mini» nogometni turnir v Dolim 

je že pred petim kolom. Tudi vče
raj so odigrali tri tekme in po 4. 
kolu je povsem nepričakovano, a 
zasluženo na prvem mestu gostilna 
Lena iz Boršta, ki je še neprema
gana na vrhu lestvice pred favo
ritoma Auroro in Ribo.

IZIDI 4. KOLA: Riba Boljunec - 
Dolina 2:0, Restavracija Sonia Do- 
mjo - Aurora Domjo 3:2, Gostilna 
Lena Boršt - Gostilna Zdenka Ric- 
manje 1:0. Počitek: Križec Mina.

ZAČASNA LESTVICA: Gostilna
Lena Boršt 6, Aurora Domjo, Re
stavracija Sonia Domjo in Riba 
Boljunec 4, Gostilna Zdenka Ricma- 
nje, Dolina in Križec Dolina 2.

Lena, Sonia, Križec in Riba ima
jo po tekmo manj.

* * *

MILAN, 18. — Primer Ri vera — 
Milan še polni stolpce škandalistič- 
nega tiska. V Milanu so se razširile 
govorice, da so Rivero aretirali. Če
prav je bila vest povsem izmišljena 
sta dve popoldanski izdaji časopisov 
izšli z mastnim naslovom.

* * «

BRAUNSCHWEIG, 18 — Vojvodi
na iz Novega Sada je v tem mestu 
igrala prijateljsko tekmo z nem
škim prvoligašem Eintrachtom in iz
gubila z 1:2 (1:2). Gol za Vojvodino 
je dosegel Pavkovič v 43. minuti. 
Sodil je Ricker iz Hannovra, gledal
cev pa je bilo 8.000.

# * *

NIŠ, 18. - Tudi Radnički iz Ni
ša je začel s pripravami za bližnjo 
nogometno sezono. Vseh 28 nogome
tašev trenira s polno paro. Med
tem pa je vodstvo Radriičkega iz
bralo svojega najboljšega nogome
taša prejšnje sezone: to je Pantelič, 
ki je v minulem prvenstvu odigral 
kar 33 tekem.

TELOVADBA

BELLUNO, 18. - Mlada italijan
ska prvakinja Serenella Codato se 
je resno poškodovala med skupnim 
treningom državne reprezentance. 
Med vajo na dvovišinski bradlji je 
padla in si pretrgala vezi v kolenu. 
Morala bo na operacijo.

Janko kprsnik: 31.

CIKLAMEN !
t , * Povej, prijatelj, ali si tudi tedaj, ko si njo vprašal, 

o navdušeno govoril, kakor govoriš zdaj?» deje Bolè 
porogljivo,

graščak ^ ne^a^ *-)r^sat^ sv°je č<H0 ter začudeno pogledal

«Jaz še nisem govoril ž njo o tem.»
_ . ha, ha izvrstno! Torej želiš, da jaz govorim
f ®' Dobro vlogo si mi privoščil. Tirer les marrons du 
kat- Ko^ho boš dal — mešetarine? Stvar ne bo tako lahka, 

'or v svoji mladeniški zaljubljenosti računaš.»
«Zakaj ne?»
«Pomisli — doktor tudi hodi tvojim potom.»
«Njega se ne bojim!»
«Dobro zate! Pa zdaj govori, kako in kaj!»
", . sf lahko takoj zgodi, čakaj malo,» odgovori Bolè

ler stopi k steni, da bi pozvonil.
nivJi e’ n^’ Tne,>> Meden, «ne v moji navzočnosti,uiaKor ne! Jaz grem.»
ie n'n! v* VZOr P°Sumnega snubača! Pomisli vendar, da 
batia* umestn°, ah° se takoj zmenita. Preveč časa usi- 
oati m presojevati - tega ji ne smemo pustiti! To bi ne

bilo koristno! Torej jaz bom pozvonil!»
«Ah!» je vzdihnil Meden ter sedel na stol v kotu sobe.
«Prijatelj, nekaj je treba še pomisliti, preden pozvonim 

in preden se pomenimo: ali ima Elza kaj dote?»
Bolè je bil hudoben, poznal je slabosti Medenove ter 

vedel, da pri njem skopost in lakomnost nista zadnji med 
merodajnimi strastmi.

«Prašal nisem,» reče Meden, «pa to se morda pozve? 
Ah, dote ne more imeti, ker je guvernanta.»

«I, morda jo prikriva?»
Meden je ogledoval okna graščakove sobe ter drgnil 

z rogama po svojih kolenih.
«Meni je vseeno, ima li doto ali ne. če po ima, tem 

bolje!» reče naposled.
Bolè se je s sarkastičnim nasmehom obrnil v stran ter 

potegnil zvonec.
Dekli, ki je malo potem vstopila, ukazal je poklicati 

guvernanto in nekoliko trenutov pozneje je vstopila Elza.
Postala je osupnjena pri vratih, ugledavši Medena v 

praznični opravi.
«Česa želite?» vpraša Boleta.
«Prosim, sedite tu na stol; razpravljati nam je nekaj 

važnega.»
«In to bi bilo?»
Guvernanta je umela govoriti z načinom, kateri je 

časih celo gospodarju imponiral.
Bolè je spoznal, da mu je treba resnemu biti, in zato 

je izpremenil tudi dozdanjo obliko svojega vedenja.
«Oprostite,» dejal je z resnim glasom, «morda se vam 

ne bode dozdevalo umestno moje vsiljevanje, pa prijatelj
stvo zahteva, da prevzamem to nalogo. Snubim vas v imenu 
svojega prijatelja Medena.»

Guvernanta je zardela; pa takoj potem je bila zopet 
kakor navadno — niti bleda niti rdeča v lice.

«In zakaj gospod Meden tega sam ne stori?» vprašala 
je ter povesila oči.

«Ker se mu bolj umestno dozdeva, vpeljati to tem 
potom.»

Kratek molk je nastal po teh besedah in Boletu ni bilo 
težko, varovati prejšnjo resnobo.

«Vi ste me osupnili, iznenadili —» deje naposled gu
vernanta.

Bolè je mignil Medenu in ta se je počasi vzdignil s 
svojega stola ter stopil k Elzi.

«Ali niste vedeli tega, da, da, da...» Dalje ni mogel 
pa prijel je guvernanto za roko.

Odtegnila mu je ni, pa obrnila se je k Boletu ter rekla:
«Odloga vas prosim; prenaglo je prišlo vse to — od

loga morda do jutri, pojutrišnjem, samo nekaj dni —»
«To seveda, kolikor želite, le predolgega ne!» deje 

Bolè.
«To seveda!» pristavi Meden ter vleče svoje rokavice 

z rok.
Kratek molk je nastal in vtem je odšla guvernanta. 

Niti Bolè niti Meden je ni zadrževal.
«Vesel bodi, bratec,» klical je prvi, «zdaj si na konju; 

toda jaz bom najel Hrasta, da te toživa za odškodnino. 
Guvernanto mi vzameš iz hiše — kje dobim drugo?»

«Kaj pa, če se drugače premisli?»
«E — e — prijatelj, če se premisli drugače, potem ti 

čestitam, sreča tvoja! če se pa ne premisli, potem pa imaš, 
česar si želel. Si li zadovoljen z menoj?»

Meden v istim vendar ni bil zadovoljen. Ko je sedel 
malo pozneje zopet v svojem vozu, dozdevalo se mu je, da 
ga tiči nekaj tam, kjer je mislil, da mu bije srce, tam med 
srcem in želodcem, in prav slabe volje je zaklical svojemu 
hlapcu: «Vozi, vozi in udari to vražjo kobilo!»

Istega popoldne je prišel doktor Hrast na Drenovo in

naključje je hotelo, da sta se bila odpeljala Bolè in soproga 
njegova v Zalog na pohod; vzela sta tudi starejšo hčerko 
s seboj in doma je ostala guvernanta in mlajša hči Boleto
va, katera je pa najrajši igrala se pri deklah na polju 
poleg grajskega vrta.

Elza je bila ostala na vrtu in tam jo je našel doktor.
Sedela je pod košato platano; pričeto pletenje je 

ležalo pred njo na mizi in poleg pletenja na pol odprta 
knjiga. Deklica pa je zamišljena zrla predse v tla. Dok
torja ni zapazila, da ni stal tik nje ter je ni običajno 
pozdravil.

Prestrašila se ga je skoro, a ponudila mu je takoj na- 
lahko smehljaje se bližnji sedež.

«Nesrečno ste zadeli, gospod doktor! Nikogar ni doma 
in tudi nadejati se ni, da bi se gospoda kmalu vrnila.»

«Tem bolje, gospodična,» deje Hrast skoro afektirano; 
«tem dalje bom smel uživati samo vašo navzočnost, seveda, 
če me boste vrednega spoznali.»

«Neizrečeno ste ljubeznivi,» zavrne guvernanta z iro
ničnim posmehom.

On se ni zmenil za to, nego segel je po knjigi, ki je 
ležala na pol odprta na mizi.

«Ah,» dejal je z zategnjenim glasom in skoro zanič
ljivo, «kako vam je možno brati te povesti?»

«Zakaj?»
On ni odgovoril takoj; videti je bilo, da jo hoče 

nekako nadzirati ter da išče izrazov in besedi, da pretira 
svojo sodbo.

«Zakaj?» ponavljal je za njo. »Zato, ker so tako be
dasto izmišljenje, tako nenaravno koncipirane, sestavljene, 
izvedene — za božjo voljo, povedati vam skoro ne morem 
— a to je sigurno, da čez deset, dvajset let teh Marlittinih 
povesti nihče več ne bo citai.»

(Nadaljevanje sledi)
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DOBRO LETO DNI PO POKOLU NA TRGU DELLA LOGGIA

Fašist Angiolino Papa priznal, da je 
nastavil peklenski stroj v Brescii
Eksplozijo sta z radijskim impulzom povzročila Buzzi in Nandù Ferrari, 
pokrajinski tajnik mladine MSI - Smrt Silvia Ferrarija je bila namerna 
Sodniki skušajo sedaj odkriti, kdo je navdihnil atentat - Dva neznanca

CREMONA, 18. — Sedemnajst ur 
sta sodnika dr. Vino in javni toži
lec dr. Trovato vodila zasliševanje 
osemnajstletnega Angiolina Papo, 
mladega fašista iz šesterice, ki sedi 
v zaporu pod obtožbo, da so sode
lovali v pokolu na Trgu della Log
gia v Brescii, pred dobrim letom 
dni.

Ob štirih zjutraj je Papa, po dalj
šem obotavljanju in potem, ko je 
že povedal nekaj polovičnih resnic, 
kapituliral: «Prišel je čas, ko vam 
moram povedati resnico. Zavojčka 
z bombo v košaro za smeti na trgu 
ni položil Ermanno Buzzi, temveč 
jaz sem...»

Od tega priznanja, ki je dokonč
no potrdilo sum priskovalcev in pri 
bilo skupino brescianskih fašistov 
na zatožno klop, se šele začenja 
važno delo preiskovalcev. Še istega 
dne, ob petih popoldne, sta pre
iskovalca spet šla k mlademu fa
šistu in nadaljevala zasliševanje. 
Cilj tega novega poskusa je odkriti 
«važne in velike ribe». Papa je pri
znal, da so se takoj po atentatu 
sestali v nekem baru — šesterica 
teroristov in še dva «neznanca», a- 
li točneje, človeka čigar imeni Papa 
noče in noče povedati. Sodnika u- 
pravičeno sumita, da gre za ljudi, 
ki so gotovo povezani z višjimi kro
gi, v katerih se skrivajo mandatar
ji in navdihovale! tega novega va
la krvi in smrti na italijanskih tr
gih in ulicah. Poti, je znano, vodijo 
že proti Milanu, k organizaciji «La 
Fenice». Od te skupine, ki jo je 
vodil Giancarlo Rognoni pa je korak 
do poslanca Servella, pred letom dni 
še namestnika tajnika MSI Almiran- 
teja, zelo kratek, a obvezen. Toda 
ta je, verjetno, najtežji korak, kaj
ti sodniki bodo morali z zelo trdni
mi dokazi in gradivom preskočiti 
jarek, ki ločuje podtalni terorizem 
golobradih izvrševalcev ukazov od 
«političnega vodstva».

Kaj je, torej, povedal prejšnjo noč 
preiskovalcema Angiolino Papa? V 
bistvu je priznal dvoje: način, ka
ko je bil izveden atentat in ozad
je smrti Silvia Ferrarija, fanta, ki 
je na svojem motorčku prevažal bom
bo, ki ga je raznesla deset dni pred 
pokolom na Trgu della Loggia.

Najprej potek samega atentata. 
Papa trdi, da so atentat na Trgu 
della Loggia, ko je peklenski stroj 
raznesel osem ljudi, 112 pa jih ra
nil, izvedli v šestih. To so Nando 
Ferrari, pokrajinski tajnik mladin
ske organizacije MSI. nacist Erman
no Buzzi, Raffaele Papa, Angelov 
brat, Cosimo, Giordano in Mauro 
Ferrari.

Papa je prejel zavojček s peklen
skim strojem in ga položil v košaro 
pod oboki Trga della Loggia, med 
tem ko je druga četverica nadzo
rovala dogajanja ob vstopih na trg, 
kjer je tedaj potekalo antifašistično 
zborovanje. Buzzi in Nando Ferrari 
sta bila bolj daleč. Ob določenem 
trenutku, ko se je že začelo zboro
vanje, sta Buzzi in Nando Ferrari 
pritisnila na gumb radijskega od
dajnika in z impulzom povzročila 
eksplozijo.

Kmalu zatem se je šesterica zbra
la v nekem baru z dvema neznan
cema, spili kozarec «za fašizem, ki 
nima zatona». Tedaj so Angiolinu 
Papi svetovali, naj gre k brivcu. 
«Ti boš še potreboval alibi,» mu je 
dejal nekdo.

Papa je v začetku zatrjeval, da 
je bombo v košaro postavil Buzzi, 
vendar mu sodniki niso verjeli. Te
daj so ga vprašali, kaj je sploh 
delal na trgu in zakaj je bil s sku
pino fašistov. Papa jima je zago
netno odgovoril: «Nisem hotel sto
riti klavrnega konca, kot Silvio 
Ferrari». Dotlej so preiskovalci mi
slili, da je Silvia Ferrarija raznesla 
bomba na motorčku in da je to bil 
«incident na delu». Papa pa jima 
je razkril srhljivo ozadje: Silvio 
Ferrari je sodeloval pri mnogih 
prejšnjih atentatih, vzdrževal je vezi 
z milansko nacistično skupino «La 
Fenice» in poznal mnogo ljudi. Ko 
so pripravljali pokol na Trgu della 
Loggia, se je očitno prestrašil in 
prosil «kamerade», naj ga puste pri 
miru. V nasprotnem primeru, je de
jal, grem h karabinjerjem. Tedaj je 
mladi Silvio Ferrari podpisal svojo 
smrt. O njegovem življenju so od
ločali ostali, tudi njegov mlajši brat 
Mauro, ki mu je fanatizem zame
glil celo družinsko vez. Silviu so 
hinavsko rekli, da se «lahko umak
ne», vendar mora dokazati «da je 
res fašist». Kako? Izvede naj svoj 
«zadnji atentat» na nočni bar «Blue 
note». Prinesli so mu peklenski stroj 
in mu rekli, da je timer nastavljen 
na 4. uro zjutraj. Ura je bila dve. 
Silvio Ferrari je najprej v solzah 
rotil fašiste, med temi tudi brata, 
naj ga puste pri miru. Ko mu'je 
pa nekdo zagrozil s samokresom, 
je stopil na motor in odbrzel. Buzzi 
in Nando Ferrari sta medtem te
lefonirala v nočni bar in obvestila 
o bombi. Ko je Silvio prišel pred 
lokal, je spoznal, da so že dali a- 
larm. Odbrzel je, na svojem mo
torju, naprej. Za njim pa sta se, 
kot senci, tiho vozila dva avto
mobila s šesterico «kameradov». U- 
kazovali so mu, kam naj bombo po
stavi, toda vsakokrat je poskus spo
dletel. Niso pač hoteli, da bi bom
bo odložil. Moral jo je nositi na 
svojem motorju, pri sebi, ko bo 
eksplodirala. Na Trgu Mercato se 
j# Silvio Ferrari ustavil zadnjič.

Ura je bila 3.10. Hotel je razjahati 
motor, toda iz avta mu je nekdo 
zažugal s pištolo. Nekaj sekund poz
neje je bomba eksplodirala in fan
ta raztrgala na kosce pred očmi 
ravnodušnega brata.

Do tod pripoved Angiolina Papa. 
Lahko domnevamo, da je resnična, 
saj fant nima kaj upati od trenutka, 
ko je priznal, da je sam postavil 
bombo, ki je ubila osem ljudi. Sod
niki bi sedaj radi izvedeli, kakšno 
vlogo sta odigrala pri pokolu are
tirani brat Silvia Ferrarija, Mauro, 
star osemnajst let, ter 22-letni Mar
co de Amici, ki je predstavljal «vez» 
z Milanom in skupino «La Fenice».

Sacucci (MSI) se ni javil 
preiskovalnim sodnikom

RIM, 18. — Misovski poslanec San
dro Sacucci, proti kateremu je v 
teku sodna preiskava zaradi sodelo
vanja pri poskusu fašističnega držav
nega udara «črnega princa» Junia 
Valeria Borgheseja, se sploh ni javil 
preiskovalnemu sodniku, kljub pozivu, 
ki ga je prejel.

Sodnik bo moral sedaj odločati, kaj 
storiti. Po pravilih bi moral zahtev 
vati dovoljenje za aretacijo misov- 
skega poslanca, vendar ga pri tem 
otežkoča sklep parlamenta, ki je z 
odločilnim glasom demokristjanov o- 
nemogočil odvzem imunitete misovske- 
mu poslancu. Parlament je namreč 
tedaj, z glasovi misovcev in demo
kristjanov, odločil, da se Sacuccija 
preda sodnim oblastem.

Kalabrijski posestnik 
ugrabljen pri Crotonu

CATANZARO, 18. — Posestnik 
Raffaele Maiorano je bil ugrabljen 
danes zjutraj ob 6. uri v kraju Tu- 
folo pri Crotonu. Posestnik je bil v 
družbi svojega oskrbnika, ko so ga 
štirje zakrinkani in oboroženi ban
diti napadli ter ga odvedli s seboj. 
Roparji so premikastili oskrbnika in

ga nato zvezanega pustih v zapušče
ni hiši. Mož se je odvezal šele po 
nekaj urah in dal alarm, vendar 
bilo je že prepozno, ke, so bandi
ti zginili z žrtvijo, kot da bi se udrli 
v zemljo.

To je že tretja ugrabitev v treh 
mesecih v Kalabriji in prva v po
krajini Crotone.

Konfinacija za Bozana
GENOVA, 18. — Prizivno sodišče 

je sklenilo, da je Lorenzo Bozano, 
ki je bil pred kratkim spoznan za 
krivega ugrabitve in umora Milene 
Sutter, «družbeno nevaren». Zato je 
prizivno sodišče, na predlog držav

nega pravdnika Grisolie, ukazalo 
njegovo aretacijo in konfinacijo na 
Asinari. Bozano je, resnici na ljubo, 
že zbežal v Francijo, takoj po ob
sodbi.

Poroka Claudia Ville 
z 19-letnim dekletom

RIM, 18. — Na Kapitolu se je po
ročil pevec Claudio Villa. Žena Pa
trizia Baldi je stara 19 let. Poročil 
ju je komunistični svetovalec Ve- 
tere.

Po ohceti se je pevec z izvoljenko 
odpravil na poročno potovanje v 
Jugoslavijo. Seveda z motorjem.

V Railcgliu (ZDA) se je včeraj začel proces proti temnopoltemu dekletu Jean Little (desno), ki je obto
žena, da je pred časom umorila paznika. Dekle, ki je na začasni svobodi, je poudarilo, da je zabodlo mo

škega, ker je vlomil v njeno celico, da bi jo posilil.
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OTIPLJIV DOKAZ NOVIH ODNOSOV MED SZ IN ZDA

Polet apollo-sojuz se nadaljuje v znamenju tovariškega 
sodelovanja med sovjetskimi in ameriškimi kozmonavti
Po snidenju v vesolju so Leonov, Kubasov, Stafford in Slayton preživeli štiri ure in pol v prijet
nem kramljanju - Prvi poskus zlivanja srebra 5n zlata z «univerzalno» pečjo - Vesoljski jedilnik

Zaradi
«premičnih hišic»

(Nadaljevanje z 2. strani)
vedel do drugačnega rezultata: kljub 
prizadevanjem odv. Terpina, ki je 
tudi poudaril «premičnost» hišice, ki 
ima celo kolesa (poleg tega pa tudi 
vodni, električni in higienski pri
ključek...) je pretor na predlog to
žilca žensko obsodil na 800.000 lir 
globe in 10 dni pripora. V razsodbi 
je dejal, da zgradba kvari okolje 
in da bo lahko ostala na mestu sa
mo, če bosta to dovolila devinsko - 
nabrežinska občinska uprava in spo
meniško varstvo.

Ravno med pričevanjem Cecchi- 
jeve so prišli na dan pomembni 
elementi o postavljanju hišic brez 
dovoljenja pri Mavhinjah. Cecchije- 
va je izjavila, da ji je prodajalec 
«premičnih hišic», trgovec Lucche
si, zagotovil, da je vse v redu z 
občinskimi predpisi. Naslednja obto
ženka, Livia Seri, je še pristavila, 
da je Lucchesi posredoval pri de
vinsko - nabrežinski občini, ko je 
občinski tehnični urad poslal ukaz, 
da hišico podre. In res, hišice ni 
podrla, ker ni dobila novih občin
skih dekretov.

Pretor je zaradi tega, po zahtevi 
javnega tožilca, prekinil proces pro
ti Serijevi, ker «so iz razprave izšli 
elementi o možni kazenski odgovor
nosti devinsko - nabrežinskega žu
pana ali drugih občinskih funkcio
narjev», ki niso pravočasno javili 
sodnim organom primera zgradbe 
brez dovoljenja, katere ni, kljub ob
činskemu ukazu, lastnik podrl. Ob
čina je sicer poslala na sodnijo pri
javo, vendar bo pretor moral ugoto
viti, če je bila poslana v roku, ki 
ga določa zakon.

MOSKVA, HUSTON, 18. — Z vr-1 resnici pa so prebili v prijetnem
sto skupnih znanstvenih poskusov 
se je danes nadaljeval polet a- 
pollo-sojuz. Kozmonavti so si izme
njali več obiskov ter obedovali in 
kosili skupaj v vzhičenem vzdušju, 
svesti si, da ima njihovo sodelova
nje v vesolju izreden politični po
men, saj je otipljiv dokaz novih 
odnosov med Sovjetsko zvezo in 
ZDA.

To je prišlo do izraza zlasti včeraj 
takoj po prvem objemu v vesolju. 
Po načrtu poleta je bilo predvideno, 
da se kozmonavti razidejo in se od
pravijo k počitku po dobri uri, v

Gisella Han, 19-letno londonsko dekle, je s svojini monokinijem vzbu
dilo precejšnjo pozornost v Lignanu, kjer, kljub navalu nemških in 
švedskih turistk, niso še vajeni deklet, ki bi tako radodarno razka
zovale svoje obline. «Sončim se službeno — se je opravičila Gisella — 
ker bom v kratkem začela snemati film, v katerem bom nastopala 
popolnoma gola. Jasno je, da so ji s tem opravičilom, dovolili, ob 
navdušenju moškega prebivalstva, da nadaljuje s «službenim sončenjem.»

kramljanju skoraj štiri ure in pol. 
«Imeli smo se tako dobro — je re
kel Leonov —- da se nikakor nismo 
mogli raziti.» Pred skupno večerjo 
so si vesoljci izmenjali darila in 
podpisali skupno izjavo o prvi spo
jitvi v vesolju, ki jo bodo po pri
stanku poslali v Pariz mednarodni 
letalski akademiji za overovljenje.

Preden pa so se kozmonavti od
pravili k počitku je srce tehnikov, 
ki na Zemlji sledijo poletu, za tre
nutek vztrepetalo. Leonov in Kuba
sov sta sporočila, da se zračni pri
tisk v njuni ladjici padel za tiso
činko milimetra. Vzrok odkritja, ki 
je v začetku vzbudilo precejšnjo 
zaskrbljenost (kozmonavti Volkov, 
Pacajev in Dobrovolski so leta 1973 
umrli med pritiskom zaradi nenad
nega padca pritiska v ladjici), je 
bil kmalu pojasnjen. Naprava za 
avtomatsko izravnavanje tempera
ture v sovjetski ladjici je znižala 
temperaturo za nekaj desetink sto
pinje, zaradi česar se je znižal tu
di pritisk.

Danes zjutraj so se ameriški in 
sovjetski vesoljci zbudili skoraj i- 
stočasno in takoj začeli z delom 
po predvidenem načrtu. Vanče 
Brand se je preselil v ladjico so
juz, poveljnik sovjetske odprave 
Leonov pa je bil gost Američanov 
v apollu. Ko se je vrnil v svojo 
ladjico je Brand zadovoljno zakli
cal kolegoma: «Aleksjej mi je pri
nesel še eno darilo», in je pokazal 
Staffordu ter Slaytonu portret, ki mu 
ga je naredil Kubasov,

Takoj nato se je začela neposred
na televizijska oddaja iz vesoljske
ga «vlaka». Najprej je Leonov po
kazal gledalcem vse naprave ladjice 
sojuz in razložil čemu služijo. Ta
koj nato je bila vrsta na Staffor
du, da opiše gledalcem svojo ladji
co in razloži, kako jo vodijo. Ko je 
razkazoval majhno kuhinjo v apol-. 
lu je Stafford, ki po dobri ameriški 
navadi večkrat pomaga ženi pri 
pomivanju posode, navdušeno pe- 
snikoval nad dejstvom, da so v ve
solju krožniki odveč.

Zanimivo je s čim se hranijo ko
zmonavti med poletom. Leonov, Ku
basov, Stafford, Slayton in Brand so 
si izbrali za na pot poslastice kot 
je koktajl škampov ali pa tradicio
nalne domače jedi kot je za Ruse 
boršč, za Amerikance pa krompirje
va juha z rižem. Ameriški in sov
jetski jedilnik sta si zelo različna 
med seboj. Edina stična točka je 
dejstvo, da ne eni ne drugi niso vze
li s seboj žganih pijač in si gasijo 
žejo z vodo, kavo, mlekom, čajem 
ali pa s sadnimi sokovi. Vse te pi
jače so v «trdni» obliki in jim je tre
ba doliti vode.

Največja pomanjkljivost vesoljske 
hrane, nad katero se pritožujejo od- 
prve vesoljske odprave tako sovjet
ski kot ameriški kozmonavti, je, da 
so vse dobrote na prvi pogled kaj 
malo privlačne. Zaradi uskladišče- 
nja in zaradi izjemnih pogojev pre
hrane v vesolju spremenijo hrano 
v pasto in jo zavijejo v nepropust
ne zavojčke. Le pecivo in sir ima
ta svojo običajno zemeljsko obliko.

A da se povrnemo k jedilniku: 
Stafford se je na primer ob obedu 
«mastil» z jajci in klobasami, rezi
nami ananasa, oranžado in kavo, 
za kosilo pa si je postregel s krom
pirjevo juho, pečenko, sirom, kru
hom, jagodami in breskvami. Ku- 
basovu pa so postregli z gobovo ju
ho, puranom, borovnicami, čokolad
nim pecivom in raznim sadjem. Sov
jetski jedilnik pa predvideva za o- 
bed kavo, meso in pecivo, za zaj
trk sirovo kremo in potico z jabol- 
kami, za kosilo harčo, piščanca, sli
ve in orehe, za večerjo pa meso, 
ržen kruh in sir.

Sodelovanje med ameriškimi in 
sovjetskimi kozmonavti v vesolj
skem «vlaku» poteka brez težav. 
Včasih se zatika le v jeziku, saj so 
se morali vesoljci v nekaj mesecih 
naučiti tujega jezika. Danes so pr

vič preizkusili «univerzalno peč», s 
katero so zlili srebro in zlato v po
sebno zlitino, iz katere bodo pred
vidoma skovali spominsko kolajno. 
Mimo simboličnega pomena odpira 
današnji poskus nove industrijske 
perspektive, ko bo v daljni bodoč
nosti mogoče proizvajati posebne ko
vine v vesolju na industrijski rav
ni. V breztežnostnem stanju ima
jo zlitine drugačno specifično težo 
kot na zemlji, kristali pa so veliko 
večji in geometrično perfektni.

Poleg tega so vesoljci posvetili 
precej časa opazovanju kultur mi
kroorganizmov v breztežnostnem 
stanju. Podobne poskuse so kozmo
navti že večkrat opravili med raz
nimi podvigi, vendar kaže da ima
jo poseben pomen za znanstvenike, 
če jih sistematično ponavljajo ob 
vsaki vesoljski odpravi. Tokrat je 
bilo na vrsti opazovanje plesni in 
njihovega biokemijskega ritma.

Medtem ko so oči vsega sveta 
uprte y vesolje, kjer sovjetski in 
ameriški kozmonavti sodelujejo v 
skupnem poletu, so se nekateri čas
nikarji spomnili tudi na njihove so
proge in na njihovo izrecno «ze
meljske» probleme.

Žena sovjetskega polkovnika Le
onova je. na primer izjavila, da bo 
v bodoče nujno poslužiti se mešanih 
posadk moških in žensk, dodala pa 
je takoj, da bi v tem primeru mo
rali izbirati vesoljce v isti družini, 
da ne bi ob povratku prišlo do mo
rebitnih družinskih komplikacij. Kou 
basovova žena, ki je verjetno v 
skrbeh za soproga, pa je poudarila, 
da bi rada, da bi njena hčerka osta
la z nogami na trdnih tleh in da se 

bi posvetila vesolju.
Apollo in sojuz bosta letela sku

paj do jutri in se bosta ločila ne
kaj minut pred 17. uro. Pred tem se 
bosta ladjici enkrat prej ločili za 
umetni sočni mrk, ki ga bo povzro
čila ameriška ladjica snemali pa ga 
bodo s sovjetske. Ladjici se bosta 
nato znova spojili, sledilo bo skup
no kosilo kozmonavtov in nato do
končna ločitev. Sovjetska vesoljca 
bosta začela priprave za povratek 
na zemljo, medtem ko bodo ameri
ški vesoljci pristali šele 24. julija.

Birokratski zapletljaji
(Nadaljevanje s 5. strani)

za kopalce, ki iščejo osvežit
ve v Barkovljah in na drugih pla
žah v tržaški občini. Voda je zla
sti v neposredni bližini obale za
radi peska in alg včasih bolj po
dobna zelenjavni juhi kot pa mo
rju in v to vodo si malokdo drzne 
komaj pomočiti palec, še bolj pe
reče pa je verjetno vprašanje sna
ge na plažah. Poleg odpadkov, ki 
jih naplavlja morje, je prod kar 
posejan s papirji, kovinskimi in

plastičnimi škatlami ter raznovrst
no nesnago, ki je kot pošastno cve
tje modeme civilizacije vzbrstelo na 
plažah. Krivdo za to umazanijo si 
verjetno v enaki men delita ob
čina in kopalci sami, vsaj tisti, ki 
brezvestno mečejo odpadke kamor 
pač pride, ne da bi vsaj količkaj 
pazili na snago ali pa se potrudili 
do najbližjega koša za smeti. Res 
pa je tudi, da so koši pogostokrat 
tako natrpani, da vanje le s teža
vo še spraviš papirček. Razumemo 
sicer težave, ki jih ima občinsko 
smetarsko podjetje z osebjem, vse
kakor pa bi kazalo potruditi se, da 
bi nesnago sproti odpravljali in to 
ne samo s plaž pač pa tudi z 
mestnih ulic, kjer mora nesrečni 
pešec spretno «vijugati» med pasji
mi iztrebki.

Tudi v devinsko-nabrežinski obči
ni letos niso imeli večjih težav s 
kopanjem z izjemo kopališča v De
vinu. V devinski portič se namreč

steka greznica nekaterih hiš, zara
di česar je tudi v kopališču «Da
ma bianca» stopnja kolibakterij, na 
kubični centimeter vode višja kot 
predpisuje ministrstvo za zdravstvo.

Ob koncu naj opozorimo bralce 
še na nevarnost nekaterih klapavic. 
Tiste, ki jih kupite v ribarnici, so 
brez dvoma zdrave, saj jih po od
loku ministrstva prodajajo v zape
čatenih vrečkah, če pa se odpravi
te sami po te okusne školjke skrb
no pazite, kje rastejo. Pred ne
kaj dnevi smo namreč opazili ne
kaj drznežev, ki so nabirali kla
pavice na stebrih kopališča «Auso
nia» ne meneč se za tablo, na ka
teri piše, da je kopanje prepove
dano in nevarno. Klapavica je kot 
vse školjke dejanski smetar morja 
in nabira vso nesnago tudi biološ
ko, zaradi česar je užitna le tista, 
ki živi v zelo čisti vodi (sedem 
koli bakterij na kubični centimeter 
vode).

ODmr zločin v Hamburgu

Štiri ženska trupla 
v stanovanju čuvaja

Policija je aretirala čuvaja, iki je verjetno umo
ril podnajemnice, bivše prostitutke, njihova 
iznakažena trupla pa shranil v najlonske vreče

HAMBURG, 18. — Gasilci, nato 
pa še policija, so med gašenjem 
požara v zadnjem nadstropju neke 
stare stavbe odkrili srhljiv prizor: 
v najlonskih vrečah na podstrešju 
so bila trupla štirih žensk srednje 
starosti. Trupla so bila grozno izna
kažena.

V zadnjem nadstropju stare stano
vanjske hiše je izbruhnil požar. Na 
kraj so prihiteli gasilci, ki so — ko 
so plameni bili že ppgašeni —- za
vohali osladen smrad. Začeli so iska
ti irt odkrili na podstrešju najlon
sko vrečo. V njej so bila razrezana 
in iznakažena trupla dveh žensk. 
Eni je morilec odrezal glavo, roke 
in stopala, drugi pà prsi- Gasilci so 
takoj prenehali z iskanjem in pokli
cali policijo. Agenti so, po skrbnej- 
ši preiskavi odkrili v shrambi šč 
drugo vrečo z dvema truploma.

Nekaj ur pozneje so aretirali sta
novalca zadnjega nadstropja, neke
ga Fritza Honko, starega 40 let, 
ki je po poklicu nočni čuvaj. Honka 
je začel agentom dopovedovati, da

ZIMSKI VAL NAD SICER TROPSKO DEŽELO

V Braziliji mraz uničil 
skoraj ves pridelek kave
Na londonski borzi je cena kave poskočila za 33 od sto

BRASILIA, 18. — Kljub tropski 
legi je Brazilijo zajel te dni hud 
val mraza, ki pesti predvsem o- 
srednje predele in obalo. Zaradi hu
dega mraza poročajo, da je bilo u- 
ničenega več kot 90 odst. pridelka 
kave. Kot je znano je Brazilija naj
večja proizvajalka kave na svetu, 
čeprav imajo velike nasade tudi 
nekatere afriške države, med kate

rimi tudi Angola.
Ko je vest o uničenju pridelka 

brazilske kave dospela v London je 
kotacija tega zrna skočila za 33 
odst. Cene se bliskovito višajo tudi 
zato, ker je brazilska vlada skle
nila, da ne ba do nadaljnjega spre
jemala novih naročil. Zaenkrat bodo 
klientom širom po svetu dostavljali 
kavo iz lanske zaloge.

se mu je res zdelo, da v njego
vem stanovanju čudno zaudarja, da 
pa si ni vedel razlage temu pojavu. 
Ko so pa odkrili v njegovem žepu 
osebne izkaznice in druge dokumen
te treh žena, starih med 40 in 50 
letom, so Honki nataknili lisice.

Pozneje so odkrili, da je Honka 
star znanec policije, ki je pred leti 
skušal posiliti neko žensko, a mu 
je ta, čeprav gola, zbežala iz sta
novanja.

Iz dokumentov, ki so jih Honki 
našli v žepu, sklepajo, da gre za tri 
njegove podnajemnice, bivše prosti
tutke iz zloglasne mestne četrti St. 
Pauli, za katerimi je bila zabrisana 
vsakršna sled. Honka pa je bil 
znan po svojih vztrajnih obiskih v 
«trgovinah» v četrti St. Pauli. Zato 
ne izključujejo, da je nočni čuvaj v 
bolezenskem spolnem besu ženske 
napadal, jih oropal in nato ubil.

15 milijonov
(Nadaljevanje s 4. strani)

čija, doživlja sedaj Francija. 
Francoski frank je v razmerju z 
ostalimi evropskimi valutami ne
koliko preveč trdna valuta, kar 
vpliva na francoski izvoz.. Ker 
gre izvoz bolj slabo, se število 
brezposelnih veča in tudi Franci
ja se bliža enemu milijonu brez
poselnih. Na Danskem imajo že 
5,'5 odst.: aktivnega. prebivalstva 
brez dela, v Belgiji in na Holand
skem so približno v enakih raz
merah kot v Zahodni Nemčiji. 
Skratka, bogati zahodnoevropski 
svet preživlja težave, za katere je 
človek mislil, da so že stvar pre
teklosti.

In vendar je v tem zahodnoev
ropskem bogatem svetu majhna 
oaza, kjer ekonomskih težav za 
sedaj še ni. V mislih imamo Nor
veško, švedsko in Finsko. Šved 
ska ne pozna recesije, Norveška 
si je koj opomogla z nafto, na Fin
skem pa imajo le poldrugi odsto
tek brezposelnih.

Zaradi hrupa 
sodni postopek 
proti vodstvu GMT

Tržaški pretor dr. Rosario je spro
žil kazenski postopek proti predsed
niku tovarne GMT Guidu Vignuzziju 
in podpredsedniku Carlu Eugeniu 
Rossiju zaradi kršitve člena 659 ka
zenskega zakonika. Postopek se je 
pričel, ko je prebivalstvo področij 
okrog tovarne pri Boljuncu naslovilo 
na sodnijo tožbo zaradi velikega 
hrupa, ki prihaja iz omenjene tovar
ne zlasti tiste dni in noči, ko preiz
kušajo nove motorje. Člen 659 pred
videva znatne kazni za kalilce miru.

Desini odbor odobril 
načrt za preureditev 
kamnoloma Faceanoni

Deželni odbor za rudnike in kam
nolome, ki se je v teh dneh sestal 
pod predsedstvom odbornika za in
dustrijo in trgovino Stopperja, je 
med drugim obravnaval prošnjo 
družbe «Sicat» za ureditev kamno
loma Faceanoni. Kot je omenjena 
družba že javno napovedala, bo ka
mnolom kmalu prenehaj delovati. 
Medtem pa bodo iz varnostnih raz
logov v steni zasekali stopničaste 
«paštne» ter na njih zasadili grmi
čevje. Načrt za preureditev stene 
je deželni odbor podrobno proučil ter 
izdal ustrezno dovoljenje.

Smrt 8-Ietne deklice 
v počitniški koloniji
Življenje dekliške počitniške ko

lonije na Rtiču Olmi pn Miljah, ki 
jo upravljajo nune iz Trsta, je vče
raj pretresla nenadna tragedija. De
klice so se, kakor vsako jutro, v 
spremstvu nun odpravile na bližnjo 
plažo. Z njimi je razigrano odšla na 
prijetno osvežitev tudi 8 letna Patri
zia De Mattia iz Zindisa A/4. Okrog 
10. ure je mala Patrizia stopila v 
vodo v spremstvu nune Caterine 
Teston, ki jo je držaia za roke. Po 
nekaj korakih pa je Patrizia ne
nadoma klecnila. Obšla jo je sla
bost. Nuna jo je nemudoma odnesla 
iz vode ter jo polegla na obali. Ta
koj je priskočil na pomoč tudi ko
pališki mojster, ki je skušal deklico 
obuditi k zavesti z umetnim diha
njem. Njegov trud pa je bil, žal 
zaman. Patrizia ni kazala več nobe
nega znaka življenja. Da se je nje
no mlado življenje utrnilo, je kma
lu nato potrdil zdravnik Rdečega 
križa, ki so ga nemudoma poklica
li. Kaže, da je bil vzrok smrti 
srčna kap. Negibno truplo male Pa
trizie so okrog poldne prepeljali v 
mrtvašnico splošne bolnišnice. Do
voljenje za prevoz trupla je izdal 
podčastnik orožniške postaje v Mi
ljah Arcolacci.

Podobna kruta usoda, ki je vče
raj ugrabila Patrizio, je lani v fe
bruarju doletela tudi njeno mamo 
Violetto Glavina. Ko jr namreč svo
jo hčerko spremljala \ solo, je tudi 
njo zadela srčna kap.

Z avtomobilom v zid
na Furlanski cesti
V poznih nočnih uran se je na 

Furlanski cesti pripetila huda pro
metna nesreča. V bližini generalne
ga konzulata SFRJ se je z avtomo
bilom fiat 128 coupé zaletel v zid 
19-letni Sergio Trampuš iz Ul. Car
li 22. Okrog ene ure ponoči se je 
namreč vračal z zgornje okolice pro
ti mestu. Mogoče zaradi hitrosti ali 
pa iz drugih razlogov je Trampuš 
na drugem ovinku po svetilniku iz
gubil nadzorstvo nad vozilom ter 
silovito treščil v zid. Iz razbitin 
avtomobila so ga hudo ranjenega 
potegnili bolničarji Rdečega križa 
ter ga nemudoma prepeljali v glav
no bolnišnico, kjer so ga sprejeli na 
oddelku za oživljanje s pridržano 
prognozo. Trampuš se je namreč 
hudo potolkel po glav: ter si ve
rjetno nalomil lobanjske kosti. 
Zdravniki so ugotovili tudi zlom leve 
roke in leve stegnenice.


